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اوِِرسِتی به نام ناصر ممدوح!
تعظیم به قامت خمیده استاد بی بدیل گویندگی و دوبلاژ سینما و تلویزیون ایران

2

یکشنبه، ســوم دی ماه تیتر زدیم: »گران اما 
بی کیفیت«، واکنشی به نامه ی اپراتورهای ارائه 
دهنده ی خدمات ارتباطی به رئیس جمهور برای 
افزایش تعرفه ی اینترنت. اصلی ترین سوالی که 
مطرح بود اما، درخواست گرانی بر اساس کدام 

منطق؟
بحث ها در فضاهای رســانه ای )روزنامه ها، 
خبرگزاری ها، فضاهای مجازی و شبکه های 
 اجتماعی( بالاگرفت و تقریباً همه - متفق القول -

بابت این گرانی واکنشی منفی نشان دادند؛ دلیل 
اما مشــخص بود، خدمات ارائه شده به دلیل 
فیلترینگ شدید فاقد کیفیت لازم است و عملًا 
میزان استفاده با هزینه ای که پرداخت می شود 
در تقاطع کیفیت، پشت چراغ قرمز گیر می کرد 
و اما، دو گفته بازهم این انتقادات را شدید تر و 

صریح تر کرد:
- دولت مدعی شد حداقل دوبار درخواست 
رفع فیلترینگ »گوگل پلی« از ســوی دولت 
ارائه شده اما رفع فیلترینگ صورت نپذیرفته 
است. وزیر سابق ارتباطات و فناوری اطلاعات 
)محمدجــواد آذری جهرمی( به میدان آمد و 
نوشت: »گفته شده که دولت درخواست رفع 
فیلتر گوگل پلــی را دو بار به کارگروه تعیین 
مصادیق برده، اما با رفــع فیلتر آن موافقت 
نشده اســت. با این فرض چند سوال جدی 
در ذهن ها شــکل می گیرد: اول آن که رییس 
جمهور محترم بارها تاکید کرده اند که رفع فیلتر 
زمانی محقق می شود که پلتفرم های فیلتر شده 
به خواست های دولت ایران تمکین کنند. آیا 
گوگل شیوه همکاری جدیدی با دولت ایران 
در پیش گرفته اســت و ما از آن بی خبریم؟ 
دوم آن که اگر پاسخ سوال فوق مثبت است، 
به چه دلیلی کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه که ۶ عضو آن از اعضای دولتند با این 

درخواست دولت مخالفت کرده اند؟«
- عیســی زارع پور نه صریح که به صورت 
تلویحی، گرانی تعرفه ی اینترنت را تایید کرده، 
گفت: »قیمت اینترنت قطعا دو برابر نخواهد شد، 
اینترنت حداکثر به اندازه تورم گران می شود« 
که معلوم می شود اپراتورها درخواست افزایش 
قیمت ۱۰۰ درصدی ارائه داده اند و اما وزارت 
ارتباطات با شرط و شروطی، افزایش قیمت 
به میزان تورم را پذیرفته اســت، حال این که 
به میزان تورم دقیقاً چند درصد گران خواهد 
شد را باید اندکی تأمل کرد زیرا بین تورمی 
که دولت پذیرفته و تورمــی که مردم آن را 
لمــس و تحمل می کننــد ۲۰-۱۰ درصدی 
فاصله است اما قدر مسلم از همین حالا باید با 
گرانی تعرفه ی استفاده از اینترنت به میزان ۴۰ تا 

۵۵درصد کنار بیاییم!
منهای ایــن بحث ها در همیــن فقره یعنی، 
درخواست رسمی اپراتورهای ارائه دهنده ی 
خدمات ارتباطی به رئیس جمهور برای افزایش 

تعرفه ی اینترنت، چند موضوع مستتر است:
الف: این رفت و آمد مکتوب و مستند حکایت 
از آن دارد که اپراتورها اگرچه با واکنش منفی 
افکار عمومی، آن هم به دلیل فیلترینگ مواجه 
شدند اما درخواست غیر منطقی ای ارائه ندادند 
زیرا ادامه ی خدمات دهی با توجه به تورمی که 
اندک نیز نیست، چندان عاقلانه به نظر نمی رسد.

ب: دولت نیز در پذیرش درخواست اپراتورها 
به نوعی هوشــمندانه و یا زیرکانه رفتار کرد 
به ایــن معنا که افزایش قیمت را پذیرفت اما 

مشروط و منوط به:
اول/ تغییــرات در این زمینه منوط به پذیرش 
شــرایط برای افزایش کیفیت شبکه توسط 

اپراتورها شده است.
دوم/ عیسی زارع پور با اشــاره به نامه اخیر 
اپراتورهای ارتباطی بــه رئیس جمهوری و 
درخواست از وی برای افزایش صددرصدی 
تعرفه اینترنت، تاکید کرد که این درخواست را 
نمی پذیرند، زیرا در شرایط فعلی کشور اجرای 

چنین درخواستی امکان پذیر نیست.
ســوم/ به گفته زارع پور اگر تصمیمی در این 
زمینه گرفته شــود حتما در سقف تورمی که 
در کشــور وجود دارد، خواهد بود. همچنین 
وزیر ارتباطات اعلام کرد که اگر تا انتهای سال 
تعرفه اینترنت تغییر پیدا کند آن ها از اپراتورها 

خواسته اند که بسته های هدیه به مردم بدهند.
ج: نکته ی مهم اما انطباق کامل درخواســت 
اپراتورها و شــروط دولت برای پذیرش آن 
درخواست است؛ »اینترنت حداکثر به اندازه 

تورم گران می شود«. 

قابل توجه وزیر کار؛ 
اینترنت به اندازه تورم گران می شود!
آقای مرتضوی، دیدید حق 

با کارگران بود؟
رضا بردستانی

روزنامه نگار

سرمقاله

محدودیتی برای حضور زنان 
در مناصب مدیریتی نیست، 
ملاک شایسته سالاری است

8بازتاب یک اظهارنظر چالشی؛ افزایش ۴۵ درصدی تعرفه های پزشکی؛ آری یا خیر؟
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رهبر معظم انقلاب 
در دیدار بانوان تبیین کردند

پيشرفت هاى اقتصادي و صنعتى 
در چنــد دهــه اخير، نياز بـــه 
جديـد  بازارهـاي  بـه  دسـتيابي 
و افزايش چـــشمگير رقابت هاى 
تا  گشــته  ســبب  بين المللــى 
حضور در اين بازارها با توجـــه 
بـه روابـط حـــاكم بـر آن ها از 
برخوردار  خاصـــي  پيچيـدگي 
گردد. حضور مداوم در بازارهاي 
بين المللــى بــراي بســياري از 

كشورها از جنبه هاى سياسي و اقتصادى داراي اهميـــت 
حياتــي بوده و بقا و يا عدم بقاي اين گونه كشــورها منوط 
به اين امر مهم مى باشد. از اين نظر با توجه به پيچيـدگي 
امـــر و وجود رقابت هاى فزاينده، دقــت و تصميم گيرى 
مطلوب و اتخاذ سياســت هاى مناسب در سطوح مختلف 
ضروري گشته اســت. يكي از ابزارهايي كه در بسياري از 
كشــورها از آن براي توســعه صادرات بنگاه هاى كوچك 
و متوســط اســـتفاده مى شــود اســتفاده از واسطه هاى 
صادراتي مى باشــد. واســطه هاى صادراتي شــركت هاى 
تخصصي هستند كه محصولات داخلـــي و خدمات را بـه 
نماينـدگي از توليدكنندگان صنعتي، گروه هاى كشاورزي 
و توزيع كنندگان در بازارهاي خارجي بازاريابي مى نمايند. 
چنـــين واســطه هايي عموماً به منظور پيگيري يكي از دو 
الگو يـا اسـتراتژي تجـاري يـا تركيبـي از هـر دو تأسيس 
مى گردند. يكـــي از اين اســتراتژى ها به عنوان شــركت 
مديريت صــادرات (EMC) و ديگرى به عنوان شــركت 

تجارى صادراتى (ETC) شناخته مى شوند.

۱) شرکت ھای مدیریت صادرات
شـــركت مـديريت صـادرات يكـــي از انـواع واسطه هاى 
كــه  اســت   (Export Intermediaries) صـــادراتي 
بــراي كمك بــه بنگاه هــاى اقتصادي در جهـــت ورود 
بـــه بازارهـــاي جهـــاني ايفـــاي نقـــش مى كند. اين 

شــركت ها بسته به شــرايط و نياز مى توانند مـــديريت 
صـــادراتي فعاليت هــاى  از  بخـــشي  يـــا  تمـــام 

بنگاه هــاى  مخصــوص  اقتصــادي  بنگاه هــاى   
بگيرنــد. عهــده  بــه  را  متوســط  و  كوچــك 

 Export Management اين شركت ها در آمريكـا بـا نـام 
Company در اروپـا بـــه نام House Trading در ژاپن و 
 Company كشورهاى جنوب شـــرقي آســـيا بـا نـــام
trading General يـــا سوگوشوشا شناخته مى شوند اين 
واســطه ها ولي در تمام دنيا خدمات تقريباً مشابهي را ارائه 
مى دهند. شركت مديريت صادرات يك شركت كاملاً مستقل 
مى باشد كـه ماننـد يـك دپارتمـان انحـصاري فروش صادراتي 
براي صادركننده ها عمل مى كند. يك شركت مديريت صادرات 
معمولاً يـك قـــرارداد رسـمي، جهـت مديريت امر صادرات 
شركت ها با آن ها مى بندد. در بعضي موارد شـركت مـديريت 
صـــادرات نماينـدگي تمـــام محصولات خط توليد آن ها را 
مى پذيرد ولي ممكن است هميشه بدين شكل نباشد. معمولاً 
شـركت مـديريت صـادرات حق انحصاري فروش در تمامي 
بازارهاي خارجي را دارد؛ ولي باز ممكن است هميشه اين گونه 

نباشد.
شــركت هاى مديريــت صــادرات واســطه     هاى تخصصى 
هســتند كه به عنوان بخش صادرات خارجى براى چندين 
توليدكننــده غيررقيــب خدمت مى كنند. اين شــركت ها 
به عنــوان نماينــدگان انحصارى مشــتريان خــود عمل 
مى كننــد و تمام جنبه هاى فــروش و بازاريابى بين المللى 
را انجام مى دهند. شــركت هاى مديريت صــادرات با ارائه 
تخصص، منابع و پشتيبانى مورد نياز براى ورود و گسترش 
موفقيت     آميــز توليدكنندگان به بازارهــاى خارجى، نقش 
مهمى در تسهيل تجارت دارند. توليدكنندگان مى توانند با 
مشاركت با شركت هاى مديريت صادرات از مزاياى فراوانى 
بهره مند شــوند. نخســت، شــركت هاى مديريت صادرات 
يك بخش از صــادرات را به صورت كاملاً كاربردى و بدون 

هزينه هاى سربار و...

خاطراتی 
از استاد 
امیرناصر کاتوزیان
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(آفتاب حقوقى   به همراه روزنامه سراسرى آفتاب يزد )

 

تفاوت شركت های مديريت صادرات 

با شركت های تجاری صادراتی

راتیررررررااااااتتتتتیییی 
ستادسسسستتتتتاااااددددد
وزیانوووووزززززیییییااااننننن
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اولین هفته نامه حقوقی کشور

(آفتاب حقوقى   به همراه روزنامه سراسرى آفتاب يزد )

  فرشيد فرحناكيان
 عضو هيئت مديره 
كانون وكلاى مركز

«هركس قصــد ارتكاب جرمــى كرده و 
شروع به اجراى آن نمايد، لكن به واسطه 
عامل خــارج از اراده او قصــدش معلق 
بماند.(ماده 122 قانون مجازت اسلامى)

براى اينكه شــروع به جرم تحقق پيدا كند 
چهارمرحله بايد انجام گردد: 

1-قصد مجرمانه 
2-عمليات مقدماتى 

3- شروع عمليات اجرائى 
4- ناتمام ماندن آن بدون  اراده مرتكب 

قصد مجرمانه و شــروع عمليــات مقدماتى كه ارتباط مســتقيم با 
وقوع جرم ندارد اصولا جرم محســوب نمى شود. مگر اينكه عمليات 
مقدماتى جرم مســتقلى باشــد و براى آن جرم انگارى شده باشد و 
براى آن مجازات تعيين شــده باشد. مانند ماده 611 قانون مجازات 
اســلامى بخش تعزيرات «هرگاه دو نفر يا بيشــتر اجتماع و تبانى 
نماينــد كه عليه اعراض يــا نفوس يا اموال مردم اقــدام نمايند و 
قدمــات اجرايى را هم تدارك ديده باشــند ولى بدون اراده خود  م
موفق به اقدام نشــوند حســب مراتب به حبس از 6 ماه تا 3 سال 
محكوم خواهند شد.» يا در ماده 664 قانون مجازات اسلامى بخش 
تعزيرات «هركس عالما عامدا براى ارتكاب جرمى اقدام به ســاخت 
كليد يــا تغيير آن نمايد يا هر نوع وســيله اى بــراى ارتكاب جرم 
بســازد، يا تهيه كند به حبس از ســه ماه تا يكسال و تا 74 ضربه 

شلاق محكوم خواهد شد.»
اصولا شــروع به جرم زمانى اســت كه اگر انصــراف براى مرتكب 
حاصل نشود و مانعى وجود نداشــته باشد جرم به وقوع مى پيوندد 
و تفاســير بايد به نفع متهم باشــد. رفتار مرتكب را زمانى مى توان 
شروع به جرم دانســت كه بخشى از عناصر متشكله يا علل مشدده 

جرم باشد.
در شــروع به جرم مهم ترين عامل قصد مجرمانه اســت و شروع به 
عمليات اجرائى مســتلزم قصد است كه اين قصد از قبل مى بايست 
وجود داشــته باشــد و تنها در جرائم عمدى قابل تحقق است و در 
جرم شــروع به جرم فعــل ارتكابى با فعل مثبــت صورت مى گيرد 

يعنى با ترك فعل قابل تحقق نمى باشد. 
بــا توجه به مــاده 122 قانون مجازات اســلامى شــروع به جرائم 
تعزيرى در صورتى قابل تحقق است كه مجازات آن حبس تعزيرى 
درجه يك تا 5 باشــد. و اگر جرمى مجازات آن شلاق تعزيرى باشد 

شروع به جرم قابل تحقق نمى باشد. 
در جرم شــروع به جرم با شروع عمليات اجرائى يك عامل خارجى، 
خارجى از اراده مرتكب باعث مى شــود تــا مرتكب از ارتكاب جرم 
اصلــى قتل باز بماند اگر اين عامل خارجى وجود نداشــته باشــد 
يا جرم اصلى محقق مى شــود يا اينكه مرتكــب يا اراده خودش از 
ارتكاب جرم منصرف شــده است و در اينجا به اتهام شروع به جرم 
مجــازات نمى گردد بلكــه تا همان اندازه كه جرم مرتكب شــده و 

مجازات براى آن در قانون تعيين شــده است مجازات مى گردد. 

 شروع به جرم 
قتل عمد

منصور مظفرى
مديرمسئول 

 وكيل پايه يك دادگسترى 

سرمقاله

یک »یا« معنادار
قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

اخبار امروز روزنامه ها مبنی بر فوت اشــخاص، 
نقص عضــو و... هنجارشــکن و مصرف کننده 
مشــروبات الکلی، موجب آثار مختلف در افکار 
عمومی شده است عده ای آن را مبارک و ناشی از 
اقدام علیه خود ناشی از نقض حکم شرع و جنگ 
با خدا می دانند ولی عده ای دیگر می پرسند که 
دلیل مرگ و عیب این اشخاص متخلف چیست؟ 
چرا با مصرف مشروبات مشکوک یا مخصوص 
یا معیوب و علی رغم تکرار این رفتارها، ناگهان 
عوارض آن آشــکار و صدمه جســمی بر آن ها 
وارد می شود و در جریان تلاطم های اقتصادی. 
افزایش قیمت ها موجب آن شده است که برخی 
به صورت غیر استاندارد و شتابزده اقدام به تولید 
این جنس غیرشرعی و قانونی در داخل کشور 
بنمایند غافل از اینکه در حوزه ســلامت، تولید 
و مصرف ایــن کالاها خطرات زیادی دارد و هم 
مبارزه جدی برای تولید آن که عمل حرام است 
به عمل می آید. طبیعتاً شــیوه تولید به صورت 
زیرزمینی و تحت شــرایط سلیقه ای و احتمالاً 
توسط اشخاص غیر متخصص توزیع و به دست 
مصرف کننده می رسد و به خوبی روشن است که 
مصرف کننده های آن کالا قربانی مصرف کالای 
غیراستاندارد، غیرسالم و غیر شرعی می شوند. 
حال سوال حقوقی این است که در مقابل این دو 
گروه هنجارشکن )تولیدکننده - مصرف کننده( 
مســئولیت ضرر و زیان جسمی و غیرجسمی 
ناشــی از مصرف این کالا به عهده چه کســی 
است؟ آیا شخصی که اقدام به عمل حرام )شرب 
خمر( می نماید و عالمانه هنجارشکنی می کند و 
مرتکب جرم می شــود و در نهایت از آن صدمه 
می بیند حق مطالبه ضرر و زیان از سوی خودش 
یا خانــواده اش وجود دارد؟ چنانچه غیر ممکن 
است آیا تولیدکننده منفعت طلب که بر خلاف 
موازین اقدام به تولید محصول غیر اســتاندارد 
می کند مسئولیت مدنی غیر از مسئولیت ناشی از 
تولید مشروبات الکلی ندارد، قانونگذار ماده ۷۰۲ 
قانون مجازات اسلامی، بخش تعزیرات رفتارهایی 
مثل تولید، خرید و فروش مشــروبات الکلی را 
جرم انگاری کرده و برای آن مجازات های سنگین 
حبس، شــلاق و جزای نقــدی در نظر گرفته 
است ولی اینجا سخن در این است که هرچند 
 مصرف مشروبات جرم اســت و بر اساس مواد 
۲۶۴ و ۲۶۵ همان قانون دارای حد شرعی است 
آیا در خصوص سایر عوارض مصرف که از کالای 
معیوب حاصل شده است منتسب به چه کسی 
است؟ به جهت عمل عالمانه حرام مصرف کننده، 
خونش هدر و مسئول اقدامات خودش است و... 

صدمات ناشی از 
مصرف مشروبات الکلی

دکتر محمدحسین زارع
پزشک عمومی - کارشناس ارشد حقوق

یادداشت

آفتاب یزد: بالاخره یکی از مسئولان به ماجرایی 
که در شمال غرب کشور در جریان است مشکوک 
شد.رئیس سازمان محیط زیست دیروز در حاشیه 
جلسه هیئت دولت و در جمع خبرنگاران خبر داد 
که دســتور داده موضوع محو ابرهــای باران زا در 
آســمان دریاچه ارومیه بررسی شود.البته در مورد 
این موضوع خبرهای زیادی منتشر شده مبنی بر 
اینکه اقلیم آن منطقه با اقلیم کشــور مجاور چرا 
اینقدر متفاوت است؛بطوریکه در تصاویری که اخیرا 
منتشر شده زمین ها و کوه هایی که در آن سوی مرز 
ترکیه قرار دارند پوشیده از برف است اما این سوی 
مرز یعنی ایران، زمین ها و کوه ها تقریبا خشــک 
است.این موضوع فقط محدود به مقایسه زمین و 
کوه نیست بلکه وضعیت دو دریاچه ارومیه و وان 
نیز بر ابهامات افزوده چرا که وان در کشــور ترکیه 
پر آب اســت و در این سو دریاچه ارومیه تقریبا به 
صورت کامل خشک شده است.حالا سلاجقه وارد 
میدان شــده و حداقل در مــورد وضعیت ابرهای 
باران زا در آسمان دریاچه ارومیه دستوراتی را صادر 

کرده است.
 

< توضیحات سلاجقه
»علی ســلاجقه« بیان کرد: ما مرجع ملی تغییر 
اقلیمی کشور و پژوهشکده محیط زیست کشور 
را مکلف کردیم تا در یــک بازه زمانی دو هفته با 
نشستی که با همه دســتگاه های مسئول برقرار 
می کنند، مسئله مربوط به تغییرات اقلیمی و وقایعی 
را که در حال اتفاق افتادن اســت، بررسی کرده و 
پاســخ دهند.وی در ادامه اظهار کرد: درباره آنچه 
درخصوص دریاچه ارومیه مطرح می شود، کشورها 
هرکدام از روش های علمی خاصی براساس تغییرات 
اقلیمی استفاده می کنند. میانگین بارش درازمدت 
در کشــورهای همسایه ما نیز کاهش پیدا کرده و 
تحت تأثیر شدید تغییرات اقلیمی قرار گرفته است. 
اینکه جبهه هوایی وارد شــود و در بالای دریاچه 
ارومیه محو می شــود، باید حتماً از لحاظ علمی 
بررسی شود که آیا واقعاً گاز متانی که در آنجا تولید 
می شود یا افزایش درجه حرارتی که در ارتفاعات جو 
صورت می گیرد عامل این اتفاق است یا خیر. باید 

کار علمی و تحقیقاتی صورت گیرد.
 

< کارشناسان چه می گویند؟
در ابتدای آذر امسال رسانه ها با استناد به گزارش 
مرکز ســنجش از راه دور دانشگاه صنعتی شریف 
اعلام کردند که حــدود ۹۷ درصد از آب دریاچه 
ارومیه خشــک شده اســت.برخی از کارشناسان 
محیط زیســت بر این باورند که ساخت سد روی 
رودخانه هایی که به این دریاچه می ریزند و انتقال 

آب های زیرزمینی این منطقه باعث شده است تا 
دریاچه ارومیه به مرور زمــان کوچک و کوچکتر 
شــود.به گفته دکتر اســماعیل کهرم، کارشناس 
زیســت محیطی، در صورتی کــه ۲۰ درصد آب 
سدهایی که در مسیر دریاچه ارومیه احداث شده به 
دریاچه سرازیر شود و سد دیگری نیز در مسیر آب 
ساخته نشود، دریاچه زنده خواهد ماند.پیش از این 
کارشناسان زیست محیطی، خشک شدن دریاچه 
ارومیه را مســئله ای با اولویت بالا ارزیابی کردند و 
افزودند که وسعت بســیار زیاد دریاچه ارومیه که 
مساحتی تقریبا برابر با وسعت استان البرز دارد و 
بستر خشک شده دریاچه، آن را به یک کانون بسیار 
بزرگ تولید گردوغبار در محدوده شــمال غرب 
تبدیل می کند.ایالات متحده آمریکا با داشتن منابع 
فراوان آب از ۵۰ ســال پیش تا کنون سدسازی را 
در این کشــور ممنوع کرده است، حتی سدهایی 
را که در گذشــته ساخته بود، تخریب کرده است. 
بانک توسعه تجارت جهانی اعلام کرده است که ۸۰ 
درصد سدهای ساخته شده در دنیا مورد نیاز نبوده 

و فقدان سد از وجود آن مفیدتر است.
 

< ماجرای دنباله دار ابرهای توخالی!
ســرزمین پهناور ایران از جمله ۶۵ کشور واقع در 
کمربند خشکی جهان محسوب می شود که فقط 
1۵ درصد ســطح آن دارای آب و هوای مرطوب 
است که اگر به این شرایط، آمار بارندگی 33 درصد 
و تبخیر 3۰۰ درصد در کشــور نسبت به متوسط 
جهان و نیز عدم تناســب زمانی و مکانی بارش ها 
اضافه شود، ناپایداری و شکنندگی اقلیم کشورمان 
شفاف تر می شود.محمود احمدی نژاد رئیس جمهور 
وقت کشورمان تابستان سال 13۹1 با اعلام اینکه 
کشور درگیر مسئله خشکسالی است، گفته بود: 
»بخشــی از این خشکسالی غیرعمدی و به دلیل 
ایجاد صنعت بوده و بخشــی هم عمدی اســت و 
دشمن با تخلیه ابرهایی که به سمت کشور می  آید، 
یک جنگ نامتعادل انسانی به پا کرده است.«البته 
این نخستین باری نبود که یک مقام دولتی درباره 
توطئه های دشمن در خشکسالی های اخیر کشور 

می گوید.
 

< مشکوکم!
باز هم تابســتان همان سال، سید حسن موسوی 
معاون وقت رئیس جمهور و رئیس وقت ســازمان 
میراث فرهنگی و گرشگری در مراسم معارفه معاون 
هواشناسی ستاد تسهیلات سفرهای کشور از شک 
و شــبهه هایی در زمینه خشکسالی های جنوب 

کشور گفت. 
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پیشــرفت های اقتصادی و صنعتی در چند دهه 
اخیر، نیاز به دستیابی به بازارهای جدید و افزایش 
چشمگیر رقابت های بین المللی سبب گشته تا 
حضــور در این بازارها با توجه به روابط حاکم بر 
آن ها از پیچیدگی خاصی برخوردار گردد. حضور 
مداوم در بازارهای بین المللی برای بســیاری از 
کشورها از جنبه های سیاسی و اقتصادی دارای 
اهمیت حیاتی بوده و بقا و یاعدم بقای این گونه 
کشــورها منوط به این امر مهم می باشد. از این 
نظر با توجه به پیچیدگی امر و وجود رقابت های 
فزاینده، دقت و تصمیم گیــری مطلوب و اتخاذ 
سیاست های مناسب در سطوح مختلف ضروری 
گشــته است. یکی از ابزارهایی که در بسیاری از 
کشورها از آن برای توســعه صادرات بنگاه های 
کوچک و متوســط استفاده می شــود استفاده 
از واســطه های صادراتی می باشــد. واسطه های 
صادراتی شــرکت های تخصصی هســتند که 
محصولات داخلــی و خدمات را به نمایندگی از 
تولیدکنندگان صنعتی، گروه های کشــاورزی و 
بازاریابی  بازارهــای خارجی  توزیع کنندگان در 
می نمایند. چنین واســطه هایی عموماً به منظور 
پیگیری یکی از دو الگو یا اســتراتژی تجاری یا 
ترکیبی از هر دو تأسیس می گردند. یکی از این 
اســتراتژی ها به عنوان شرکت مدیریت صادرات 
)EMC( و دیگــری به عنوان شــرکت تجاری 

صادراتی )ETC( شناخته می شوند.

۱( شرکت های مدیریت صادرات
شرکت مدیریت صادرات یکی از انواع واسطه های 
صادراتــی )Export Intermediaries( اســت 
که برای کمک به بنگاه های اقتصادی در جهت 
ورود به بازارهای جهانی ایفای نقش می کند. این 
شرکت ها بسته به شرایط و نیاز می توانند مدیریت 
تمام یا بخشی از فعالیت های صادراتی بنگاه های 
اقتصادی مخصوص بنگاه های کوچک و متوسط 

را به عهده بگیرند.
نــام  بــا  آمریــکا  در  شــرکت ها   ایــن 
Export Management Company در اروپا به 
نام House Trading در ژاپن و کشورهای جنوب 
 Company trading General شرقی آسیا با نام 
یا سوگوشوشا شــناخته می شوند این واسطه ها 
ولی در تمام دنیا خدمات تقریباً مشابهی را ارائه 
می دهند. شرکت مدیریت صادرات یک شرکت 
کاملاً مســتقل می باشد که مانند یک دپارتمان 
انحصاری فروش صادراتی بــرای صادرکننده ها 
عمل می کند. یک شــرکت مدیریــت صادرات 
معمولاً یک قرارداد رســمی، جهت مدیریت امر 
صادرات شــرکت ها با آن ها می بندد. در بعضی 
موارد شرکت مدیریت صادرات نمایندگی تمام 
محصــولات خط تولید آن هــا را می پذیرد ولی 
ممکن است همیشه بدین شکل نباشد. معمولاً 
شرکت مدیریت صادرات حق انحصاری فروش در 
تمامــی بازارهای خارجی را دارد؛ ولی باز ممکن 

است همیشه این گونه نباشد.
شــرکت های مدیریت صــادرات واســطه های 

تخصصی هســتند که به عنوان بخش صادرات 
خارجی بــرای چندین تولیدکننــده غیررقیب 
خدمــت می کننــد. ایــن شــرکت ها به عنوان 
نمایندگان انحصاری مشتریان خود عمل می کنند 
و تمام جنبه های فروش و بازاریابی بین المللی را 
انجام می دهند. شرکت های مدیریت صادرات با 
ارائه تخصص، منابع و پشــتیبانی موردنیاز برای 
ورود و گسترش موفقیت آمیز تولیدکنندگان به 
بازارهای خارجی، نقش مهمی در تسهیل تجارت 
دارند. تولیدکنندگان می توانند با مشــارکت با 
شــرکت های مدیریت صادرات از مزایای فراوانی 
بهره مند شوند. نخست، شــرکت های مدیریت 
صــادرات یک بخــش از صــادرات را به صورت 
کاملاً کاربــردی و بدون هزینه های ســربار و...

سرمایه گذاری مرتبط، با ایجاد یک واحد داخلی 
ارائه می کنند و به تولیدکنندگان اجازه می دهند 
تا بر شایســتگی های اصلی خــود تمرکز کنند 
و مدیریــت صــادرات و پیچیدگی های تجارت 
بین المللی را به شــرکت های مدیریت صادرات 
بسپارند. دوم، شرکت های مدیریت صادرات دانش 
گسترده ای از بازارهای خارجی دارند و می توانند 
به طور مؤثــر پیچیدگی های بازاریابی صادرات را 
هدایت کنند. آن ها تحقیقــات بازار را به صورت 
کامل انجام می دهند، کانال های توزیع مناســب 
را شناسایی می کنند و استراتژی های تبلیغاتی 
هدفمند را در کنار حصول اطمینان از دسترسی 
تولیدکنندگان به مخاطبــان هدف خود به طور 
مؤثر اجرا می کنند. ســوم، شرکت های مدیریت 
صادرات اغلب تولیدکنندگان محصولات مرتبط 
را نمایندگی می کنند و آن ها را قادر می ســازند 
از فرصت های تبلیغاتــی متقابل و صرفه جویی 
در مقیاس اســتفاده کنند که منجر به کاهش 
هزینه های حمل ونقل بــرای خریداران خارجی 
و افزایــش رقابت کلی می شــود. شــرکت های 
مدیریت صــادرات همچنین طیف وســیعی از 
عملکردها را برای حمایت از تلاش های صادراتی 
تولیدکنندگان انجــام می دهند. آن ها تحقیقات 
جامع بــازار را برای شناســایی بازارهای بالقوه 
و ارزیابــی تقاضا برای محصــولات خاص انجام 
می دهند و همچنین مناســب ترین کانال های 
توزیــع را در هــر بازار هدف بــا در نظر گرفتن 
عواملی ماننــد اندازه بــازار، ترجیحات خریدار 
و الزامــات نظارتی انتخاب می کننــد. علاوه بر 
این، شــرکت های مدیریت صادرات با استفاده 
از طیف وســیعی از کانال های بازاریابی، ازجمله 
تبلیغات، روابط عمومی و نمایشگاه های تجاری، 
استراتژی های تبلیغاتی مؤثری را متناسب با هر 
بازار ایجــاد و اجرا می کنند. آن ها همچنین کل 
فرآیند فــروش را، از تولید تا انجام ســفارش و 

خدمات مشتری، مدیریت می کنند.
شرکت های مدیریت صادرات اغلب مسئولیت های 
مالی و ریســک های اعتبــاری مرتبط با فروش 
خــارج از کشــور را نیز برعهــده می گیرند و به 

تولیدکنندگان کمک مالی می کنند. 
ادامه در صفحه 7

آفتاب یزد گزارش می دهد
چرا ابرهای باران زا محو می شوند؟

رئیس محیط زیست دستور بررسی داده ولی به نظر می رسد این دستور صرفا کارکرد 
رسانه ای دارد چرا که نه دشمنی در کار است و نه پدیده علمی عجیب؛ بلکه فقط سال هاست 

به مقوله محیط زیست و تغییرات اقلیمی توجهی نشده است

ادامه در صفحه 8

نایب رئیس کمیسیون صنایع:

رئیس فراکسیون مستقلین:

عضو کمیسیون انرژی:

عضو کمیسیون عمران:

نماینده مردم تهران:

بخشی از قطعه سازان 
از گرانی خودرو 

نفع می برند

برخی دنبال 
»لایحه حجاب ۳۰ ثانیه ای« 

هستند

دشمنان در قطعات 
مورد نیاز ما 

خرابکاری می کنند

حمایت از تولید و سرمایه گذاری 
داخلی باید جزو راهبردهای اساسی 

اقتصاد کشور باشد

قاچاق روزانه 
۱۲ میلیون لیتر گازوئیل 

در سیستان

»فساد« و »قانون همه یا هیچ«!

تأملی در بخشی از آن چه 
»غلامعلی رجایی« به »جماران« گفت

اگر به گفته های »باهنر« به درستی معترض شدیم 
باید به حرف های »مرعشی« هم بی تعارف معترض باشیم!

دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی در گفتگو با خبرگزاری دانشجو گفت: 
»عدم حمایت اصلاح طلبان از همتی در انتخابات 1400 اشتباهی بود که به 
شکســت ما ختم شد«. در جایی دیگر می گوید: »در انتخابات 1400 اشتباه 
کردیم که به میدان انتخابات نیامدیم«، بالاخره آمدیم یا نیامدیم؟ هرچند 

معتقدیم کارگزاران سازندگی یک تنه به میدان آمد که شکست خورد!
صفحه 3
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آفتاب یزد � رضا بردس�تانی: اگرچه سال ها 
از درگذش��ت »هاشمی رفس��نجانی« می گذرد 
اما »غلامعلی رجایی« همچنان عنوان»مش��اور 
رفسنجانی« را یدک می کشد. »رجایی« اخیراً در 
گفتگو با »جماران« می گوید:» فسادهایی که در 
دوره این دولت دیده می شود در همه دولت های 
قبل بی س��ابقه بوده ولی از مجلس کنش جدی 
نمی بینی��د...«، یکی از این فس��ادهایی، احتمالاً 
مربوط می شود به »فساد در چای دبش« و دیگر 

فسادهایی که البته به این بزرگی نبود.

<فساد نمایی یا فسادشویی؟!
اگرچه چند روزی اس��ت به مدد روش��ن شدن 
ابعاد عجیب و ترس��ناک سیاس��ت هایی مالیاتی 
دولت سیزدهم در س��ال 1403، نوشتن و تیتر 
زدن پیرامون »فس��اد در چای دبش« کمرنگ تر 
ش��ده اس��ت )موضوعی که معلوم بود بخشی از 
یک پروژه ی بزرگ تر اس��ت!( ام��ا همچنان در 
برخی از رس��انه ها از آن گفته می ش��ود، فسادی 
ک��ه همچنان ابهامات بی ش��ماری دارد از جمله 
این که، هنوز اصلی ترین فردی که باید پیرامون 
این پرونده سخن بگوید)صاحب مجموعه دبش(، 
ی��ک کلمه ه��م در این باره در هیچ رس��انه ای، 
از وی نقل نش��ده است. شاید با اندکی فاصله از 
حواشی و هیجانات اولیه، حالا بتوان مدعی شد 
درس��ت ترین و دقیق ترین روایت همانی بود که 
»اژه ای« در روز دانش��جو و در دانش��گاه محقق 
اردبیلی بیان کرد، باقی اما تلاش برای زدودن این 
فس��اد از دامان خود و انداختنِ تمامی تقصیر ها 
بر گردن دولت روحانی بود. عقب نش��ینی آشکار 
از برکن��اری و معرف��ی 60 مدی��ر مرتبط با این 
فس��اد )آن هم وقتی دستگاه قضائی به صراحت 
گفت هیچ کسی به عدلیه معرفی نشده است(، و 
توصیه در رابطه با رسانه ای کردن این فساد )که 
این یکی نیز کارگر نش��د( و در نهایت حمله به 
کس��انی که در این رابطه می نوشتند با کلیدواژه  

»فسادنمایی«!
از این جا به بعد اما، اطلاع رسانی در باره ی یک 
پرونده ی پر از فساد و رانت و قانون گریزی، دچار 
دوگانه ی »فس��اد شویی« و »فساد نمایی« شد. 
بیشتر کسانی که متوجه شده بودند روی سری 
که درد نمی کند نباید دس��تمال بست، »چای« 
را رها کردند و راهی س��رزمین مالیات ستانی ها 
ش��دند تا ش��اید در جایی دیگر بتوانند دولت را 

مجبور و مجاب به پاسخگویی کنند.

<»فساد« و »قانون همه یا هیچ«!
پیشترها شنیده بودیم به: »تشویق یک نفر، تنبیه 
برای همه« و نیز قانونی که موسوم است به:»همه 

یا هیچ«!
در همان روزهایی که نوش��تن درباره ی فس��اد 
چ��ای، آس��ان ترین کار بود ناگهان فهرس��تی از 
فس��ادها، حداقل طی سه دهه ی اخیر در رسانه 
هویدا ش��د که نش��ان می داد طی این سال ها، 
تقریباً در تمامی دولت ها، فسادهای ریز و درشت 
کم نبوده و این یعنی، ریش��ه ی فس��اد منوط و 
منحصر به یک دولت و یک جناح سیاسی و یک 
دوران نمی شود. فس��اد 123 میلیاردتومانی که 
در 1371 رخ داد اما در س��ال 1374 رس��انه ای 
شد، فساد 4 میلیارد تومانی که علی رغم کوچک 
بودن سر و صدای زیادی به پا کرد)1381(، فساد 
3 هزار میلیاردی و خاوری که هنوز نقُل محافل 
اس��ت)1390(، فس��اد 18 هزار میلی��اردی که 
پدیده ای به نام بابک زنجایی را به جامعه معرفی 
ک��رد و به یک مثل تبدیل ش��د ت��ا جایی که تا 
همین اواخر، بسیاری از بابک زنجانی های جدید 
می نویس��ند)1392(، فس��اد 94 هزارمیلیاردی 
پدیده که سرنوش��ت نهای��ی پرونده ی آن اعلام 
نشد)1392(، فس��اد 8 هزار میلیاردی )1393(، 
فس��اد 4 هزار میلیاردی یا همان گُم شدن دکل 
نفت��ی)1394(، فس��اد 7 هزارمیلیاردی بیمه ی 
ایران که رحیمی)یکی از معاونان احمدی نژاد( را 
راهی زندان کرد)1394(، فساد 2.5هزارمیلیارد 
تومان��ی که به حق��وق و املاک نجومی ش��هره 
ش��د)1395(، فس��اد 8 ه��زار میلی��ارد بان��ک 
سرمایه)1395(، فس��اد 90 هزارمیلیارد تومانی 
در حوزه پتروش��یمی که نام ش��یخ الاسلامی به 
آن سنجاق ش��د)1397(، فساد 50 هزارمیلیارد 
تومانی عظام خودرو)1399(، تخلف موس��وم به 
92 هزارمیلیارد تومانی فولاد مبارکه که همچنان 
در هاله ای از ابهام است)1401( و در نهایت فساد 

140 هزارمیلیارد تومانی چای دبش)1402(.

با نیم نگاهی به این فهرست پرُ و پیمان و توجه 
به سنواتی که فسادهای بزرگ و شهره شده رخ 
داده)منهای فس��ادهایی که شاید بزرگتر بوده و 
هیچ گاه رسانه ای نشده و نیز نمی شود(، توجه به 
یک سطر از مصاحبه ی »غلامعلی رجایی« ما را 

با تلخ ترین قسمت ماجرا مواجه می کند.
»رجای��ی«، مش��اور وق��ت مرح��وم هاش��می 
رفس��نجانی اخی��راً در گفتگ��و ب��ا »جم��اران« 
می گوید:»فسادهایی که در دوره این دولت دیده 
می ش��ود در همه دولت های قبل بی سابقه بوده 
ولی از مجلس کنش جدی نمی بینید...« آن چه 
در همین یک س��طر مهم است، برخورد با فساد 
از منظر دولت ها، جناح ها و گروه ها است به این 
معنا که؛ اصل فس��اد انکار نمی ش��ود، تقبیح نیز 
نمی ش��ود فقط دعوا بر سر بزرگی و کوچکی آن 
است واگرنه طی سه دهه ی اخیر هیچ دولتی از 
وجود و بروز پرونده های فساد مبری نبوده است، 

البته، متأسفانه!
در همین رابطه ام��ا عمادالدین باقی به نکته ی 
درس��ت و مهمی اشاره می کند:»هنوز از زنجیره 
فسادها و اختلاس های گذشته بیرون نیامده ایم 
ک��ه پرون��ده جدیدی مط��رح می ش��ود.  بعضی  
مقامات هم برای فرار از مسئولیت، فوراً متوسل 
به همان روش خودفریبی همیش��گی می شوند، 
یعنی: »مقایسه خود با بدترین ها به جای مقایسه 
با احس��ن« و می گردند چند مورد فس��اد را در 
گوش��ه و کنار دنیا پی��دا می کنند تا بگویند چرا 
این قدر بزرگنمایی می کنید؟ فساد در همه جای 
دنیا هس��ت! توجه ندارند که اولاً هیچ جای دنیا 
ادعای اینها را... نداش��ت، ثانیا اگر محققی دست 
به کار ش��ود و کتابی از پرونده های فس��اد افشا 
شده در 30 س��ال گذش��ته را جمع آوری کند، 
نمی دانم چند جلد کتاب می شود اما می دانم در 
تاریخ این کش��ور فراموش نشدنی است و رکورد 
فساد در دنیا را شکسته است.« آن چه این روزها 
به ش��کلی آزار دهنده، در جامعه شاهد هستیم، 
عادت به فسادهای حتی چند ده هزار میلیاردی، 
فراموشی و پرداختن به حواشی و متوسل شدن 
به جن��اح بازی و سیاس��ت زدگی اس��ت بی آن 
که متوجه باش��یم وجود فساد در هرجامعه ای، 
حتی فسادی اندک و خُرد، در نهایت بنیان های 
اعتقادی و اعتماد جمعی را ویران می کند واگرنه 
متهم کردن این دولت به بزرگی فس��اد در برابر 
فسادهای دیگری که در ادوار گذشته رخ داده و 
به این اندازه نیز نبوده اس��ت، شوربختانه به یک 
عادت زشت تبدیل شده است. در یادداشتی که 
آفتاب یزد منتش��ر کرد )س��رمقاله به قلم مدیر 
مسئول( یادآور این مسئله شده بودیم که »فساد 
123 میلیارد تومانی هیچ تفاوتی حتی از حیث 
ارقام و اعداد با فس��اد 3.5 میلیارد دلاری ندارد 
چه 123 میلیارد تومان در س��ال 1371 با جمع 
و ضرب در جداول تورمی، چیزی معادل همین 
فساد اخیر یعنی فساد 3.5 میلیارد دلاری چای 
دبش اس��ت«. نکته ی مهم و مغف��ول مانده اما 
مبارزه ی صحیح، اصولی و ریشه ای با اصل فساد 
اس��ت اما چه می شود گفت و چه می توان انجام 
داد وقتی، اصل فس��اد تقبیح نمی شود و دعوا به 
مرتبه ای نازل تر کشانیده می شود؛ در دولت مورد 
حمایت ما فس��اد بود اما این اندازه فساد نبود و 
این بدان معنا است که اصل فساد انکار نمی شود، 
تقبیح نیز نمی ش��ود فقط دعوا بر س��ر بزرگی و 
کوچکی آن اس��ت واگرنه طی سه دهه ی اخیر، 
کدام دولتی را می توان سراغ گرفت که از وجود و 

بروز پرونده های فساد مبری بتواند بود؟!

آقای مرتضوی، 
دیدید حق با کارگران بود؟

ادامه از صفحه اول:
از این جا به بعد رد و نشان درخواستی که دولت 
به آن هیچ توجهی نش��ان نداد دیده می ش��ود و 
آن افزایش دس��تمزد کارگران به میزان تورم بود 
موضوعی که صولت مرتضوی - ناش��یانه - آن 
را دارای آثار تورمی توصیف کرد در حالی که 
خواسته ی کارگران برای افزایش حقوق و دستمزد 
بر اساس میزان تورم در کشور همان اندازه منطقی 
است که درخواست اپراتورها برای افزایش قیمت 

آن هم به دلیل تورم موجود در کشور.
د: موضوع مهم تر اما، میزان تمکین اپراتورها به 
ش��روطی است که دولت تعیین کرده است زیرا 
همین حالا هم اینترنت به دلیل اعِمال فیلترینگ 
به خودی خود گران است. مضافاً این که، عدد 
مورد توافق اگر بر اس��اس تورم تعیین ش��ود به 
نوعی دولت رس��ماً آن عدد م��ورد توافق را به 
عنوان تورم رسمی در کش��ور پذیرفته است و 
این بدان معنا است که وقتی اپراتورها می توانند 
درخواست رسمی برای افزایش تعرفه ی اینترنت 
به می��زان تورم بدهند )و نه ص��د در صد مورد 

تقاضا( به صورت کاملاً طبیعی دولت نمی تواند 
در افزایش حقوق و دستمزد کارگران برای ۱۴۰۳ 
روی عددی کمتر از میزان رسمی و واقعی تورم 
تأکید کند که این دوگانگی لابد اثرات سوئی در 

افکار عمومی بر جای خواهد گذاشت.
مخاطب س��خن آخر اما سید صولت مرتضوی 
اس��ت که افزایش حقوق و دستمزد کارگران به 
میزان تورم را منطقی ندانس��ته، آن را دارای بار 
تورمی معرفی کرد در حالی که دولت خود به این 
گران��ی حداقل در باره ی تعرفه ی اینترنت گردن 
نهاد و درخواس��ت کاملاً منطقی )اما غیر قابل 
قبول برای کاربران( اپراتورها را پذیرفت حالا در 
این میان هر چند تا ش��رطی هم که لحاظ شود 
در اصل موضوع یعنی افزایش تعرفه ی اینترنت 
تغییری ایجاد نخواهد ک��رد حتی اگر خدمات 
ارائه شده منطبق با هزینه ای که دریافت می کنند 
نباشد. کوتاه سخن اینکه؛ آقای مرتضوی، وقتی 
اینترنت به اندازه تورم گران می شود، چرا حقوق 
و دستمزدها نباید به میزان تورم افزایش پیدا کند؟ 
آقای مرتضوی ش��ما که نپذیرفتید و سال ۱۴۰۲ 
را برای کارگران تلخ تر کردید اما، دیدید حق با 

کارگران بود؟

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رهبر معظم انقلاب اس��لامی در دیدار هزاران نفر از زنان و دختران،  
به تبیین دیدگاه منطقی و عقلانی اسلام درباره ابعاد مختلف حضور 
زن��ان در خان��واده و فعالی��ت نامحدود آنان در اجتماع،  سیاس��ت و 
مدیریت های س��طوح گوناگون پرداختند و تاکید کردند: در اس��لام 
راه هر نوع فعالیت اجتماعی برای زنان هم چون مردان باز اس��ت به 
ش��رط رعایت دو حساسیت مهم یعنی موضوع خانواده و مراقبت از 
خطر جاذبه های جنسی. به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای 
در این دیدار که در آس��تانه ولادت حضرت فاطمه زهرا )س( انجام 
ش��د، عظمت ش��خصیت بانوی دوعالم را غیرقابل درک خواندند و 
افزودند: براساس حدیثی معتبر، خداوند از خشم حضرت فاطمه)س( 
به خش��م می آید و از خشنودی او خشنود می شود که بالاتر از این، 
هیچ فضیلتی برای انسان قابل تصور نیست؛  بنابراین هرکس رضایت 
پ��روردگار را می خواهد باید به توصیه ها،  درس ها و جهت گیری های 
آن حض��رت در خان��واده و درجایگاه دختری، مادری،  همس��ری،  و 
در عرصه اجتماع و سیاس��ت عمل کند.ایش��ان هویت  زن،  ارزش ها، 
حقوق،  تکالیف،  آزادی ها و محدودیت های او را مسئله حیاتی و بسیار 
تعیین کننده دانس��تند و گفتند در قبال این مسئله بسیار مهم،  دو 
رویک��رد کلی غربی و اس��لامی در جهان وج��ود دارد که مقابل هم 
هستند. رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به گریز نظام تمدنی و فرهنگی 
غرب از مباحثه درباره مسائل مهم زنان افزودند: غربی ها چون درباره 
زنان منطقی ندارند، در قبال هر س��وال و موضوعی، تلاش می کنند 
حرف خود را با جنجال و هوچی گری،  خریدن شخصیت های سیاسی 
و غیرسیاس��ی اس��تفاده ابزاری از هنر و ادبی��ات و فضای مجازی، و 
تس��لط بر مراک��ز بین المللی مربوط به زنان به پی��ش ببرند.حضرت 
آیت الله خامنه ای با اشاره به آمار رسمی وحشت آفرین فساد اخلاقی 
در غرب گفتند: چرا هر مسئله که خانواده را منهدم می کند روزبه روز 
در غرب برجسته تر می شود و در مقابل، هیچ تقبیح و برخورد جدی 
با متعرضان به زنان محجبه صورت نمی گیرد.  ایشان مواجهه اسلام 
با مسئله زن را درس��ت برعکس برخورد غرب، منطقی و استدلالی 
خواندند و افزودند: مسئله زن یکی از نقاط قوت اسلام است و نباید 
تصور ش��ود که ما باید در مسئله زن پاس��خگو باشیم. رهبر انقلاب 
اس��لامی برابری زن و مرد در مس��ئله کرامت و ارزشهای انسانی را 
از مؤلفه ه��ای منطق قوی و عقلانی اس��لام دانس��تند و گفتند: در 
ارزش های انسانی و عروج معنوی، زن و مرد مطلقاً بر یکدیگر ترجیح 
ندارند و هر دو با استعداد مشابه و به میزان همت خود قادر به طی 
کردن مراتب عروج معنوی هستند.حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 
در زمینه ه��ای معنوی، خداوند در قرآن حت��ی گاهی زن را بر مرد 
ترجیح داده و زنانی مانند همسر فرعون و حضرت مریم را به عنوان 
الگو برای همه انس��ان های مؤمن معرفی کرده است که این رویکرد 
برای نفی حالت برتری طلبیِ مردان به دلیل شرایط مادی و جسمانی 
آنها است.ایش��ان حضور در جامعه و مس��ئولیت های اجتماعی را از 
دیگر عرصه های نقش آفرینی یکس��ان زن و مرد خواندند و افزودند: 
به تعبیر امام بزرگوار، دخالت در سیاس��ت و مقدرات اساسی کشور 
حق و تکلیف زنان اس��ت ضمن اینکه بر اساس روایات، پرداختن به 
امور جامعه از جمله اهتمام به امور مسلمین مانند مسئله امروز غزه، 
وظیفه همگان است، بنابراین در احساس وظیفه و مسئولیت عمومی، 
تفاوت��ی بین زن و مرد وج��ود ندارد.رهبر انقلاب اس��لامی وظایف 
خانوادگی را مقوله ای دانس��تند ک��ه زن و مرد با توجه به امکانات و 
ظرفیت های جسمی و روحی خود وظایف متفاوتی دارند و افزودند: بر 
این اساس شعار »برابری جنسیتی« که برخی به صورت مطلق بیان 
می کنند غلط، و آنچه صحیح است »عدالت جنسیتی« است. حضرت 
آیت الله خامنه ای با اشاره به مفهوم عدالت یعنی قرار دادن هر چیز در 

ج��ای خود، وظایف اختصاصی زن مانند فرزندآوری و پرورش فرزند 
را متناسب با ساخت روحی، جسمی و عاطفی زن خواندند و گفتند: 
اگرچه وظایف خانوادگی زن و مرد متفاوت است اما حقوق خانوادگی 

آنها بنا بر تصریح قرآن کریم یکسان است.
ایش��ان خانه را محل آرامش و آس��ایش زن خواندند و تأکید کردند: 
رفتارهای بد ش��وهر مانند بددهانی یا آس��یب زدن جسمی به هیچ 
وجه قابل قبول نیست.حضرت آیت الله خامنه ای راه مواجهه با اینگونه 
آس��یب های درون خانواده را تصویب قوانین حاوی مجازات س��خت 
دانس��تند و با اش��اره به در جریان تصویب بودن قانونی در مجلس، 
گفتند: این قانون باید دنبال شود و ما هم سفارش می کنیم تا مجازات 
س��ختی برای مردانی که محیط خانه را برای زن ناامن می کنند، در 
نظر گرفته شود.ایشان با اشاره به وجود سؤال هایی درباره حضور زنان 
در مشاغل گوناگون و مدیریت های اجتماعی و دولتی، تأکید کردند: 
در این عرصه نیز مس��ئله جنسیت مطرح نیست و هیچ محدودیتی 
برای حضور زنان وجود ندارد. رهبر انقلاب شایسته س��الاری را تنها 
ملاک واگذاری مس��ئولیت های اجتماعی و سیاسی به زنان و مردان 
دانس��تند و گفتند: در جایی مانن��د وزارت یا نمایندگی مجلس اگر 
بانوی مجرّب و کارآمد بهتر و شایسته تری وجود دارد، از نظر اسلام 
هیچ محدودیتی برای تصدّی او وجود ندارد.ایشان شرط حضور زنان 
در مشاغل را محروم نشدن آنها از مشغله اساسی زنانه یعنی خانه داری 
و فرزندآوری و مادری خواندند و گفتند: حتی برخی مش��اغل مانند 
پزش��کی و معلمی ب��رای زنان و دختران واجب کفایی اس��ت و اگر 
گاهی اش��تغال زن با خانه داری، فرزندآوری و لوازم آن، تعارض پیدا 
می کند، مس��ئولان کش��ور باید راه حلی پیدا کنند ک��ه هیچ یک از 
این دو وظیفه زمین نماند.حض��رت آیت الله خامنه ای افزودند: البته 
این وظایف قابل جمع اس��ت همچنانکه زن��ان نخبه و موفقی را در 
بخش های علمی و اجرایی می شناسیم که فرزندان خوبی نیز تربیت 
کرده اند.ایش��ان پس از تأکید بر ایفای وظایف خانوادگی زن، دومین 
حساس��یت اسلام در مسئله حضور اجتماعی زن را خطر و لغزشگاه 
جاذبه های جنسی دانستند و گفتند: یکی از جنبه های تأکید اسلام بر 
روی حجاب ایجاد محدودیت برای خطر جاذبه جنسی است که این 
حساس��یت باید رعایت شود. بنابراین حجاب محرومیت نیست بلکه 
نوعی برخورداری و باعث حفظ امنیت زن اس��ت.رهبر انقلاب، نقش 
مادری را مهمترین و برترینِ نقش ها در خلقت بشر به علت تضمین 
ادامه نس��ل و حیات انسان برش��مردند و افزودند: این تصور که کارِ 
خانه از قبیل پخت و پز و شستشو وظیفه زن است، کاملًا غلط است 
و در خانواده کارها باید با تفاهم انجام ش��ود همچنانکه برخی مردها 
هس��تند که در کار خانه به زنان کمک می کنند. مسئله سنّ ازدواج 
موضوع دیگری بود که حضرت آیت الله خامنه ای، نظر اس��لام درباره 
آن را پرهی��ز از موکول کردن به س��نین بالا خواندند و گفتند: البته 
این به معنای ازدواج کردن کودکان نیس��ت بلکه یعنی دختر و پسر 

هر چه به وقت ازدواج کنند بهتر است. ایشان پیشرفت های زنان در 
بخش های مختلف علمی، ادبی، ورزش��ی و هنری در دوره جمهوری 
اسلامی را بیش از ده برابر قبل از انقلاب خواندند و گفتند: با وجودی 
که ما هنوز نتوانس��ته ایم کش��ور را به معنی واقعی اسلامی کنیم و 
کشور، اس��لامیِ نیمه کاره است، این موفقیت ها حاصل شده است و 
در صورت اجرای کامل اس��لام این توفیقات چند برابر خواهد ش��د. 
رهبر انقلاب در پایان سخنانشان با اشاره به در پیش بودن انتخابات 
مهم اسفند 1402، نقش آفرینی بانوان در این عرصه را در اجتماع و 
خانواده ضروری خواندند و گفتند: مهمترین نقش شما در داخل خانه 
و ترغیب کردن همس��ر و فرزندان به فعال بودن در مسئله انتخابات 
و تحقیق درس��ت است بخصوص که زنان در برخی مسائل از جمله 
شناخت اشخاص و راهبردها و جریان ها، دقیق تر و ظریف تر از مردها 
به صحن��ه نگاه می کنند، بنابراین می توانید در ش��ناخت نامزدهای 
 انتخاباتی و تشویق به حضور در پای صندوق های رأی، نقش مهمی

 ایفا کنید.
در این دیدار 10 تن از زنان و دختران فعال و کنشگر در بخش های 

مختلف، خانم ها:
-  زینا ابراهیم؛ مادر شش شهید و همسر جناب آقای شیخ ابراهیم 

زکزاکی
-  مریم شعبانی؛ مدیر اولین و تنها گروه تئاتر حرفه ای بانوان

-  اسِ��راء البُحَیصی؛ خبرنگار شبکه العالم )که به صورت ویدیویی از 
غزه مطالب خود را بیان کرد(

-  رقیه سادات مؤمن؛ دکترای مطالعات زنان- حقوق زن
-  فاطمه شریف نوقابی؛ مربی سابق تیم ملی فوتسال زنان

-  مینا مهرنوش؛ دکترای اقتصاد و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران
-  شقایق حق جو؛ استاد تمام دانشکده پزشکی دانشگاه علوم پزشکی 

اصفهان
-  فائضه غفارحدادی؛ نویسنده و مادر چهار فرزند

-  ریحانه سادات محمودی؛ دانش آموز استعدادهای درخشان
-  زهرا موحدنیا؛ دس��تیار تخصصی پزشکی اجتماعی دانشگاه علوم 

پزشکی ایران
به بیان دیدگاه ها و پیشنهادهای خود پرداختند. سخنران مراسم به 

این نکات و محورها اشاره کردند:
-  ضرورت تنقیح قوانین و مقررات مربوط به زنان و خانواده و تسریع 
در تصویب برخی قوانین حمایتی که چندین سال معطل مانده است. 
-  بیان مشکلات و محدودیت های زنان برای ورود به عرصه هنرهای 

نمایشی
-  تشکر خبرنگار فلسطینی از حمایت های بی نظیر مردم ایران و نظام 
جمهوری اسلامی از ملت مظلوم فلسطین و غزه و تاکید بر ایستادگی 
مردم غزه و ترک نکردن سرزمین با وجود جنایات بی سابقه اشغالگران

-  تبدی��ل ش��دن زن ورزش��کاران ایرانی ب��ه یک رس��انه بزرگ و 
افتخارآفری��ن برای جمهوری اس��لامی در مقابل تصویرس��ازی های 

دروغین بدخواهان ایران
-  درخواست رسیدگی بیشتر به ورزش زنان و حمایت از ورزشکاران زن
-  لزوم توانمندسازی زنان برای جلوگیری از آسیب دیدن در فضای مجازی

-  ضرورت تولید و توسعه هوش مصنوعی تخصصی زنان
-  لزوم افزایش ظرفیت کنش��گری اجتماعی زنان متناس��ب با رشد 

دانش، تحصیلات و توانایی های زنان پس از انقلاب اسلامی
-  ضرورت فعالیت بیش��تر در رساندن جایگاه زن در اسلام و انقلاب 

اسلامی به جوانان غرب با تسهیل استفاده از ابزارهای ارتباطی
-  ض��رورت اجرای قوانین ناظر به حف��ظ حریم زنان در بخش های 

مختلف از جمله بهداشت و درمان و تولید و توزیع پوشاک مناسب.

 رهبر معظم انقلاب در دیدار بانوان تبیین کردند:

محدودیتی برای حضور زنان در مناصب مدیریتی نیست، 
ملاک شایسته سالاری است

< دشمنان در قطعات مورد نیاز ما خرابکاری می کنند
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: اتفاقاتی همچون حملات سایبری قابل پیش  بینی است، پدافند غیرعامل 
این ها را پیش بینی می کند و دستور العمل هایی هم صادر می کند اما همه ی این دستورها توسط دستگاه های 
اجرایی، اجرا نمی شود. فریدون عباسی در رابطه با نتیجه بررسی ها در پی »اختلال در سیستم سوخت رسانی 
کشور« گفت: با پیشرفت علم و فناوری روش های آفندی و پدافندی نوین هم به وجود می آید و کشورهایی 
که در حال رقابت چه آشکارا و چه در خفا هستند، دست به خرابکاری و آسیب رسانی به کشور مقابل می زنند.

وی خاطرنشان کرد: اجرای دستورالعمل های پدافند غیرعامل هزینه  دارد، با دوستان پدافند قبلا صحبت کردم 
شخصاً در این حیطه فعالیت داشتم و حتی برخی دستورالعمل های پدافند را خود من تهیه کردم و می دانم 
ساعت ها و سال ها دقت و بررسی انجام شده اما آیا همه ی این موارد در زمان کوتاه قابل اجرا است، خیر، چون 

هزینه دارد و برخی از مواقع هم دستگاه های اجرایی لازم نمی بینند تا برخی از این دستور ها را انجام دهند.
وی افزود: اما باید به خاطر داشته باشیم که حمله همیشه وجود خواهد داشت و در آینده هم به نظر من شاهد 
این چنین حملاتی خواهیم بود؛ ظرف 20 سال گذشته این موارد را داشتیم از عوامل نفوذی، خرابکاری صنعتی، 
کنترل از راه دور هم بوده و در آینده هم خواهد بود. چرا؟ زیرا ما در راه مبارزه با استکبار استمرار داریم و روزبه روز 
هم درحال قدرتمند تر شدن هستیم. امروز ما به یک کشور با تجربه خصوصاً در زمینه های خرابکاری صنعتی و 
سایبری تبدیل شده ایم و می توانیم این دستاوردها را در اختیار کشورهای دیگری که به دنبال آزادی هستند، 
قرار دهیم. عضو کمیسیون انرژی در پاسخ به این سوال که »در کنار حمله سایبری، احتمال نفود و خرابکاری 
داخلی هم وجود دارد، این احتمال را قدر می دانید؟«، گفت: هر چیزی ممکن است. تجربه شخصی من در 25 
سال گذشته این بوده که دشمنان در قطعاتی که ما نیاز داریم، خرابکاری می کنند و از مسیرهای خاص آن ها 
را به داخل کشور انتقال می دهند. اجازه ساخت ابزار و دستگاه با آن ها را به ما می دهند و پس از اتمام مراحل 

ساخت محصولات، آن زمان نرم افزارها و بدافزارهایشان را فعال می کنند.
وی ادامه داد: این اتفاق هم می تواند به صورت خودکار انجام شود به این صورت که قطعات زمان بندی می شوند 
که مثلا بعد از 3 سال به صورت اتومات شروع به خرابکاری کنند؛ هم می تواند به صورت عامل نفوذی شروع 
شود که بعضاً حتی خودشان هم از خرابکاری ای که می کنند آگاهی ندارند. یعنی به فرد نرم افزاری می دهند و 
فرد فکر می کند برای موسیقی است. یا در یک آهنگ آن را مستتر می کنند ممکن است فرد در دستگاهی از 
آن استفاده کند و دستگاه این باگ را داشته باشد که فلش خور یا DVD خور باشد که آن بدافزار حتی از طریق 
یه مجموعه کارتونی وارد سیستم شود.عباسی تصریح کرد: عموم این موارد از طریق رعایت دستورالعمل های 
پدافندی قابلیت جلوگیری دارند و باید این موارد را جدی بگیریم، از سوی دیگر همواره و در هر زمان باید آماده 

هرگونه حمله از سوی دشمنان باشیم و خود را در شرایط آمادگی نگهداریم./ایلنا

< آقایانی که افترای »برجام ۲۰ دقیقه ای« را تکرار کردند، دنبال »لایحه حجاب ۳۰ ثانیه ای« هستند
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس گفت: این میزان اصرار به تصویب لایحه عفاف و حجاب علیرغم وارد آمدن 
ایرادات مختلف از سوی شورای نگهبان وجود دارد و اینکه در همین شرایط آقایان می گویند در 30 ثانیه هم 
می توانیم این را تبدیل به قانون کنیم به غیر از عصبانی کردن مردم و به هم ریختن شرایط اجتماعی جامعه با 
هدف عدم مشارکت مردم در انتخابات در قالب دیگری قابل تفسیر نیست. غلامرضا نوری درخصوص اظهارنظر 
اخیر آقاتهرانی رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس مبنی بر اینکه »طرح عفاف و حجاب را از طریق ماده 85 پیش 
بردیم و متأسفانه عزمی در مدیریت مجلس نیست. مسئله به این مهمی تنها با 30 ثانیه وقت گذاشتن رئیس 
مجلس حل می شود.«، گفت: بله من صحبت های ایشان را دیدم، این آقایان این افترای برجام 20 دقیقه ای را به 
قدری تکرار کردند که ظاهرا برای خودشان هم جا افتاده و حالا می خواهند مسئله لایحه حجاب را 30 ثانیه ای 
حل کنند. وی ادامه داد: به نظر من این افراد باید جواب بدهند که چطور ش��د به خاطر عجله برای این کار 
آن را اصل هشتادوپنجی کردند اما الان چند ماه است که نتوانستند به نتیجه برسند و طوری نوشته و تنظیم 
ش��ده اس��ت که الان دوباره دارد از شورای نگهبان به مجلس باز می گردد؛ لذا ابتدا باید این ابهامات را برطرف 
کنند. نماینده مردم بستان آباد در مجلس خاطرنشان کرد: مسئله  بعدی و مهم این است که نایب رئیس این 

کمیسیون ابهامات سنگینی را نسبت به این مصوبه مطرح کرده که به صورت وسیع در مصوبه دستکاری شده 
است، به نظرم پیش از هرچیز باید این مسئله هم برای مجلس و هم افکار عمومی روشن شود که چه مواردی 
دست کاری شده و چه کسی این کار را انجام داده است. وی افزود: من تاکنون واکنشی از سوی هیئت رئیسه و 
رئیس مجلس در این ارتباط نشنیدم، به نظرم اول باید این ابهامات رفع شود و بعد ببینیم که به سرانجام رسیدن 

لایحه ای به این مهمی چقدر زمان می برد./ایلنا

< قاچاق روزانه ۱۲ میلیون لیتر گازوئیل در سیستان
 نماینده مردم تهران در مجلس با تأکید بر اینکه روزانه 12 میلیون لیتر گازوئیل در سیستان و بلوچستان قاچاق 
می شود، گفت: دولت در این دو سال، افزایش نقدینگی را کنترل کرده است. حجت الاسلام سیدمحمود نبویان 
با طرح این موضوع که پس از چهل و اندی سال شعارهای انقلاب اسلامی به کجا رسیده و اینکه چه خواستیم 
و چه شد، یک سوال اساسی در وضعیت فعلی است، اظهار کرد: انقلاب یک تئوری جدید برای قدرت در دنیا و 
برای حاکمیت ارائه کرده است.وی در ادامه در پاسخ پرسش های مطرح شده بیان کرد: مشکلات کشور ریشه 
داخلی دارد، چراکه از 40 و اندی سال، سی و اندی سال مسئولیت در دستان غربگراها بوده است. وی با بیان 
اینکه بسیاری از طرح های اقتصادی دولت ثمر دارد اما زمان بر است، یکی از عوامل گرانی ها را افزایش نقدینگی 

و کاهش تولید دانست و مطرح کرد: دولت در این دو سال، افزایش نقدینگی را کنترل کرده است./ایسنا

 <بخشی از قطعه سازان از گرانی خودرو نفع می برند
نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: گرانی خودرو برای مردم ضرر و فاجعه 
است اما برای یک عده نفع دارد که بخشی از قطعه سازان در این نفع شریک هستند. مهدی عسگری با اشاره 
به گزارش مرکز پژوهش های مجلس درباره تولید و فروش خودرو و قطعات آن گفت: در وهله اول باید ریشه ها 
و علت کاهش تولید قطعات خودرو مورد بررسی قرار گیرد؛ به نظر می رسد چرخه معیوب غیرطبیعی در حال 
اتفاق افتادن است که دارای یک سری ذی نفعانی بوده که نفع آنها در کاهش تولید خودرو است. وی توضیح 
داد: با کاهش تولید، عرضه کم و قیمت خودرو زیاد می شود؛ گرانی خودرو برای مردم ضرر و فاجعه است اما 
برای یک عده نفع دارد که بخشی از قطعه سازان در این نفع شریک هستند، پس باید این موضوع به صورت 
دقیق ریشه یابی شود که در چه قطعاتی کمبود داریم و دلیل کاهش تولید خودرو چیست؟ عسگری یادآور 
شد: در صورت حاکم بودن شرایط طبیعی بر تولید، قطعه ساز از افزایش تولید استقبال می کند چون سود آن ها 
در افزایش تولید است؛ کاهش تولید همچون همان احتکار کردن خودرو است. نایب رئیس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس بیان کرد: طبق تجارب قبلی، به نظر می رسد بخشی از کاهش تولید توسط قطعه سازان و 
خودروسازان عمدی است البته نمی خواهم قضاوت کنم اما نوعا این تجربه را داشته ایم همانطور که در بحث 
احتکار خودرو هم این وضعیت را ش��اهد بودیم که اخیرا برطرف ش��د. وی توضیح داد: احتکار این گونه بوده 
که خودروهایی را دپو کرده و به بهانه های مختلف همچون نبود قطعه عرضه نمی کردند؛ برخی بهانه ها واقعی 
بود منتها برخی دیگر واقعیت نداشت و یک نوع احتکار محسوب می شد. عسگری در جمع بندی گفت: گاهی 
کاهش تولید حربه ای برای برخی از ذینفعان محسوب می شود که با تنظیم میزان عرضه به بازار، قیمت را به 
نفع خودشان مهندسی می کنند؛ این راهکار مقابله برای از بین بردن ریشه های تعارض منافع از سوی وزارت 

صمت و شورای رقابت است./ایسنا

<حمایت از تولید و سرمایه گذاری داخلی باید جزو راهبردهای اساسی اقتصاد کشور باشد
 یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: کشور ما هم در تکنولوژی صنعت فولاد و هم در 
زیرساخت های این صنعت به نقطه خوبی رسیده است و تلاش دشمنان برای تحریم این صنعت راه به جایی 
نخواهد برد. غلامرضا شریعتی بیان کرد: با تلاش جوانان و نخبگان در حوزه فولاد به ظرفیت بالایی دست یافته ایم. 
صنعت فولاد کش��ور در نقطه خوبی قرار دارد، همان طوری که صنعت نفت ما به نقطه خوبی رس��یده است. 
دشمن نیز با این تحریم ها بیشتر بعد روانی را دنبال می کند. وی در ادامه خاطرنشان کرد: در چند دهه گذشته 
رفتار آمریکایی ها با کشور ما نشان داد که ما باید تلاش جدی برای تامین نیازهای اساسی خود انجام دهیم. ما در 
صنعت فولاد به نقطه ای رسیدیم که محتاج خارجی ها نباشیم، در سایر محصولات استراتژیک که در اقتصاد نیز 
اثر دارد باید بدین ترتیب گام برداریم. شریعتی در پایان تاکید کرد: حمایت از حوزه تولید و سرمایه گذاری داخلی 
باید جزو راهبردهای اساسی اقتصاد کشور باشد. رهبر انقلاب نیز در دو دهه گذشته عمدتا در نامگذاری سال به 

این موضوع توجه داشته و به مسئولان و دولتمردان هشدار دادند که به این موضوع توجه داشته باشند./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، 

نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

»فساد« و »قانون همه یا هیچ«!
تأملی در بخشی از آن چه »غلامعلی رجایی« به »جماران« گفت

»رجای�ی«، مش�اور وق�ت مرح�وم 
هاشمی رفسنجانی اخیراً در گفتگو 
با »جماران« می گوید:»فس�ادهایی 
ک�ه در دوره ای�ن دول�ت دی�ده 
می ش�ود در همه دولت های قبل 
بی سابقه بوده ولی از مجلس کنش 
جدی نمی بینید...« آن چه در همین 
یک س�طر مهم اس�ت، برخورد با 
فساد از منظر دولت ها، جناح ها و 
گروه ها است به این معنا که؛ اصل 
فس�اد انکار نمی ش�ود، تقبیح نیز 
نمی ش�ود فقط دعوا بر سر بزرگی 
و کوچکی آن است واگرنه طی سه 
ده�ه ی اخیر هیچ دولتی از وجود و 
بروز پرونده های فساد مبری نبوده 

است، البته، متأسفانه!
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 ـرضا بردســتانی - خبرنگار بین الملل: حسین مرعشی در   آفتاب یزد 
مصاحبه ای با »خبرگزاری دانشــجو« می گوید:»این که دو نفر اصلاح طلب؛ 
کارگــزاران را جزو اصلاحات نمی دانند یک حرفی اســت که زده اند و لطف 
می کننــد. کارگزاران یکی از احــزاب عضو جبهه اصلاحات ایران اســت و 
برای اصلاح طلبان مرجع رســمی بالاتری وجود نــدارد.« در این باره و باقی 
 گفته های »مرعشــی« در این گفتگو»انِ قُلت« هایی وجــود دارد که به آن 

خواهیم پرداخت.

<وقتی باهنر به جای اصلاح طلبان سخن گفت
اواخــر آذرمــاه، محمدرضــا باهنــر در یکی 
انتخاباتــی  ـ  سیاســی  نشســت های  از 
می گوید:»اصلاح طلبــان بــه دو گروه تقســیم 
می شــوند؛ عــده ای از آن ها اعتقــاد به تحریم 
انتخابات دارنــد اما عده ای دیگــر حیات خود 
را وابســته به حضور در انتخابات و مشــارکت 
می دانند، مطابــق اخبار واصله آن ها تا حدودی 
در تهران به یک لیســت واحد رسیده اند و این 

می تواند اصولگرایان را نسبت به لزوم وحدت هوشیار سازد.«
پیشــتر ها اما، لابی گر معروف، اصلاح طلبان را به دو دسته ی »خوش خیم« 
و »بد خیم« تقسیم بندی کرده، گفته بود:»با اصلاح طلبان خوش خیم حتی 

می توان »ائتلاف« کرد)نقل به مضمون(!«
در واکنش به لیســت ادعایی اصلاح طلبان، بسیاری از اصلاح طلب ها موضع 
گرفتند و حتی او را غیب گویی دانســتند که از آن چه در بین اصلاح طلبان 
می گذرد آگاه تر نشــان می دهد و در نهایت، وجود هر گونه لیستی) آن هم 

واحد ( تکذیب شد.
این که محمدرضا باهنر با طرح این ادعا، به اصطلاح »تیر هوایی« شــلیک 
کرده اســت تا جریان ســازی کند یا موجی ایجاد کرده تا در پناه آن موج به 
اهدافی که دارد برســد و نیز این که شــاید، اساساً خبرهایی بوده اما به این 
شــکل و با این شــمایل نبوده، هنوز اطلاع دقیقی نداریم اما با اســتناد به 
موضع گیری چهره های عمدتاً شناخته شده ی اصلاح طلب، معلوم شد باهنر 
حرفی زده و تحقیقاً اهدافی را دنبال می کرده که شــاید به اهداف خود نیز 

رسیده باشد واگرنه لیستی در کار نبوده و شاید نیست!

<سطر به سطر با آن چه »مرعشی« به خبرگزاری دانشجو گفت

مرعشــی: »عدم حمایت اصلاح طلبان از همتی در انتخابات 1400 
اشتباهی بود که به شکست ما ختم شد.«

الف: عدم حمایت اصلاح طلبان از »همتی« اشتباه نبود!
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در گفتگو با خبرگزاری دانشجو می گوید: 
»عدم حمایت اصلاح طلبان از همتی در انتخابات ۱۴۰۰ اشــتباهی بود که 
 به شکســت ما ختم شــد«. در جایی دیگر از همین مصاحبه گفته اســت:
»در انتخابات ۱۴۰۰ اشتباه کردیم که به میدان انتخابات نیامدیم.«، بالاخره 

آمدیم یا نیامدیم؟
مرعشــی به خوبی می داند که از میان احزاب اصلاح طلب، آن که به میدان 
انتخابات وارد شد، با تمام قدرت هم وارد شد، کارگزاران سازندگی بود حال 
این که می گوید:»در انتخابات ۱۴۰۰ اشــتباه کردیم که به میدان انتخابات 
نیامدیم«، مغلطه ای آشکار است زیرا درست آن بود که بگوید، ما)کارگزاران 
ســازندگی( آمدیم برای حمایت از یک کاندیدا اما بقیه نیامدند. به هر حال 
معتقدیم کارگزاران سازندگی یک تنه به میدان آمد و چون یک تنه به میدان 

آمد شکست خورد!
صرفــاً جهت اطلاع آقای مرعشــی می گوییم؛ اصلاح طلبان بــه دو دلیل از 
»همتــی« حمایــت نکردند؛ اول، تجربــه ی تلخ حمایــت از »روحانی« و 
کنار گذاشــته شــدن بخش مهمی از اصلاح طلبان از دایره ی قدرت به جز 
کارگزاران سازندگی و دوم، تلاش عجیب و غریب کارگزاران سازندگی برای 
مصادره »همتی« به نفع خود و با استفاده از سبد رأی همه ی اصلاح طلبان. 
اگرچه مرعشــی عدم حمایت از »همتی« را اشتباه می داند اما بخش مهمی 
از اصلاح طلبــان معتقدند نه تنها عدم حمایت از »همتی« اشــتباه نبود که 
حمایت تام و تمام از »حســن روحانی« نیز بدون گرویی های لازم اشتباهی 

نابخشودنی بود!
نکته ی مهم تــر اما، تلاش های پنهــان کارگزاران ســازندگی برای تبدیل 
»همتی« به قُل دوم »حســن روحانی« بود یعنی انتظار داشــتند همانگونه 
کــه اصلاح طلبــان در 92 و 96 به میدان آمدند و حســن روحانی را راهی 
پاستور کردند در ۱۴۰۰ نیز باید همان اتفاق رخ می داد در حالی که بسیاری 
از اصلاح طلبان، به خوبی دریافتند به میزان حمایتی که از حســن روحانی 
به عمل آوردند، دیده نشــدند و طبیعی بود از یک سوراخ آن هم بعد دو بار 

گزیده شدن، برای سومین بار گزیده نشوند!
مرعشی در همین مصاحبه به این نکته نیز اشاره می کند که:»برخی از جمله 
حزب کارگزاران در جبهه اصلاحات اقلیت اند... «، حال کافی است با نگاهی 
به دو دولت حسن روحانی این قیاس انجام شود که سهم کارگزاران از قدرت 
گرفتن روحانی به اندازه ی همان در اقلیت بودن اتفاق افتاد یا بیشتر؟ قیاس 
نکرده معلوم اســت تنها گروهی که از رئیس جمهور شدن حسن روحانی به 
وفور بهره مند شــد همین گروه اقلیت کارگزارانی ها بودند و به همین دلیل 

اصلاح طلبان در ریاست جمهوری ۱۴۰۰ راهی دیگر در پیش گرفتند.

<حزب کارگزاران خود را با ۵۸۰ نفر برای ۲۹۰ کرسی مجلس آماده می کرد
ب: اقلیتی با 580 نامزد برای 290 کرسی مجلس؟

به گفته های مرعشی دقت کنید:
ـ تحریم انتخابات را تایید نمی کنم. برخی از جمله حزب کارگزاران در جبهه 
اصلاحات اقلیت اند و معتقد به مشارکت در حد مقدورات هستیم. مجلس و 
دولــت تصمیم گرفتند به یک باره قانون جدید )پیش ثبت نام( را ابلاغ و اجرا 
کنند. این درحالی بود که فضای کشور سیاسی نشده بود و با این کار فرصت 

را از بسیاری از احزاب سیاسی و گروه ها گرفتند.
ـ حزب کارگزاران خود را با ۵۸۰ نفر برای 29۰ کرسی مجلس آماده می کرد. 
امــا با موضوع پیش ثبت نام ها، برخی ثبــت نام نکردند و چون تحت امر ما 
نبودند نمی توانستیم دستور بدهیم که ثبت نام کنید. حتی با توصیه ما هم 

برخی ها ثبت نام نکردند.
ـ احزاب اصلاح طلب به استقبال پیش ثبت نام رفته و به جای این که مبارزه 

کنیم تسلیم آن شدیم.
اقلیت هســتیم، تحریم انتخابات را تأیید نمی کنیــم، برخی حتی با توصیه 

مــا نیز ثبت نــام نکردند، به جــای مبارزه تســلیم شــدیم و... در تمامی 
اظهارنظرات به خوبی معلوم اســت تفکرات سازندگی را تشریح می کند اما 
با همه اصلاح طلبان آن را به اشتراک می گذارد. به تعبیری واضح تر، تمامی 
گفته های مرعشی نشان دهنده ی یک واقعیت است و آن این که، کارگزاران 
 سازندگی خرج و حســاب خود را با اصلاحات »جدا« کرده است اما از بیان 

آن »ابِا« دارد.
وی در ادامه اما به موضوعات قابل تأملی اشاره می کند:

ـ تغییر در راس جبهه اصلاحات طبیعی بود. ابتدا این پیشــنهاد به من شد، 
اما، چون متوسط جبهه اصلاحات را نمایندگی نمی کنم قبول نکردم. اکثریت 

اصلاحات به تفکر خانم آذر منصوری نزدیک تر است. )!(
ـ اگر از من بپرسند امروز چه چیزی به نفع اسلام و ایران است، می گویم باید 
بپذیریم که انتخابات بدون وجود احزاب فراگیر و نیرومند شــدنی نیســت و 

جبهه ها باید به حزب تبدیل شوند.
ـ از نظــر اصلاح طلبان که به تکثر اعتقاد دارند، وجود هر شــخصیت موثر در 
سیاســت مفید است حتی آقای رئیسی بعد از ریاست جمهوری اگر بخواهند 

فعال باشند ما استقبال می کنیم.
ـ روحانی قرار نیســت در مجلس خبرگان، کشور یا دولت را اداره کند. قرار 

است در کنار دیگر فقها برای امور مهم کشوری تدبیر کند.
ـ روحانی باظرفیت است اگر بتواند نقش آقای هاشمی را برعهده بگیرد برای 
کشــور مفید خواهد بود. البته مرحوم هاشمی نحله فکری مستقلی داشت. 
گاهی اصلاح طلبان، متحد وی و گاهی منتقد وی بودند. آقای هاشمی هیچ وقت 
رهبر اصلاح طلبان نبود.گفته های مرعشی ضربآهنگ عجیبی دارد، از اصلاح طلبان 
می گوید اما ایده های کارگزارانی ها را به نام اصلاح طلبان »سند« می زند، هاشمی 
و روحانی را در یک ردیف می نشــاند، قبول دارد که متوسط جبهه اصلاحات را 
نمایندگی نمی کند، اجماع بر سر آذر منصوری را قبول دارد اما همچنان در جایگاه 

اصلاح طلبان از مواضع کارگزاران سازندگی خرج و دفاع می کند.

<هیچ ائتلافی با اصولگرایان میانه رو در دستور کار نیست

ج: هیچ ائتلافی با اصولگرایان میانه رو در دستور کار نیست؟
حســین مرعشی در رابطه با امکان ائتلاف با اصولگرایان و زمان اعلام لیست 
اصلاح طلبــان گفت: »هیچ ائتلافی با اصولگرایان میانه رو در دســتور کار ما 
)اصلاحات( نیســت و هیچ اتفاقی نخواهد افتاد. هنوز بحث درباره لیست در 
جبهه اصلاحات شروع نشــده و منتظر اعلام نظر شورای نگهبان هستیم.« 
جدل کلامی با دبیر کل کارگزاران سازندگی نداریم، پیشتر گفته ایم همچنان 
نیز خواهیم گفت و آن این که؛ هزار بار دیگر هم حســین مرعشــی، ائتلاف 
بــا اصولگرایان میانه رو را کتمان کند می گوییم تنها گروهی از اصلاح طلبان 
که اســتعداد ائتلاف با اصولگرایانِ نه تنها میانه رو که حتی تندرو را در خود 

می بینند و به وجود آورده اند قطعاً کارگزاران سازندگی است ولاغیر!

<برای ادعای خود دلیل داریم!
با مداقه در گفته های محمدرضا باهنر و تقسیم اصلاح طلبان به »خوش خیم« 
و »بــد خیم«، دقت در این گفته ی مرعشــی که:»برخــی از جمله حزب 
کارگزاران در جبهه اصلاحات اقلیت اند و معتقد به مشارکت در حد مقدورات 
هســتند« و نیز این حرف مرعشــی که: »احزاب اصلاح طلب به اســتقبال 
پیش ثبت نام رفته و به جای این که مبارزه کنیم تسلیم آن شدیم« می توان 
حدس هایی زد.اگرچه مجموعه ای از اصلاح طلبان شناسنامه دار نسبت به این 
ادعای باهنر که: »اصلاح طلبان به دو گروه تقســیم می شوند؛ عده ای از آن ها 
اعتقــاد به تحریم انتخابات دارند اما عده ای دیگر حیات خود را وابســته به 
حضور در انتخابات و مشارکت می دانند، مطابق اخبار واصله آن ها تا حدودی 
در تهران به یک لیست واحد رسیده اند و این می تواند اصولگرایان را نسبت به 
لزوم وحدت هوشیار سازد« واکنش نشان داده، وجود هرگونه لیستی را منکر 
شدند و گفته دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین را نوعی »غیب گویی« تلقی 
کردند اما ذهن به این سمت کشیده می شود که وقتی کارگزاران باقی ماندن 
در صحنه ی رقابت هــای انتخاباتی را »در حد مقدورات« پذیرفته پس لابد 
باهنر نیز چندان بیراه در مورد لیست انتخاباتی سخن به میان نیاورده است 
منتها تنها »غلط املایی« ادعای باهنر، »لیســت« را »واحد« معرفی کردن 
اســت و در اصل منظور او از لیست، لیســتی بوده که کارگزاران سازندگی 
آماده کرده است.پیشتر و در یادداشتی با عنوان:» آقای باهنر؛ خوش خیم تر 
از »کارگزاران ســازندگی«؟! بسم الله...!« به نکاتی اشاره کردیم. از آن جهت 
که آن یادداشــت بی ارتباط با مصاحبه های اخیر مرعشی و باهنر نیست آن 

را مرور می کنیم:
ـ به گفته های »محمدرضا باهنر« در مصاحبه با »خبرآنلاین« دقت کنید:»در 
بین اصلاح طلبان یک عده ای می گویند می خواهیم در انتخابات شرکت کنیم 
و ما اگر می خواهیم وارد قدرت شویم باید پای صندوق های رای بیاییم. یک 
عده هم دنبال تحریم هستند و می گویند تحریم می کنیم، رای نمی دهیم و 
شــرکت نمی کنیم. من می گویم باید میان این دو گروه تفاوت قائل شد. آن 
کس که می خواهد تحریم کند، برانداز باشــد و فتنه گر باشــد بحث دیگری 
اســت. رقیب احزاب شــدن با رقیب نظام شــدن فرق دارد. هیچ حکومتی 

قبول نمی کند، کســی بخواهد رقیب نظام شود. قاطعانه و مستدل می گویم 
همین الان لیبرال ترین و دموکراتیک ترین کشــور های دنیا رقیب حکومت 
را برنمی تابنــد. فردا در آمریکا مثلًا در انتخابات ریاســت جمهوری از حزب 
دموکــرات، از حــزب جمهوری خواه هم می آیند. فــرض کنید یک نفر هم 
ثبت نام کند بگوید من مرامم کمونیســتی اســت، شما فکر می کنید برایش 
فرش قرمز پهن می کنند؟ ممکن است صلاحیت پیدا کند اما برایش پرونده 
مالیاتی تشکیل می دهند و هفت جد و آبادش را به باد می دهند.« در همین 

چند سطر، نکته های مهمی نهفته است:
ـ آن کس که گفت:» می خواهیم در انتخابات شرکت کنیم و ما اگر می خواهیم 
وارد قدرت شویم باید پای صندوق های رای بیاییم« غلامحسین کرباسچی بود و 

حالا مرعشی دقیقاً همان عبارات را به بیانی دیگر بازگو می کند.
ـ آنان که گفتنــد: »نمی آییم و تحریم می کنیم« لزوماً برانداز و رقیب نظام 

نبودند بلکه این عده کسانی هستند که نسبت به سختگیری ها ایراد دارند.
ـ باهنــر که گاهــی اوقات خلق عبــارت می کند؛ اصطــلاح »اصلاح طلبان 
خوش خیــم« را وارد ادبیــات سیاســی ایران کرد و گویا آن قدر گشــت تا 
خوش خیم تریــن اصلاح طلبان را یافت و چــه اصلاح طلبی خوش خیم تر از 
کارگزاران ســازندگی و چه طیفی شایســته تر از کارگزاران سازندگی برای 

ائتلاف با اصولگرایان جا مانده از مبنا و شریان و شانا و پایداری؟!
ـ برگــزاری دو کنگره با فاصلــه ای اندک)کارگزاران ســازندگی و اعتدال و 
توســعه(و حرف و حدیث هایی که از لای درز دیوارها به بیرون نشــت کرد 
حکایــت از آن دارد که حداقل کارگزاران ســازندگی بنا ندارند در انتخابات 
یازدهم اســفندماه به اصطلاح میدان را خالی کنند حال دو فرض می تواند 

مد نظر باشد:
ـ یکی این که مطمئن شــده اند یا پیغام و پســغام هایی دریافت کرده اند که 
چندنفری از این حزب شاید راهی مرحله ی نهایی انتخابات مجلس یازدهم 
بشــوند که البته آن چندنفر می توانند کارگزارانی نباشند و فقط از حمایت 

کارگزاران بهره مند بشوند!
ـ دو دیگــر این که؛ وقتی باهنر از ائتلاف می گوید و اصلاح طلبانی که هم در 
انتخابات شرکت می کنند و هم قرار است رقابت کنند لاجرم می ماند نحوه و 
گونه ی به تفاهم رسیدن با میانه روها که قبلًا اشاره کردیم یا چند کارگزارانی 
بی آزار راهی انتخابات می شــوند یا این که به انتخاب اصولگراهای معتدل و 
میانه رو، از هر نامی که توافق حاصل شد کارگزارانی ها هم پای کار می آیند 
اما پرسش این جا است: کارگزاران ســازندگی روی سبد رأی اصلاح طلبان 

حساب کرده است، روی سبد رأی کارگزاران یا روی سبد آراء خاکستری؟!
ـ کارگزاران سازندگی، سال هاست که خرج خود را از اصلاح طلبان)اصلاح طلبی 
بر اســاس تعاریف رایج و همه فهم نه بر اســاس تعاریفی که کارگزارانی ها 
ارائه می دهند!( جدا کرده و ســفره اش را صرفــاً برای خودش پهن می کند. 
روش و مشی کارگزاران نیز دیگر پوشیده نیست: حمله به اصلاح طلبانی که 
مطالبه گــری انتخابات آزاد و بین همــه ی گروه ها را دنبال می کنند یا رواج 

دادن وجود شکاف در جبهه ی اصلاح طلبی با حمله به حتی بزرگان.
ـ در این میان اما تکلیف اعتدال و توســعه مشخص تر است زیرا یاران روحانی 

جنگ و جدالی با اصولگرایان میانه ندارند که حسن روحانی خود یک اصولگرای 
شناســنامه دار و میانه و ســنتی اســت. آن چه باقی می ماند حرکت انتهایی 
جاماندگان از انتخابات مجلس دوازدهم از میان کسانی است که هم اصلاح طلب 
هستند هم مانند غلامحسین کرباسچی و سیدحسین مرعشی اهل معامله و زد 
و بند سیاسی هستند و نه در خود این صفت را می بینند که به اصلاحات حمله 
کنند و موجبات شکاف در این جبهه را پدید آورند. این عده شاید در روزهای 
منتهی به برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم از لاک سکوت و محافظه کاری 
خارج شــوند و حرف هایی بزنند که نتیجه اش ناکامی محض برای کارگزاران 

سازندگی و ائتلاف احتمالی با یاران محمدرضا باهنر باشد.
ـ بال راســت دیروز جنــاح اصلاح طلبی)کارگزاران ســازندگی(، اینک خود 
سیمرغی است در سپهر سیاســی ایران که می خواهد با موجودیتی جدید، 
عرصه ی قدرت را تمام و کمال از دســت ندهــد و خودش را به هر صورت 
ممکن به »قله قاف« برســاند. تا به اینجا نیــز با دو حرکت انتحاری، هم به 
اصلاح طلبان تاخته اند و هم قافیه را به بخشی از جناح اصولگرایی باخته اند آن 
هم صرفاً به پشتوانه ی قول و قرارهای احتمالی که گویا دیگر تاریخ مصرف 

آن به پایان رسیده است!
این که دو نفر اصلاح طلب؛ کارگزاران را جزو اصلاحات نمی دانند یک 
حرفی اســت که زده اند و لطف می کنند. کارگزاران یکی از احزاب 
عضو جبهه اصلاحات ایران است و برای اصلاح طلبان مرجع رسمی 

بالاتری وجود ندارد.
د: اصلاح طلبی که اصلاح طلبان را قبول ندارند!

مرعشــی در گفتگو با خبرگزاری دانشجو و در پاسخ به این سوال که برخی 
اصلاح طلبان، کارگزارانی ها را اصلاح طلب نمی دانند اظهار داشت: »این که دو 
نفر اصلاح طلب؛ کارگزاران را جزو اصلاحات نمی دانند یک حرفی اســت که 
زده اند و لطف می کنند. کارگزاران یکی از احزاب عضو جبهه اصلاحات ایران 

است و برای اصلاح طلبان مرجع رسمی بالاتری وجود ندارد.«
واقــع امر اما مســئله ی مهم دیگری اســت و آن این کــه، کارگزارانی ها، 
اصلاح طلبانی هستند که اساساً طیف وسیعی از اصلاح طلبان را قبول ندارند 
و وقتی این گونه به ماجرا نگاه کنیم، طبیعی اســت که برخی اصلاح طلبان، 

کارگزاران سازندگی را اصلاح طلب ندانند!

<یک »یا« معنادار
اگر به گفته های »باهنر« به درســتی معترض شــدیم بایــد به حرف های 

»مرعشی« هم بی تعارف معترض باشیم!
مرعشــی به وضــوح می گوید:»هیچ ائتلافی از طرف کارگزاران »یا« ســایر 
اصلاح طلبان با اصولگرایان میانه رو در دســتور کار نیست.« و اصل ماجرا نیز 
در همین »یا« که یک »یا« معنادار اســت خلاصه می شود چون وظیفه ی 
»یا« در جمله، جدا کردن و فاصله گذاری است. حالا که اصلاح طلبان نسبت 
به گفته های باهنر معترض شده، واکنش نشان داده اند باید به برخی گفته ها 
و ادعاهای حســین مرعشی نیز معترض شد چون جدا از اصلاح طلبان بودن 
و از طرف اصلاح طلبان سخن گفتن چندان قابل قبول نیست؛ گوینده باهنر 

باشد یا حسین مرعشی نیز هیچ تفاوتی ندارد!
ســخن آخر این کــه؛ آقای مرعشــی، مگر شــما اصلاح طلبــان را قبول 
دارید که اصلاح طلبان وظیفه داشــته باشــند شــما را تحت هر شــرایطی 
 اصلاح طلب بدانند و با همان دســت فرمان شــما، مسیر پیش روی خود را

 برگزینند؟!

یک »یا« معنادار
اگر به گفته های »باهنر« به درستی معترض شدیم 

باید به حرف های »مرعشی« هم بی تعارف معترض باشیم!
حسین مرعشی: هیچ ائتلافی از طرف کارگزاران »یا« سایر اصلاح طلبان

 با اصولگرایان میانه رو در دستور کار نیست

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در گفتگو با خبرگزاری 
دانشــجو گفت: »عدم حمایت اصلاح طلبان از همتی 
در انتخابات ۱۴۰۰ اشــتباهی بود که به شکست ما ختم 
شد«. در جایی دیگر می گوید: »در انتخابات ۱۴۰۰ اشتباه 
کردیم که به میدان انتخابات نیامدیم.«، بالاخره آمدیم 
یا نیامدیم؟ هرچند معتقدیم کارگزاران سازندگی یک تنه 

به میدان آمد که شکست خورد!

آقای مرعشــی! اصلاح طلبان به دو دلیــل از »همتی« 
حمایت نکردنــد؛ اول، تجربه ی تلخ حمایت از روحانی و 
کنار گذاشته شدن بخش مهمی از اصلاح طلبان از دایره 
قدرت به جز کارگزاران سازندگی و دوم، تلاش عجیب و 
غریب کارگزاران سازندگی برای مصادره »همتی« به نفع 
خود. شــما عدم حمایت از »همتی« را اشتباه می دانید 
اما بخش مهمی از اصلاح طلبان معتقدند نه تنها عدم 
حمایت از »همتی« اشــتباه نبود که حمایت تام و تمام 
از »حســن روحانی« نیز بدون گرویی های لازم اشتباهی 

نابخشودنی بود!

حسین مرعشی در رابطه با امکان ائتلاف با اصولگرایان 
و زمان اعلام لیست اصلاح طلبان گفت: »هیچ ائتلافی با 
اصولگرایان میانه رو در دستور کار ما )اصلاحات( نیست و 
هیچ اتفاقی نخواهد افتاد. هنوز بحث درباره لیست در 
جبهه اصلاحات شروع نشده و منتظر اعلام نظر شورای 
نگهبان هســتیم.« جدل کلامی با دبیــر کل کارگزاران 
سازندگی نداریم، پیشتر گفته ایم همچنان نیز خواهیم 
گفت و آن این که؛ هزار بار دیگر هم حســین مرعشی، 
ائتلاف با اصولگرایان میانه رو را کتمان کند می گوییم تنها 
گروهی از اصلاح طلبان که استعداد ائتلاف با اصولگرایانِ 
نه تنها میانه رو که حتی تندرو را در خود می بینند و به 

وجود آورده اند قطعاً کارگزاران سازندگی است ولاغیر!
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آفت�اب یزد – نجمه حم�زه نیا: عصب های مختلفی در ناحیه مثانه گرد ه��م آمده اند که عمل کنترل 
عضلات مجاری ادراری را بر عهده دارند. این عضلات شامل عضلات اسفنکتر است که به طور طبیعی یک 
حلقه  محکم را در اطراف مجرای ادراری شکل داده تا ادرار را نگه دارد تا زمانی که شخص با اراده خود آن 
را رها کند. یکی از مش��کلات جدی مثانه، بروز بیماری مثانه عصبی )مثانه نوروژنیک( است. عدم درمان 
به موقع مثانه عصبی می تواند باعث آسیب های شدید و جبران ناپذیری شود؛ بنابراین لازم است به محض 
مش��اهده هرگونه علائم مربوطه به پزش��ک متخصص  مراجعه کنید تا اقدامات درمانی لازم انجام گردد 
 لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر مهری مهراد، متخصص اورولوژی و دکتر رضا 

ولی پور، متخصص اورولوژی و دکتر فرشاد نامداری، متخصص اورولوژی گفتگو کرده است. 
دکتر مهراد در این باره می گوید: هرگونه اختلال در عملکرد سیستم عصبی مثانه باعث می شود دفع ادرار 

به درستی و در زمان مناسب صورت نگیرد. این اختلال مثانه عصبی یا مثانه نوروژنیک نامیده می شود.
وی اظهار کرد: به طور کلی مثانه عضوی عضلانی اس��ت که وظیفه نگهداری ادرار و انتقال آن به مجرای 
ادرار را بر عهده دارد. به طور معمول ورود حدود ۲۵۰ تا ۳۰۰ س��ی س��ی ادرار به مثانه کافی است تا این 

عضو فرمان تخلیه را برای مغز صادر کند. 
این متخصص اورولوژی اظهار کرد: سیس��تم عصبی بدن در ایجاد احس��اس پر ش��دن مثانه و همچنین 
احس��اس نیاز به دفع ادرار نقش قابل توجهی دارد و هر گونه اختلال در عملکرد مثانه و سیستم عصبی، 

می تواند جسم و زندگی طبیعی فرد را با مشکلات فراوانی مواجه کند.
وی ادامه داد: سیس��تم عصبی در بدن، مجاری ادراری و مثانه را نیز عصب  دهی می کند. این اعصاب در 
احساس پر شدن مثانه و همچنین احساس دفع ادرار مثانه نقش بسیار مهمی دارد. ممکن است عواملی 
بر روی سیستم عصبی مانند بیماری دیابت تاثیر بگذارد و کار این سیستم را در بدن مختل کند. یکی از 

این اختلالات )مثانه نوروژنیک یا مثانه عصبی( است.
دکتر مهراد خاطرنش��ان کرد: متاس��فانه بس��یاری از بیماری ها مانند دیابت، ام اس، پارکینس��ون و حتی 
آس��یب های نخاعی می تواند بر عملکرد سیس��تم عصبی تاثیر بگذارد و سیس��تم دفع ادرار را مختل کند 
اما نکته مهم و قابل توجه این اس��ت که همیش��ه بیماری ها و حوادث ما را دچار مشکل مثانه نوروژنیک 
نمی کند و گاهی عادت هایی ساده و به ظاهر کم اهمیت نیز ما را برای همه  عمر دچار این بیماری می کند. 
این متخصص اورولوژی مطرح کرد: در واقع به مثانه نوروژنیک، مثانه عصبی گفته می شود. با اختلال در 
عملکرد مثانه، ممکن است فرد در ابتدا احساس کند ادرار آن کاهش یافته است یعنی با اینکه مثانه اش پر 
است به دلیل اختلال در کار سیستم مثانه حس او نسبت به حس دفع ادرار، کمتر شده و مقداری از ادرار 

در مثانه باقی می ماند. باقی ماندن ادرار در مثانه احتمال عفونت را بالا می برد.
وی ابراز داش��ت: مثانه ش��ل، یکی از انواع مثانه عصبی است که در آن عضلات مثانه به درستی منقبض 
نمی شود و اعصاب مثانه با وجود پر بودن، هیچ پیامی برای تخلیه ادرار به مغز مخابره نمی کند. در چنین 

شرایطی بیمار با پر شدن بیش از حد مثانه، دچار بی اختیاری ادرار می شود. 
دکتر مهراد افزود: مثانه شل بیشتر در بیمارانی که مبتلا به بیماری دیابت ملیتوس هستند، دیده می شود. 

همچنین می تواند به دنبال تروما و در اثر آسیب رسیدن به اعصاب حرکتی تحتانی بروز کند.
این متخصص اورولوژی عنوان کرد: مثانه اسپاس��تیک نیز نوعی دیگر از مثانه عصبی است که معمولا به 
دنبال آسیب طناب نخاعی بالای قوس انعکاسی ایجاد می شود و فرد مبتلا با حداقل حجم مایعات موجود 
در مثانه و قبل از پر ش��دن ظرفیت مثانه، احس��اس پری مثانه و دفع ادرار دارد. متاسفانه در صورت حاد 

شدن این وضعیت، بیمار حتی با ۵۰ سی سی ادرار هم دچار دفع بدون کنترل ادرار می شود.
این متخصص اورولوژی اذعان داش��ت: مثانه ش��ل معمولا به دنبال بروز برخی بیماری ها مانند دیابت، ام 
اس، پارکینس��ون، برخی جراحی ها در ناحیه کمر و حتی آس��یب های نخاعی ایجاد می ش��ود اما گاهی با 
بیمارانی مواجه می شویم که بدون ابتلا به هیچ یک از این بیماری ها از این اختلال رنج می برند. بررسی ها 

و تحقیقات مستمر نشان داده است این بیماران قربانی برخی عادات نامناسب خود شده اند.
وی اضافه کرد: این دسته از بیماران به دلیل وسواس یا داشتن شغلی حساس، ساعاتی طولانی ادرار خود 
را نگه می دارند و آن را دفع نمی کنند. این عادت در طولانی مدت باعث تنبل شدن مثانه خواهد شد. یعنی 
هنگامی که مثانه پر می شود به مغز دستور دفع صادر می کند، اما فرد با بی توجهی به این دستور، سطح 
حساسیت مثانه را افزایش می دهد و عملکرد سیستم عصبی مثانه را مختل می کند. انکارهای مداوم، حس 
فرد به دفع ادرار را کاهش می دهد و او برای دفع ادرار دیرتر اقدام می کند. با گذش��ت زمان و پیش��رفت 

اختلال در عملکرد سیستم عصبی، عضلات دیگر به درستی منقبض نمی شوند.
دکتر مهراد ادامه داد: از سوی دیگر پر ماندن مثانه برای طولانی مدت به شل شدن و کش آمدن عضله های 

مثانه منجر می شود. در چنین شرایطی، مثانه کارایی خود را از دست می دهد و دچار تنبلی می شود.
این متخصص اورولوژی عنوان کرد: بسیاری از مردان به دلایل مختلف به ویژه مشغله های کاری ساعت ها 
ادرار خود را نگه می دارند و این مسئله سبب اختلال در فعالیت طبیعی مثانه می شود. عادات بد ادراری 
و نگه داش��تن ادرار بیش از دو یا سه س��اعت علاوه بر ایجاد بی اختیاری، سبب عفونت های مکرر ادراری 

می شود.
وی تصریح کرد: مردانی که دارای علائمی مانند تکرر ادرار در ش��ب یا روز، ش��روع ادرار با تاخیر، متناوب 
نب��ودن دفع ادرار، حس فوریت ادرار و دفع ش��دن آخر ادرار به صورت قطره قطره هس��تند یا افرادی که 
س��اعت های طولانی ادرار خود را نگه می دارند، اینها نش��انه هایی از بیماری ه��ای زمینه ای مانند بزرگی 

پروستات و مثانه نوروژنیک است که می تواند در آینده به بی اختیاری تبدیل شود.
 دکتر مهرادمتذکر ش��د: باقی ماندن طولانی م��دت ادرار در مثانه احتمال ابتلا به عفونت ادراری و حتی 
نارسایی کلیه ها را نیز افزایش می دهد. سم و املاح موجود در ادرار در صورت باقی ماندن در مثانه، دوباره 
جذب بدن می ش��وند و زمینه بس��یاری از بیماری ها را فراهم می کنند. از سوی دیگر باقی ماندن ادرار در 

مثانه باعث می شود ادرار به سمت کلیه ها باز گردد و شرایط نارسایی کلیه ها را فراهم کند.
این متخصص اورولوژی مطرح کرد: برخی از افراد نیز که به علت سرطان روده جراحی می شوند، ممکن 
اس��ت با مش��کل قطع عصب مثانه و مثانه نوروژنیک مواجه شوند. همچنین تصادفات نیز می تواند سبب 

بروز این بیماری شود.
وی اظهار کرد: برخی از مبتلایان به مثانه عصبی کاملا بی اختیاری ادراری دارند که این نوع شیوع کمتری 
دارد و در برخی دیگر ادرار تشکیل می شود اما به دلیل اینکه بیمار احساس نمی کند، ادرار دفع نمی شود. 
این بیماران ناچارهستند در طول روز چند بار از سوند استفاده کنند که برای آنها علاوه بر هزینه، مشکلاتی 
مانند عفونت ادراری، پارگی یا تنگی مجرای ادراری ایجاد می کند که برای بیمار بس��یار طاقت فرس��ا و 

ناراحت کننده است.
 دکت��ر مه��راد عنوان کرد: لازم به ذکر اس��ت که اس��تعمال دخانیات نیز در بروز بی اختی��اری ادرار تاثیر 
غیر مس��تقیم دارد. اس��تعمال دخانیات احتمال ابتلا فرد به سرطان مثانه را افزایش داده و در صورتی که 
تومور مثانه بدخیم باش��د، فرد مورد جراحی قرار خواهد گرفت و با این جراحی ریس��ک نوروژنیک شدن 

) عصبی شدن ( مثانه فرد بیشتر شده و می تواند بی اختیاری ادرار را برای بیمار به همراه داشته باشد.
ای��ن متخصص اورولوژی می گوید: امروزه درمان های جدیدی ب��رای بیماران مبتلا به مثانه عصبی انجام 

می شود که تحریک الکتریکی عصب ساکرال از این موارد است. 
وی در پاسخ به این پرسش که " علت بروز مثانه عصبی چیست "، گفت: اگر سیستم عصبی مثانه که در 
احساس پر شدن مثانه، احساس نیاز به دفع ادرار و همچنین کمک به تخلیه ادرار که نقش اصلی را دارد 
به دلایل مختلفی دچاراختلال شود و فرمان پر بودن مثانه به مغز مخابره نشود، تخلیه  ادرار به درستی و 
زمان مناسب انجام نمی شود و در نتیجه امکان برگشت ادرار به کلیه ها وجود دارد و ممکن است عفونت 

ادراری ایجاد کند.

 <بیماری دیابت عملکرد اعصاب مثانه را دچار اختلال می کند 
دکتر مهراد تشریح کرد: بیماری دیابت بر روی سیستم عصبی تاثیر می گذارد و عملکرد اعصاب مثانه را 
دچار اختلال می کند. این اختلال باعث می ش��ود تخلیه ادرار در مثانه با مش��کل روبه رو شود و به تدریج 

ادرار در مثانه می ماند و افزایش می یابد و در نتیجه حجم مثانه افزایش می یابد.
ای��ن متخصص اورولوژی ادام��ه داد: در این حالت فردی که بیماری دیاب��ت دارد دچار بی اختیاری ادرار 
می شود بدون آن که فرد احساس کند مثانه اش پر شده است زیرا بیماری دیابت همانطور که گفته شده 
بود بر سیستم عصبی مثانه تاثیر می گذارد و فرد احساس نمی کند که مثانه اش پر شده است و در نتیجه 
چون مثانه پر است ادرار را نشت می دهد لذا برای جلوگیری از مختل شدن سیستم عصبی مثانه توصیه 

می شود که افراد قند خون شان را کنترل کنند.
وی تصریح کرد: زمانی که فرد دیابتی با اختلال در عملکرد سیس��تم عصبی مواجه ش��د و به دلیل این 
اختلال زمانی که مثانه او پر شد و احساس نکرد در مراحل اولیه به او توصیه می شود که هر ۳ یا ۴ ساعت 
یکبار حتی اگر احساس ادرار کردن هم نداشت به دستشویی برود و با تحریک قسمت های زیرین شکم، 

مثانه را وادار به تخلیه کند.
دکتر مهراد افزود:جهت درمان این بیماری ) مثانه عصبی ( توس��ط پزش��ک داروهایی تجویز می ش��ود تا 
انقباض عضلانی مثانه را تقویت کند. زمانی که این بیماری پیشرفت کند ممکن است که مثانه به طور کلی 
کارایی خود را از دست بدهد و در نتیجه بیمار توسط سونداژ هر ۴ یا ۶ ساعت باید ادرارش را تخلیه کند.
این متخصص اورولوژی ادامه داد: در نتیجه ضروری است بیماران دیابتی هنگامی که عوارضی مانند عدم 
تخلیه کامل مثانه، نشت ادار، جریان ضعیف ادرار، کاهش دفعات تخلیه ادار، بی اختیاری در ادرار و دستگاه 

ادراری مشاهده کردند حتما پزشک خود را در جریان بگذارند.
وی می گوی��د: اختلال در عملک��رد مثانه  عواملی را به دنبال دارد که ش��امل بی اختیاری ادراری،عفونت 

مجاری ادراری، بازگشت ادرار به کلیه، عفونت مثانه، عفونت کلیه و آبسه کلیوی است.

 دکتر مهراد یادآور شد: مثانه نوروژنیک می تواند به صورت مادرزادی باشد به این صورت که نوزاد با اختلال 
در عملکرد سیستم عصبی مثانه، اختلال در تکامل ستون فقرات و اختلال در توده اسکلتی انتهای نخاع 
به دنیا می آید و در نتیجه سیستم ادراری نوزاد تکامل پیدا نمی کند و به طور طبیعی تخلیه ادرار نمی کند 
و نوزاد در برخی موارد دچار بی اختیاری ادرار می شود. در این صورت نوزادانی که ادرارشان به خوبی دفع 

نمی شود و در هنگام دفع ادرار گریه می کنند باید تحت معاینه متخصص اورولوژی قرار گیرند.
این متخصص اورولوژی مطرح کرد: تشخیص بیماری مثانه عصبی در کودکان توسط متخصص اورولوژی 

از طریق آزمایشات ادراری و خون و سیستوسکوپی، اولتراسوند یا سی تی اسکن انجام می گیرد.
وی تصریح کرد: جهت درمان بیماری مثانه نوروژنیک در ابتدا بیمار باید یک برنامه برای دستشویی رفتن 
خود تنظیم نماید و حتی اگر احس��اس دفع ادرار نداش��ت هر ۳ یا ۴ ساعت یکبار به دستشویی برود و با 
تحریک قسمت تحتانی ناحیه شکم خود مثانه را وادار به ادرار کردن نماید. برخی از مواد خوراکی مانند 
غذاهای تند، شیرین کننده های مصنوعی و نوشیدنی های حاوی کافئین می تواند مثانه را تحریک کند در 

نتیجه بهتر است بیمار مصرف این نوع مواد غذایی را کاهش دهد.
دکتر مهراد گفت: مصرف داروهای تجویزی که توس��ط پزشک تجویز می شود که انقباض عضلانی مثانه 
را تقویت کند باید توسط بیماران به طور مرتب مصرف شود. در انتها اگر بیمار با روش های کنترل ادرار 

درمان نشد از عمل جراحی برای برطرف کردن این بیماری استفاده می شود.

<رایج ترین علامت مثانه نوروژنیک، عدم توانایی در کنترل ادرار است 
در ادامه نیز دکتر ولی پور در اینباره خاطرنشان کرد: مثانه، اندامی توخالی است که در لگن، یا پایین شکم 
قرار دارد. مثانه دو وظیفه مهم دارد که شامل این است که ادرار را نگه می دارد و ادرار را از طریق یک مدار 

پیچیده ارتباطی در نخاع و مغز، از بدن خارج می کند.
وی مطرح کرد: مثانه نوروژنیک )مثانه عصبی(، یک بیماری است که در آن، سیستم عصبی مثانه و ادرار 
دچار مشکل می شود. شرایطی مانند سکته مغزی و بیماری پارکینسون، می تواند باعث ابتلا به این بیماری 

شود. گزینه های درمانی شامل درمانی دارویی و جراحی است.
این متخصص اورولوژی مطرح کرد: وقتی شرایط نوروژنیک )سیستم عصبی( روی مثانه فرد تأثیر بگذارد، 
به آن مثانه نوروژنیک می گویند. مثانه نوروژنیک، باعث دو نوع مشکل اصلی در کنترل مثانه می شود که 
بسته به اعصاب درگیر شده و نوع آسیب دیدگی، مثانه پر کار )اسپاستیک یا تکرر ادرار(، یا کم کار )شل 

یا هیپوتونیک( می باشد.
وی تصریح کرد: درمان های اصلی مثانه نوروژنیک که عبارتند از کاتتر گذاری تمیز متناوب )CIC(، دارو 
درمانی، تزریق بوتولینوم ای توکسین )بوتاکس(، مجرای ایلیال، بزرگ کردن مثانه )سیستوپلاستی(و تغییر 

سبک زندگی است.
ای��ن متخص��ص اورولوژی ادامه داد: در روش کاتتر گذاری تمیز متن��اوب )CIC( باید گفت که کاتتر ها، 
لوله ه��ای نازک و انعطاف پذیری هس��تند، ک��ه از طریق مجاری ادرار، به منظور تخلی��ه ادرار، وارد مثانه 
می ش��وند. وی متذکر ش��د: درمان دارویی، برای ارتقاء کارایی مثانه عصبی شما تجویز می شود. دارو های 

مخصوصی با توجه به اینکه مثانه شما، بیش فعال، کم کار، یا هر دو باشد، تجویز می شود.
دکتر ولی پور می گوید: در روش درمانی تزریق بوتولینوم ای توکسین )بوتاکس( برای درمان مثانه عصبی، 

پزشک، بوتاکس را به داخل مثانه یا اسفنکتر ادراری، تزریق می کند.
این متخصص اورولوژی ابراز داش��ت: در روش مجرای ایلیال، قسمتی از روده کوچک، در ایجاد استومای 

ادراری استفاده می شود. این استوما، ادرار را به کیسه ای در بیرون بدن منتقل می کند.
وی ادامه داد: روش بزرگ کردن مثانه )سیستوپلاس��تی( نوعی جراحی اس��ت، که در آن، قسمت هایی از 
روده )سیگموید روده بزرگ( را برداشته و به دیواره  مثانه وصل می کنند. این کار، فشار وارد شده به داخل 

مثانه را کاهش، و قدرت نگه داشتن ادرار را افزایش می دهد.
این متخصص اورولوژی ادامه داد: تغییر سبک زندگی افراد مبتلا به مثانه عصبی شامل پرهیز از غذاها و 
نوش��یدنی های خاصی که باعث آسیب رساندن به مثانه از قبیل بعضی از نوشیدنی های کافئین دار، مثل 
قهوه، نوشیدنی های گازدار، غذاهای تند و مرکبات می شود، است. کاهش وزن می تواند، فشار وارد شده به 
مثان��ه را کاه��ش دهد. یک درمان رفتاری به نام دفع با تأخیر نیز به بعضی از افراد، در کنترل ادرار کمک 
می کند.دکتر ولی پور تصریح کرد: مثانه نوروژنیک ) عصبی ( قابل درمان نیست اما می توان آن را کنترل 

کرد. در بیشتر موارد مثانه نوروژنیک، با دارو و کاتتریزاسیون مداوم قابل کنترل است. 
وی افزود: داروهایی که ممکن است برای درمان مثانه  بیش فعال تجویز شوند عبارتند از اوکسی بوتینین، 
تولترودین، سولیفناسین و میرابگرون است و همچنین در برخی موارد از تزریق عضلانی بوتولیوم توکسین 
اس��تفاده می ش��ود البته اقلیت کودکان مبتلا به این بیماری، نیاز به جراحی ترمیمی اساس��ی دارند.این 
متخصص اورولوژی تصریح کرد: مثانه عصبی می تواند مادرزادی باش��د )از زمان تولد وجود داشته باشد(. 
مش��کلات مادرزادی که می تواند باعث مثانه نوروژنیک ش��ود عبارتند از اسپینا بیفیدا )میلومننگوسل(، 

آژنزیس ساکرال و فلج مغزی است. 
وی ادامه داد: اختلال اسپینا بیفیدا )میلومننگوسل(، زمانی اتفاق می افتد که ستون فقرات جنین در ماه 
اول بارداری کاملًا رشد نکند. نوزادانی که با میلومننگوسل متولد می شوند، اغلب دارای از کار افتادگی یا 
ضعف هستند که این موضوع، بر عملکرد مثانه تأثیر می گذارد و عارضه آژنزیس ساکرال نیز وضعیتی است 

که در آن، قسمت هایی از ستون فقرات پایین وجود ندارد.
دکتر ولی پور ادامه داد: فلج مغزی از جمله اختلالات مزمن )طولانی مدت( است که توانایی فرد در کنترل 
حرکت بدن و وضعیت بدن را ضعیف می کند. این اختلالات، ناشی از آسیب به مناطق حرکتی مغز است. 
مش��کلی که باعث فلج مغزی می ش��ود و ممکن است در حالی که نوزاد هنوز در رحم است یا پس از تولد 

رخ دهد اما در اولین سال زندگی کودک، فلج مغزی بروز پیدا نمی کند.
این متخصص اورولوژی متذکر شد: بیماری های مختلفی باعث مثانه نوروژنیک اند که عبارتند از بیماری 

پارکینسون، تومورهای سیستم عصبی مرکزی، تروما و حوادث، مسمومیت با فلزات سنگین، جراحی های 
ستون فقرات، آسیب های نخاعی، سکته، بیماری ام اس است.

وی می گوید: رایج ترین علامت مثانه نوروژنیک، عدم توانایی در کنترل ادرار است.دیگر علائم بیماری مثانه 
عصبی نیز عبارتند از عفونت ادراری، سنگ کلیه، بی اختیاری ادرار )عدم توانایی کنترل ادرار(، حجم کم 

ادرار دفع شده، تکرر ادرار و فوریت، چکه کردن ادرار و احساس نکردن پر بودن مثانه است.
دکت��ر ولی پور اظهار کرد: مثانه عصبی، نوعی از نوروپاتی دیابتی اس��ت که در آن آس��یب های انتخابی، 
باعث نوروپاتی خود مختار می شود و اعصابی که تحت تأثیر قرار گرفته است، منجر به کاهش تناوب ادرار 
می ش��ود. اختلال در عملکرد ادرار مدت هاس��ت که با دیابت ارتباط دارد و مشکلات مثانه، اغلب در افراد 
دیابتی ش��دیدتر است.این متخصص اورولوژی اشاره کرد: جهت تشخیص مثانه نوروژنیک پزشک، بعد از 
معاینه، برای تشخیص مثانه نوروژنیک، تعدادی آزمایش روی سیستم عصبی و مثانه انجام می دهد از جمله 

تست ارودینامیک )نوار مثانه(، سیستوسکوپی و سی تی اسکن و ام آر آی.
وی ادامه داد: تس��ت ارودینامیک )نوار مثانه(، کارکرد مثانه، میزان ادرار قابل ذخیره در مثانه، فش��ار وارد 
ش��ده به داخل مثانه، چگونگی جریان ادرار و چگونگی تخلیه مثانه در زمان پر ش��دن را اندازه می گیرد. 
سنسورهای ویژه ای روی پوست کناری مجاری ادرار )لوله ای که ادرار از آن عبور می کند( یا رکتوم، برای 

مشاهده کارکرد عضلات و اعصاب این نواحی، نصب می شوند.
دکتر ولی پور گفت:  عمل سیستوسکوپی را نیز پزشک ممکن است، برای مشاهده داخل مثانه و مجاری 

ادراری، به کمک یک تلسکوپ کوچک )سیستوسکوپ( انجام می دهد.

< علائم مثانه عصبی در بیماران مختلف با هم فرق دارد
 در ادامه نیز دکتر نامداری در اینباره ابراز داشت: مثانه عصبی عنوانی است که به تعدادی از بیماری های 
دس��تگاه ادرار در افرادی که کنترل مثانه خود را به علت ضایعات مغزی، نخاعی و یا مش��کلات عصبی از 

دست داده  اند، اطلاق می شود. 
وی مط��رح ک��رد: علائم مثانه عصبی یا نوروژنیک می تواند تأثیرات منفی زیادی بر کیفیت زندگی ش��ما 
داش��ته باش��د. مثانه عصبی می تواند فعالیت های ش��غلی و روابط اجتماعی شما را به صورت جدی تحت 

تأثیر قرار دهد. 
این متخصص اورولوژی تش��ریح کرد: چندین ماهیچه و عصب مختلف باید با یکدیگر همکاری کنند تا 
مثانه شما بتواند تا قبل از آنکه شما اقدام به تخلیه ادرار نمایید، ادرار را در خود نگه دارد. برای این منظور، 
یک سری پیام های عصبی بین مغز و ماهیچه هایی که تخلیه ادرار را کنترل می کنند، رد و بدل می شود. 
اگر اعصابی که وظیفه انتقال این پیام ها را بر عهده دارند به علت بیماری یا مصدومیت، آس��یب ببینند، 
ماهیچه های کنترل کننده مثانه نیز دیگر نخواهند توانست که در زمان درست منقبض و منبسط شوند و 

عملکرد خود را به طور صحیح انجام دهند. 
وی ادام��ه داد: در برخی بیماران مبتلا به بیماری مثان��ه عصبی، ماهیچه ها و اعصاب کنترل کننده مثانه 
نمی توانند به خوبی با یکدیگر همکاری کنند. در نتیجه، فرآیند پر و خالی ش��دن مثانه به طور صحیحی 
انجام نمی شود. ماهیچه های مثانه ممکن است حالت بیش فعال پیدا کنند و به تعداد دفعات بیشتر از حد 
طبیعی و یا قبل از آنکه مثانه به طور کامل از ادرار پر شود، این ماهیچه ها فشرده شوند و مثانه را خالی 
کنند. گاهی اوقات هم این ماهیچه ها خیلی شل هستند و به ادرار اجازه می دهند که قبل از آنکه شما به 

اختیار خودتان آن را تخلیه کنید، از مثانه خارج شود.
دکتر نامداری افزود: در مقابل، در افراد دیگری ممکن اس��ت ماهیچه های مثانه کم فعال باشند. در نتیجه 
هنگامی که مثانه از ادرار پر می ش��ود، این ماهیچه ها فش��رده نمی شوند و مثانه را به طور کامل و یا اصلًا 
تخلیه نمی کنند. ماهیچه های اسفنکتر که در اطراف مجرای ادرار قرار دارند نیز ممکن است به درستی کار 
نکنند. یعنی ممکن است هنگامی که شما می خواهید مثانه را خالی کنید، این ماهیچه ها به حالت سفت 
و منقبض باقی بمانند و اجازه تخلیه مثانه را ندهند. بعضی افراد نیز همزمان به هر دو عارضه مثانه بیش 

فعال و کم فعال دچار می شوند.
این متخصص اورولوژی تصریح کرد: علائم مثانه عصبی در بیماران مختلف با هم فرق دارد. نوع این علائم 
به نوع آسیبی که به اعصاب یک شخص وارد شده است نیز بستگی خواهد داشت. در بعضی افراد ممکن 
اس��ت علائم هر دو عارضه مثانه بیش فعال و کم فعال به طور همزمان دیده ش��ود. احتمال بروز همزمان 

بیش فعالی و کم فعالی مثانه در بیماران مبتلا به ام اس، سکته مغزی و زونا بیشتر است.
 وی عنوان کرد: بیماران مبتلا به بیش فعالی و کم فعالی مثانه می توانند به طور مکرر با مش��کل عفونت 
مج��رای ادرار مواجه ش��وند. در واقع عفونت مجرای ادرار اغلب به عن��وان اولین علائم مثانه عصبی دیده 
می ش��ود. این عفونت های مکرر به علت وجود باکتری ها، ویروس ها و مخمرهای بیماری زایی است که در 
درون مجرای ادرار رشد می کنند.دکتر نامداری متذکر شد: در مثانه بیش فعال )که اغلب در بیماران مبتلا 
به سکته مغزی، بیماری های مغزی و بیماری پارکینسون دیده می شود(، ماهیچه های مثانه به تعداد دفعات 
بیشتر از نرمال، فشرده می شوند. گاهی اوقات، فشرده شدن این ماهیچه ها باعث می شود که قبل از آنکه 

شما به اختیار خودتان ادرار کنید، ادرار از مثانه شما بیرون بریزد. 
این متخصص اورولوژی افزود: در حالت بیش فعالی مثانه، ممکن است شما به طور ناگهانی احساس نیاز 
فوری به تخلیه ادرار پیدا کنید و اصلًا نتوانید آن را نگه دارید. در این هنگام یک حالت “دستپاچگی” به 
شما دست می دهد و باعث می شود که از ترس بیرون ریختن ادرار، فوراً به توالت بروید البته ممکن است 
بعد از این احساس دستپاچگی، ادرار از مثانه بیرون بریزد یا نریزد و یا فقط چند قطره ادرار از مثانه خارج 
شود. اما گاهی اوقات حجم زیادی از ادرار از مثانه شما بیرون می ریزد. گاهی اوقات هم ادرار در هنگامی 
که خواب هس��تید، بیرون می ریزد. وی عنوان کرد: یکی دیگر از علائم ناش��ی از مثانه عصبی آن است که 
شما در طول روز یا شب چندین مرتبه به توالت می روید )در حالی که ممکن است فقط مقدار خیلی کمی 
ادرار داش��ته باشید(. در حالت عادی تعداد دفعاتی که یک نفر در طول روز ادرار می کند می تواند در بین 
افراد مختلف، متفاوت باشد اما اغلب متخصصین معتقدند فردی که بیش از ۸ مرتبه در طول ۲۴ ساعت 

شبانه روز به توالت می رود، به مشکل “تکرر ادرار” دچار شده است.
دکتر نامداری اذعان داش��ت: در افراد مبتلا به مثانه عصبی که مش��کل کم فعالی مثانه دارند)این مشکل 
اغلب در بیماران مبتلا به دیابت، ام اس، فلج اطفال، سفلیس و یا افرادی که جراحی های بزرگ در ناحیه 
لگن انجام داده اند، دیده می شود( ممکن است ماهیچه های مثانه در موقعی که نیاز است، منقبض نشوند. 
ماهیچه های اس��فنکتر که در اطراف مجرای ادرار قرار گرفته اند نیز ممکن اس��ت به درس��تی کار نکنند. 
ممکن است این ماهیچه ها در زمانی که شما قصد تخلیه ادرار دارید، همچنان سفت بمانند. این متخصص 
اورولوژی اظهار کرد: در صورتی که شما مشکل کم فعالی مثانه دارید، ممکن است فقط یک قطره کوچک 
ادرار از مثانه شما خارج شود و یا شما قادر به خالی کردن مثانه به طور کامل نباشید )احتباس ادراری(. 

گاهی اوقات هم شما اصلًا نمی توانید مثانه خود را خالی کنید )احتباس ادراری(.
 وی اذعان داشت: بیماری مثانه عصبی در عمل، می تواند ناشی از مشکلات دستگاه عصبی یا مثانه باشد. 
پزش��ک ش��ما با انجام معاینات و آزمایش های خاصی، وضعیت س��لامت هر دو این قس��مت ها را بررسی 
می کند.دکتر نامداری ادامه داد: جهت تش��خیص متخصص برای بررسی سوابق پزشکی شما، چند سوال 
از شما می پرسد. این سوالات در مورد علائمی که مشاهده کرده اید، زمان شروع آنها، بیماری هایی که در 
گذشته یا در حال حاضر به آن مبتلا بوده و هستید و داروهایی که معمولاً مصرف می کنید، خواهد بود. 
علاوه بر آن احتمالاً متخصص سوالاتی در مورد رژیم غذایی و نوع و مقدار مایعاتی که در طول روز مصرف 
می کنید، از ش��ما خواهد پرسید.وی افزود: پزشک جهت تشخیص این بیماری بالینی بر روی شما انجام 
می دهد تا عواملی که باعث بروز علائم مثانه عصبی در شما شده است را شناسایی کند. این معاینات در 
زنان می تواند شامل معاینه شکم، اندام های ناحیه لگن و مقعد باشد. در مردان نیز معاینه فیزیکی بر روی 
ش��کم، پروستات و مقعد انجام می ش��ود.این متخصص اورولوژی می گوید: جهت تشخیص دقیق بیماری 
 مثانه عصبی ممکن اس��ت ش��ما نیاز به انجام آزمایش های عکس��برداری مرس��وم از قبیل اشعه ایکس و 

سی تی اسکن داشته باشد.
وی اظهار کرد: س��ایر آزمایش  ها جهت تش��خیص بیماری مثانه عصبی عبارتند از آزمایش کش��ت ادرار، 
آزمایش س��ونوگرافی اسکن مثانه، سیستوسکوپی و تس��ت اورودینامیک است که در صورت نیاز پزشک 
انجام آن را توصیه می کند.دکتر نامداری می گوید: مثانه عصبی یک بیماری جدی است، اما اگر به دقت 
مراق��ب آن باش��ید و بهترین روش ممکن را برای درمان آن انتخاب کنی��د، می توانید بهبود زیادی را در 
کیفیت زندگی خود ش��اهد باشید. این متخصص اورولوژی افزود: پزشک متخصص، بهترین درمان برای 
بیماری مثانه عصبی در شما را بر اساس موارد مختلفی انتخاب می کند که شامل سن، وضعیت سلامت 
عمومی و سوابق پزشکی شما، علت آسیب دیدگی عصب کنترل کننده مثانه، نوع علائم مشاهده شده در 
ش��ما، شدت علائم، میزان تحمل شما نس��بت به بعضی داروها، روش ها و درمان های خاص و دوره مورد 
انتظار بیماری در آینده است. وی بیان کرد: بعضی از داروهایی که ممکن است پزشک به منظور کمک به 
کنترل علائم مثانه عصبی برای ش��ما تجویز کند، عبارت است از داروهای شل کننده مثانه، داروهایی که 
باعث افزایش فعالیت بعضی از اعصاب می ش��وند )بتانکول(، سم بوتولینوم، مکمل های گابا )GABA( یا 
گاما آمینوبوتیریک اسید، داروهای ضد صرع است. دکتر نامداری عنوان کرد: گاهی اوقات لازم است برای 
درمان مثانه عصبی، بیمار تحت عمل جراحی قرار بگیرد. روش های جراحی برای مثانه عصبی عبارت از 

اسفنکتر مصنوعی و جراحی اسلینگ است.
ای��ن متخصص اورولوژی اضاف��ه کرد: در روش اس��فنکتر مصنوعی، ابزارهای برق��ی در نزدیکی اعصاب 

کنترل کننده مثانه کار گذاشته می شود )ایمپلنت( تا عمل تحریک ماهیچه های مثانه را انجام دهد.
وی در پایان گفت: جراحی اسلینگ نیز جهت درمان بیماری مثانه عصبی بدین گونه است که با ایجاد یک 
ش��کاف )اس��توما( ادرار از طریق آن به داخل کیسه مخصوصی بریزد )به این عمل اصطلاحاً انحراف ادرار 

گفته می شود( صورت می گیرد.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

مثانه عصبی بیماری ناتوان کننده  اما قابل درمان
4
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دکترمهراد: متاسفانه بسیاری از بیماری ها مانند دیابت، ام اس، پارکینسون 
تاثیر  عصبی  سیستم  عملکرد  بر  می تواند  نخاعی  آسیب های  حتی  و 
بگذارند و سیستم دفع ادرار را مختل کند. اما نکته مهم و قابل توجه این 
است که همیشه بیماری ها و حوادث ما را دچار مشکل مثانه نوروژنیک 
نمی کند و گاهی عادت هایی ساده و به ظاهر کم اهمیت نیز ما را برای 

همه  عمر دچار این بیماری می کند
 

دکتر ولی پور: علائم مثانه عصبی در بیماران مختلف با هم فرق دارد. نوع 
این علائم به نوع آسیبی که به اعصاب یک شخص وارد شده است نیز 
بستگی خواهد داشت. در بعضی افراد ممکن است علائم هر دو عارضه 
مثانه بیش فعال و کم فعال به طور همزمان دیده شود. احتمال بروز 
همزمان بیش فعالی و کم فعالی مثانه در بیماران مبتلا به ام اس، سکته 

مغزی و زونا بیشتر است
 

دکتر نامداری: گاهی اوقات لازم است برای درمان مثانه عصبی، بیمار 
تحت عمل جراحی قرار بگیرد. روش های جراحی برای مثانه عصبی عبارت 

از اسفنکتر مصنوعی و جراحی اسلینگ است
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آفتاب یزد – یوسف خاکیان: جانم به فدایتان استاد، کاش می مردم 
و نمی دیدم این روز را، من و قامت خمیده ی بزرگ هنر دوبله والامقام 
ناص��ر ممدوح؟ چگون��ه تاب بیاورم ک��ه هر چه هنر ن��اب و بی نظیر 
صداپیشگی است از حنجره ش��ما بیرون می آید. راستش همیشه هر 
وق��ت یلَی از دیار هنرمندان عرص��ه دوبله و گویندگی چهره در نقاب 
خاک می کش��ید، همان دمی که می خواست قلبم از غصه بایستد به 
یاد ش��ما می افتادم ومی گفتم زنده باش و نمی��ر؛ چرا که هنوز ناصر 
ممدوح هس��ت و هنوز نفس می کش��د و هنوز می توان به هنر دوبله 
تکیه کرد، آن زمانها قامت شما راست بود و می ایستادید کنار درختی، 
دیواری، س��تونی چیزی و نگاه می کردید به مکان و محلی که در آن 
دوستی قدیمی از دیار هنر دوبلاژ روی برانکارد آرمیده بود و در حالیکه 
عزیزانش مویه می کردند، آخرین تابش نور خورش��ید را روی پوس��ت 
 تنش حس می کرد، نگاه می کردید و چش��مانتان پر از اشک بود و دم 
بر نمی آوردید. می دیدمتان، آن روزها می دیدمتان، گوشه ای ایستاده بودم و 
وراندازتان می کردم، شما حتی نوع ایستادنتان، نوع نگریستن تان، شکل 
لباس پوش��یدنتان هم کلاس درس بود و هنوز هم هست، برای چون 
منی که صدای نخراش��یده ای دارد و هزار سال هم که بدود نمی تواند 
افتخار ش��اگردی شما را به دست آورد هم درس برای آموختن دارید، 
آن زمانها گوشه ای ایستاده بودم و شما را نظاره می کردم، به قامتتان که 
همچون سروی وقار بی مثالی داشت، خیلی ها رفتند، خیلی از بزرگان 
رفتند، عرفانی ها و اطلسی ها و عبادی ها و جلیلوندها و اسماعیلی ها و 
مقامی ها و زندها و بهرام ها و علیمحمدی ها و آرین نژادها و خیلی ها، 
خیلی های دیگر، این کوچک بی مقدار در رثای هر کدام از این غولهای 
هنر دوبله اشک ریخت و غم در دلش شعله ور بود، در میان تمام این 
اندوه ها همچنان ش��ما را می نگریس��ت و در دلش امیدوار بود که هنر 
دوبله هنوز زنده است، مگر چند نفر دیگر مثل شما برایمان مانده استاد؟ 
هر جایی که شما هستید رفیق همراهتان، بزرگ دیگری از عرصه دوبله 
استاد منوچهر والی زاده هم حضور دارد، افتخار همسخن شدن با این 
گوهر بی نظیر صداپیش��گی را داش��تم و چه مرد بی همتایی ست این 
منوچهر خان والی زاده، نظیرش وجود ندارد، همچون شما که نظیرتان 
وج��ود ندارد، اما حی��ف و صد حیف که تاکنون مفتخر به همصحبت 
ش��دن با شما نش��ده ام و ای دریغ از این نسیان، چند سال پیش وقتی 
خبر درگذشت همس��ر عزیزتان را شنیدم قلبم چنان فشرده شد که 
تصورش ناممکن اس��ت، با خودم گفتم: »ای دل غافل ناصر خان تنها 
شد، نمی دانستم این تنهایی چقدر شما را آزار خواهد داد، اما می دانستم 
تنها شدید، تنهایی ای که هر روز وسعتش بیشتر و بیشتر می شد، زمانی 
که استاد منوچهر اسماعیلی از دنیا رفت شما را دیدم که اینقدر تکیده 
نشده بودید هنوز، اینقدر که می گویم منظورم این نوبه آخری ست که 
شما را دیدم، همان زمانی که برای مراسم ختم استاد ناصر طهماسب 
در جلوی مسجد حضور یافته بودید، با آن قامت خمیده و آن پاهای کم 
طاقت، بمیرم برایتان استاد، این روزگار قدار با شما چه کرده؟ منِ بی در 
و پیکر هنوز ندانسته ام شما کیستید و نشناختم تان هنوز، با اینهمه قلبم 
بعد از دیدنتان در حال کَنده شدن از جای خودش است، کَنده می شود 

در حالیکه سر جایش هنوز مانده و سر جایش هنوز مانده در حالیکه 
دارد کَنده می ش��ود، در چنان آچمزی ق��رار گرفته ام که بی اندازه غیر 
قابل تصور است، حق دارم خب، با کم کسی طرف نیستم من، درباره 
 کم کس��ی حرف نمی زنم، نمی توانم این حج��م از اندوه را تاب بیاورم، 
چه کنم اس��تاد؟ دارم درباره شما حرف می زنم، درباره شما می نویسم، 
اما انگشتانم مرا همراهی نمی کنند، دلم افتاده روی این کیبرد و هرچه 
دلش می خواهد می نویسد درباره شما، شمایی که اوِرِسِت گویندگی و 
صداپیشگی هستید، مگر می شود درباره ش��ما حرف زد و به تتِِ پتِِ 
نیفتاد، مگر می شود درباره شما مطلب نوشت و از هیجان و هول شدگی 
تمام واژه ها را غلط و غلوط ننوش��ت، ش��ما که هستید استاد که من 
اینگونه دس��ت و پای خودم را از این فاصله دوری که با ش��ما دارم گم 
کرده ام؟ قامت خمیده ش��ما را که دیدم چنان احساس��اتی شدم که 
اش��ک از دیدگانم جاری شد، باور کنید استاد، باور کنید که هنوز هم 
چشمانم بارانی ست، هنر دوبله این سرزمین مدیون شما و همکارانتان 
است، تا ابد مدیون شما و همکارانتان است، اصلا هنر دوبله چرا؟ کل 
حوزه هنر در تمام بخش ها و قسمت ها مدیون شما و همکارانتان است، 
ش��ما جزء نس��ل فوق طلایی هنر این مملکت هس��تید، نه فقط هنر 
دوبله، ش��ما در هنر نقاشی هم زبانزد خاص و عامید، نشناختیم شما 
را ما، نش��ناختیم اگر نه از مدتها پیش در می یافتیم که ناصر ممدوح 
و همکارانش در س��ینما و تلویزیون صدا را بر تصویر نقاشی می کنند، 
آنچنان ماهرانه که با اصلش مو نمی زند، همین شما، خودِ خودِ شما را 
می گویم چند مستند را دوبله کرده اید؟ چند سریال دوبله کرده اید؟ 
چند فیلم س��ینمایی دوبله کرده اید؟ چگونه می توان شما را فراموش 

کرد عالیجنابِ عالیجنابان، امان از »دش��من پشت دروازه ها«، امان از 
»شاه لیر«، امان از »اس��پارتاکوس«، امان از »محمدرسول الله«، امان 
از »الس��ید«، »مارکوپولو« را که دیگر نگویید، نگویید از »مارکوپولو«، 
در این کارتون ش��ما چنان هنرمندانه حرف می زدید، چنان استادانه 
روایت می کردید که خودِ صدایِ شما به تنهایی یک فیلم بود، کِشِشی 
که به صدایتان می دادید، فراز و فرودهایی که داش��تید، سکوتهایتان، 
 آرام ح��رف زدنهایت��ان، ب��ا صلابت س��خن گفتنهایتان چ��ه ناب و 
خیال انگیز بود. راستش ما آدمها استاد، همین مایی که در کنار شما زندگی 
می کنیم، قدر جواهرات ارزش��مند زندگی مان را نمی دانیم، شما هم 
یکی از همین جواهرات هستید، جواهراتِ اصل ها، نه از این بدل های 
بنُجُل که صدتایشان را سر »سید اسماعیل« پنج ریال هم نمی خرند، 
ش��ما سرتان پایین است، مانند س��روی که قدش افراشته بر آسمان، 
ش��نیده اید که می گویند »درخت هرچه پربارتر سر به زیرتر« حکایت 
شماست »بزرگ آقا«ی دوبله ایران، خیلی عادت ندارم )یعنی تا بحال 
برایم پیش نیامده که در مدح و ستایش کسی قلمفرسایی کنم( یکبار 
این کار را فقط انجام دادم، آنهم به خاطر دستوری که به من داده شده 
بود، درباره  آن بزرگوار هم نوش��تم از آن درجه یک های روزگار بودها، 
اما این اولین باری ست که دلم خودش تصمیم گرفته درباره فردی که 
عمرش را بر س��ر هنر دوبله این مملکت صرف کرده و مو در این کار 
س��پید کرده؛ بنویسد، آن فرد هم شمایید، خیال نمی کنم پس از این 
هم درباره هنرمند دیگری اینگونه بنویسم، راستش را می دانید استاد؟ 
شما جنس صدایتان مرا از دوران نوجوانی شیفته و واله خودش کرده 
بود، سالهاست که همراه من است این شوریدگی، من بارها خواسته ام 
از دس��تش خلاص شوم، اما او مرا رها نکرده، هنوز هم شما و هنرتان 
را بی پیرایه و صاف و س��اده دوس��ت دارم، اما تمام آن لذتهای نابی که 
از ش��نیدن صدای ش��ما در طول این س��الها در فیلم ها و سریال های 
مختلف برده ام یک طرف، دیدن تصویر شما در مراسم ختم استاد ناصر 
طهماسب در طرف دیگر، اندوهگینم استاد، اندوهگینم، چرا اینقدر راه 
رفتن برایتان س��خت شده؟ چرا قامتتان خمیده شده؟ بمیرم برایتان 

استاد ممدوح، بمیرم برایتان...
آی رفیقان یک به یک رفتند...

کاش می شد شما پیر نشوید استاد، 
کاش می شد من می مُردم و پیر شدن شما را نمی دیدم، 

قامت خمیده ی شما را نمی دیدم، 
صورت لاغر شما را نمی دیدم، 

آه، کاش می ش��د، کاش می توانستم این متن را ننویسم، اما نمی توانم 
ننویس��م، می دانی��د چرا؟ چون ش��ما مانند الماس کوه ن��ور و دریای 
 نور بس��یار دوس��ت داشتنی هستید، بسیار دوس��ت داشتنی و بسیار 
دست نیافتنی، جایگاه شما در اعماق قلب ما ایرانیان است، همانجایی 
که هیچکس بجز ناب ترین ها و منحصربه فرد ترین ها به آن راه ندارد، 
من به احترام بیش از نیم قرن فعالیت در حوزه گویندگی و صداپیشگی 
 و همچنین ایفای نقش در س��ریال ها و فیلمهای محبوب کلاه ازس��ر 
بر می دارم و به شما تعظیم می کنم و دوباره می ایستم و برایتان دست 
می زنم، برای شایستگیِ منحصربفردی که مخصوص پادشاهان هنر این 
مرز و بوم اس��ت، آری استاد شما را پادشاه هنر می نامم، همچنان که 
همکارانتان را پادش��اه هنر می دانم، چ��ه آنانی که رخت رحلت بر تن 
کرده اند و راهی سفر آخرت شده اند و چه آنانی که هنوز هستند و قلب 

صبور ما همچنان به بودنشان دلخوش است.
سایه تان مستدام استاد ناصر ممدوح

بزرگید ش��ما، حتی سایه تان هم بزرگ است، شما بزرگ زیسته اید و 
بزرگی برازنده شماست، ما را ببخشید که چونان که بایسته و شایسته 
عزیزی و نازنینیِ ش��ما بود، قدرتان را ندانستیم و هنوز هم نمی دانیم، 
 ما را ببخش��ید اس��تاد که برای شما و همکارانتان در عرصه هنر دوبله 

کم گذاشتیم، حلالمان کنید استاد، حلالمان کنید. 

تعظیم به قامت خمیده استاد بی بدیل گویندگی و دوبلاژ سینما و تلویزیون ایران

اِوِرِستی به نام ناصر ممدوح! 
دوستی می گفت برخی از مرگ ها سرقفلی دارند، نصیب هر کسی نمی شوند، زمانی که به ناصر ممدوح می اندیشم، با خودم 

می گویم بعضی از زندگی ها هم سرقفلی دارند، نصیب هر کسی نمی شوند، خداوند هر کسی را عزیزِ مردم نمی کند، باید نشان 
کرده ی او باشی که بشوی جانِ جانانِ مردمانت، بزرگمردی که این مطلب را به افتخارش نوشته ام یکی از همین افرادی است که 

خداوند به او عنایت ویژه ای داشته، سایه اش مستدام باد.

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 ادامه آمدن پيران نزد رستم 
چ��و کی��ن س��ر ش��هریاران ب��ود      
ب��ود تیرب��اران  ب��ا  کار  و  س��ر 

کن��ون آش��تی را دو راه ایدرس��ت      
نگر ت��ا ش��ما را چه اندر خورس��ت 

یکی آنک هر کس که از خون ش��اه      
بگس��ترد ب��ر خی��ره ای��ن رزم��گاه 

ش��هریار       ب��ر  فرس��تی  ببن��دی 
کارزار ای��ن  نفرمای��د  گ��ر  س��زد 

بي گن��اه       س��ر  خ��ون  گنه��کار 
س��زد گ��ر نباش��د بدی��ن رزم��گاه 

و دیگ��ر ک��ه با م��ن ببن��دی کمر      
پیروزگ��ر ش��اه  ب��ر  بیای��ی 

ز چی��زی ک��ه ای��در بمان��ی همی      
ت��و آن را گرانمای��ه دان��ی هم��ی 

ش��اه       ز  بیاب��ی  ده  یک��ی  بج��ای 
س��پاه  ت��وران  بن��گاه  ی��اد  مک��ن 

بدل گف��ت پیران که ژرفس��ت کار      
ز ت��وران ش��دن پیش آن ش��هریار

دگ��ر چ��ون گن��ه کار جوی��د همی      
هم��ی  بش��وید  بی گناه��ان  از  دل 

افراس��یاب       خویش��ان  و  ب��زرگان 
ک��ه با گنج و تختند و ب��ا جاه و آب 

ازی��ن در کج��ا گف��ت یارم س��خن      
نه س��ر باش��د ای��ن آرزو را ن��ه بن 

چ��و هوم��ان و کلباد و فرش��یدورد      
کجا هس��ت گ��ودرز زیش��ان بدرد

همه زین شمارند و این روی نیست      
مر این آب را در جهان جوی نیس��ت 

م��را چ��اره خوی��ش بای��د گرف��ت      
ره جس��ت را پی��ش بای��د گرف��ت 

ب��دو گف��ت پی��ران ک��ه ای پهلوان      
همیش��ه جوان باش و روش��ن روان 

ش��وم ب��از گوی��م بگ��ردان همین      
بمنش��ور و ش��نگل بخاق��ان چین 

بافراس��یاب       فرس��تم  هیون��ی 
بگوی��م س��رش را ب��رآرم ز خ��واب 

پایان ضبط »شه سوار« 
فیلمبرداری فیلم سینمایی »شه سوار« تازه ترین 
اث��ر حس��ین نمازی به پایان رس��ید. داس��تان 
»شه سوار« طی سه شبانه روز و در یک مراسم 

عروسی رخ می دهد./صبا 

پایان ضبط »کد۹۹« 
فیلمبرداری فیلم کوتاه »کد۹۹« به کارگردانی و 
تهیه کنندگی علی ملکی در تاریخ ششم دی ماه 
۱۴۰۲در شهر اردبیل به پایان رسید. در خلاصه 
داستان این فیلم آمده: صادق تکنسین اورژانس 
جه��ت دریافت پیوند کبد به فرزند خود به فکر 

کشتن بیماری می افتد.../برنا 

»معمای...« در موزه سينما
اولی��ن برنامه پ��روژه »فیلمواره چش��م هفتم در 
میراث« در قالب جلسات ماهانه با همکاری موزه 
سینما و شورای بین المللی موزه ها )ایکوم( ساعت 
۱۶ روز ش��نبه نهم دی ماه در سالن فردوس موزه 
س��ینما برگزار خواهد شد. فیلم مستند »معمای 
تخت جمشید« به کارگردانی پژمان مظاهری پور 
در تازه ترین ویژه برنامه »فیلمواره چشم هفتم در 

میراث« موزه سینما به نمایش در می آید. /برنا

ادامه ضبط »روزهای روشن« 
تصویرب��رداری س��ریال »روزهای روش��ن« به 
کارگردان��ی وحید امیرخان��ی و تهیه کنندگی 
حس��ین پاینده در تهران ادام��ه دارد. »روزهای 
روش��ن« که تولی��د خود را در س��کوت خبری 
از ابتدای س��ال گذش��ته با ح��ال و هوای دهه 
هفتاد در ۶۵ قس��مت آغاز ک��رده بود، در حال 

تصویربرداری فاز نهایی خود است./فارس 

»آرش« روی صحنه 
نمایشِ »آرش« بر اس��اسِ نمایشنامه ای از بهرام 
بیضایی به کارگردانیِ حسن علیشیری، در پردیسِ 
تئاترِ شهرزاد روی صحنه رفت و اجرای آن تا بیست 
و هفتم دی ماه ادامه دارد. حسن علیشیری نخستین 
اجرای این نمایش را به بهرام بیضایی تقدیم و برای 
او آرزوی تندرستی کرد. محمد رحمانیان و افشین 

هاشمی نیز از مهمانانِ این اجرا بودند./ایلنا 

»اجرا« در هند 
فیلم کوتاه »اجرا« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
رادوین خ��دادادی در دومین حضور بین المللی 
خود به بخش رقابتی نوزدهمین دوره جشنواره 
WE CARE راه یاف��ت. ای��ن جش��نواره زیر 
 نظر یونس��کو اس��ت. نوزدهمین دوره جشنواره
 WE CARE در شهر دهلی نو از ۱۰ تا ۱۲ ژانویه 

۲۰۲۴ برابر با ۲۰ تا ۲۲ دی برگزار می شود./مهر 
 

»کشتی نوح« در »نوفل لوشاتو« 
نمایش »کش��تی نوح« نوشته محمود احدی نیا، 
کارگردانی امیرعلی تقی زاده و تهیه کنندگی پریسا 
باهر از روز یکش��نبه ده��م دی، در عمارت نوفل 
لوشاتو روی صحنه می رود. در خلاصه داستان این 
نمایش که در ژانر اجتماعی تولید شده، آمده است: 

»سریال تاریخی کشتی نوح کلید خورد!«/مهر

»فرا گرفته« در »استخر« 
نمایش��گاه »فراگرفته« با آثار شیوا خوشبخت 
در نگاه به معماری و بناهای تاریخی با تکنیک 
اکریلیک، روز جمعه ۸ دی روی دیوار اس��تخر 
م��ی رود. نقاش��ی های خوش��بخت برگرفته از 

بناهای تاریخی اصفهان است./مهر

 شاهنامه خوانی

 سینما 

 کوتاه از هنر 

مفقودی
کارنامه تاکسیرانی به شماره پروانه 97029816 بنام عبدالحمید 
صدری به ش�ماره مل�ی 0043416576گواهینامه به ش�ماره 
 9401068905 تاکس�ی س�مند فرودگاه به ش�ماره انتظامی
 22 ایران 974 ت 49 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد .

مفقودی
 س�ند کمپان�ی ، شناس�نامه مالکی�ت و کارت خ�ودرو هیون�دای 
 توس�ان م�دل 2015 رن�گ س�فید روغن�ی ب�ه ش�ماره انتظام�ی
 68 ایران 436 ط 55 به شماره موتورG4KEEU529901و شماره شاسی
KMHJU8PCDFU046460بنام مس�عود نزدیک بین لیواری به 
 ش�ماره ملی0320166260مفق�ود گردیده و از درجه اعتبار س�اقط 

می باشد.

کنسرت 700 هزار تومانی، 7 ميليون تومان! 

 ت��ور دی ماه کنس��رت علیرضا قربانی، خواننده س��نتی، قرار اس��ت از 
پنج شنبه ۷ دی آغاز شود و تا تاریخ ۱۸ دی در ۲۰ سانس ادامه خواهد 
داش��ت. بلیت فروشی این کنسرت از ساعت ۲۲ چهارشنبه ۲۹ آذرماه 
آغاز شد اما در همان دقایق و ساعات ابتدایی سایت فروش دچار مشکل 
ش��د. علیرضا قربانی بعد از بروز این اختلال، از متقاضیانی که موفق به 
خرید بلیت نشده بودند عذرخواهی کرد و برنامه اینترنتی دیگری برای 
خرید بلیت معرفی کرد اما این موضوع به اینجا ختم نشد و بسیاری از 
متقاضیان از ش��یوه بلیت فروشی و پشتیبانی سایت ناراضی بودند و به 
انتقاد از قربانی و س��بک بلیت فروش��ی پرداختند. نکته قابل توجه این 
ماجرا، فروش بلیت های این کنس��رت در سایت های مختلف اینترنتی 
به قیمت های بسیار بالاتر از حد معقول است. قیمت پایه بلیت های این 
کنسرت حداقل ۳۹۵ و حداکثر ۷۹۵ هزارتومان بود، اما در بازار سیاه تا 

۷ میلیون تومان هم به فروش می رسد!/باشگاه خبرنگاران

کودک بازیگری که می خواهد اسکار بگيرد
نمایش »دُشمنِ خدا« به نویسندگی عمادالدین رجبلو و کارگردانی مجید عراقی، 
پس از اجرا در عمارت »نوفل لوشاتو« اکنون با تعداد اجرای محدودی در سالن 
قش��قایی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه است. این نمایش دو بازیگر خردسال 
دارد، یک��ی نفس جافری و دیگری ضحا رجایی ف��ر. نفس جافری درباره تجربه 
بازی در نمایش »دش��من خدا« گفت: این روزها خیلی خیلی خوشحالم که در 
نمایش »دشمن خدا« بازی می کنم. هرشب مهمانان و مخاطبانی که برای دیدن 
نمایش��مان به تئاتر ش��هر آمده اند قربان صدقه من و ضحا می روند و می گویند 
خیلی قش��نگ بازی کردید. این بازیگر هش��ت س��اله درباره واکنش مخاطبان 
به بازی هایش��ان و تمرین هایی که برای نمایش انجام داده اس��ت، بیان کرد: در 
نمایشِ ما قسمت هایی وجود دارد که همه می خندند اما ما نمی خندیم و همه 
ب��ه ما می گویند چقدر خوب بازی کردید و خنده هایتان را کنترل کردید. ضحا 
رجایی فر دیگر بازیگر خردسال نمایش »دشمن خدا« است که درباره حضورش 
در این نمایش گفت: آخرین نمایشی که من در آن بازی کردم نمایش »جریان« 
بود و چون مسیر خانه ما دور بود برای مادر و پدرم رفت و آمد سخت بود. وقتی 
هم که عمو مجید و عمو علی از من دعوت کردند که در این نمایش بازی کنم 
کلی خوشحال شدم و از مامانم خواهش کردم که من را همراهی کند. ضحا در 
ادامه بیان کرد: من بعضی شب ها به خودم می گویم ضحا خیلی بد بازی کردی 
ولی وقتی نمایش تمام می ش��ود کسانی که به تماشای اجرای ما نشسته بودند 
هم��ه از من و نفس تعریف می کنند و بازی ما را دوس��ت داش��تند. به گزارش 
خبرآنلای��ن، رجایی ف��ر در پایان با زبان و لحن ش��یرین کودکانه اش گفت: من 
هیچ وقت نمی گویم بازیگر حرفه ای هس��تم و خیلی راه دارم تا به جای خوبی از 
بازیگری برس��م. تمرین های زیادی برای دیالوگ خوانی و نرمش می کنم چون 
بازیگری را دوس��ت دارم و هدف اصلی ام این اس��ت که اسکار را بگیرم. همیشه 
هم در دفتر نقاش��ی هایم فرش قرمز و اسکار را کشیده ام و سعی می کنم دست 

از تلاشم برندارم.

»باغ کيانوش« در فجر  
فیلم س��ینمایی »ب��اغ کیانوش« ب��ه کارگردانی رضا کش��اورز حداد و 
تهیه کنندگی محمدجواد موحد بعد از چند ماه کار در لوکیش��ن های 
مختلف در تهران به پایان فیلمبرداری رسید. این فیلم که فرایند تدوین 
آن هم از مدتی پیش آغاز ش��ده است این روزها در تدارک آماده سازی 
نهای��ی برای حضور در چهل ودومین جش��نواره فیلم فجر اس��ت. »باغ 
کیان��وش« روایت��ی ماجراجویان��ه از واقعه ای در ده��ه ۶۰ را به تصویر 
می کشد که داستان آن اقتباسی از کتابی با همین نام است و شهرهای 

همدان، تهران و شهر قدس لوکیشن های اصلی این فیلم بوده اند./صبا

»عجایب الخلایق« در گالری »نگاه«
»مجموع��ه بازمان��ده از عجایب الخلایق« عنوان س��ی و یکمین نمایش��گاه 
انفرادی مجس��مه قدرت الله عاقلی اس��ت که از هش��تم دی م��اه در گالری 
»نگاه« پیش روی مخاطبان قرار می گیرد. قدرت الله عاقلی درباره نمایشگاه 
»مجموعه بازمانده از عجایب الخلایق« که از هش��تم دی ماه برگزار می شود، 
گف��ت: این رویداد س��ی و یکمین نمایش��گاه انفرادی من اس��ت و در این 
نمایشگاه مجموعه ای از ۱۵ مجسمه برنزی را که در فاصله سال های ۱۳۹۵ 
ت��ا ۱۴۰۱خلق ک��رده ام را به نمای��ش می گذارم. او درب��اره چرایی انتخاب 
عنوان »بازمان��ده از عجایب الخلایق« برای این مجموعه خاطرنش��ان کرد: 
من سال هاس��ت که تمرکزم را روی مفهوم گذاش��ته ام و خود را هنرمندی 
مفهوم گ��را می دانم و همواره از جهان پیرامونم ایده خلق آثارم را می گیرم. 
در جه��ان ام��روز ه��ر یک از آدم ه��ا به نوعی ت��لاش می کنن��د از خود و 
هویت ش��ان فاصل��ه بگیرند و به نوعی دچ��ار نوعی اس��تحاله و بیگانگی از 
خود هس��تند و من در این مجموعه تلاش کرده ام مس��ائلی چون بیگانگی 
و موضوعات اجتماعی روزی که سال هاس��ت من را درگیر کرده اس��ت و در 

وجودم ته نش��ین ش��ده را در آثارم به نمایش بگذارم./ایلنا  
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جعل الاشعار

مــرا می بینی وهر دم زیــادت می کنی دردم
از تریبونت چه بسیار وعده ها تو میدهی هردم

****
به سامانم نمی پرســی، نمی دانم چه سر داری
ولــی افزایــش قیمــت بنزین که نــداری!

****
شــبی دل را به تاریکی ز زلفت باز می جُستم
با وعده های تو آرزوهایم را بســیارمی جستم!

****
رخِ تــو در دلــم آمد مــراد خواهــم یافت
بافت خواهم  بســیار  وعده هایت خیــال،  ز 

****
مردم دیــده ی ما جز به رُخَت ناظر نیســت
مــرا از تورم جز فقر هیچ ســهمی نیســت
روز اول کــه ســر زلــف تو دیــدم گفتم
این یکی اهل شــعار دادن نیست که نیست!

****
ای هدهــد صبــا به ســبا می فرســتمت
می فرســتمت! خــارج  به  زاده ای  چوآقــا 

شوخی با سلبریتی های خارجی

گپی با شاعران جهان
به خاطر تو،

تندیس های سپید خوابیده در پارک ها را دوست دارم،
تندیس های سپیدی که نه صدای شان به گوش می رسد و نه چیزی را 

به نگاه می کشند.
صدایت را از یاد برده ام
صدای پر از غرغرت را؛

طعنه هایی مثل: »تو بی عرضه ای«
»تو عرضه پول در آوردن نداری« را

من از یاد برده ام
چشمانت را به خاطر ندارم.

همان گونه که گلی با عطرش هم آغوش می شود
با خاطرات مبهمی از تو در آمیخته ام

تو را کاملا بی خیال شده ام
از دادخواست مهریه ات آشفته ام!

پابلو نرودا

گپ نیوز 

خبر: دولت در بودجه 140۳ به دنبال مالیات بستن به فقر است؟
ما: خیر، به دنبال ریشه کن کردن فقر است البته خودشون که اینجوری 

گفته بودند!
****

خبر: یک عضو پیشین مجلس: همین که من با بعضی ها زاویه دارم فکر 
مستقلی دارم من را رد صلاحیت می کنند.

ما: اگر تایید صلاحیت برایتان خیلی مهم است خب زاویه نداشته باش 
فکر مستقل نداشته باش!

****
خبر: وزیر اقتصاد: پرونده فساد چای یک کمپین رسانه ای وسیع است 

اصلا چیز جدید نیست.
ما: بله دقیقا ما هم قبلا گفتیم فساد ندیده نیستیم! آنقدر دیدیم که چشم 

و دل سیر شدیم هرچند خیلی گرسنه ایم!
****

خبر: وزیر اقتصاد: تحریم ها روی قدرت خرید خانوارها تاثیر گذاشته.
ما: نه بابا؟ ما که آثار تحریمی حس نمی کنیم. البته زمان دولت روحانی 
خیلی روی قدرت خرید ما تاثیر گذاشت ولی در دولت فعلی آثار تحریم ها 

خنثی شد!
****

خبر: قیمت های آجیل شب یلدا وحشتناک بود
ما: کلا قیمت ها یک ژانر وحشت است ترسناک است یا یک فیلم ترسناک 

است که به زور برای مردم اکران می شود!
****

خبر: آیا باید نگران هوش مصنوعی باشیم؟
ما: شاید، اما ما بیشــتر نگران هوش طبیعی خودمان باشیم که زیر بار 

مشکلات زندگی از هوش و حواس رفتیم!

نکته

اینبار مهاجرت سفره ها
تا حالا توجــه کردید در برخی خبرهــا از افزایش مهاجرت ها مثلا 
مهاجرت نخبگان ابراز نگرانــی می کنند؟ خب جای نگرانی هم دارد 
اما یک نوع دیگر مهاجرت  هم هســت که آن هم بسیار جای نگرانی 
دارد بســیار آزاردهنده است مثل  افزایش مهاجرت اقلام خوراکی از 
ســفره های ما ، مثل پرواز مرغ از سفره ها و ... حتی اغراق نباشد باید 

اذعان داشت خود سفره ها هم مهاجرت کردند!

مشاور مفتکی

فقط از همسرتان تعریف کنید
آقایان محترم ســعی کنید همیشه و در هر شــرایطی از همسرتان 
تعریف و تمجید کنید. هیچوقت زیبایی یک شــخص دیگر را جلوی 
همسران مطرح نکنید که وامصیبتا و قیامت ها به پا می شود. همیشه 
برای همسرتان ترانه »تو بهترینی« را بخوانید که همسرتان یک وقت 
خدایی نکرده فکر و خیال بد نکنــد و ترانه: »نکنه دلت جای دیگه 
اســت« را برایتان بخواند. چه از قیافه و چه اخلاق همسر فقط تعریف 
و توصیفات زیبا کنید تا زندگی تان قوام یابد. مثل برخی افراد باشید 
که هر چقدر هم اشکال و ناکارآمدی از دولتمردان می بینند باز تعریف 
و تمجید و مجیز آن ها را می گویند! پس شما هم فقط تعریف و مجیز 

همسر بگویید. دولت عشق تان مستدام!

پیامک های تبلیغاتی

یک ماساژ دلچسب تو ساحل
برای من پیامک تبلیغاتی آمده: یک ماساژ دلچسب تو ساحل نیاز داری. 
ماساژ ســوئدی40۸ میلیون تومن، ماساژ ریلکسی ۳44 تومن، ماساژ 
درمانی 522 تومن. جواب دادم: شما علم غیب دارید که من نیاز به ماساژ 
ساحلی و لب آبی دارم؟ چرا با این حرف ها آدم بدبخت و بیچاره ای مثل 
من را وسوسه میکنید؟ روزگار و سختی هاش به اندازه کافی امثال من را 
ماساژ میده! من گول ماساژ ساحلی شما و انواع مختلف آن را نمی خورم. 
البته دلم ماساژ ساحلی حالا یا سوئدی و ریلکسی و ماساژ درمانی و... 

میخواد اما مانع دارم! چون اجاره خونه عقب افتاده دارم!

سخنان بزرگان 

خیلی بامزه است: هنگامی که زنان از ازدواج خود داری می کنند اسمش 
را می گذاریم عشق به اســتقلال اجتماعی، اما وقتی مردان از ازدواج 

خودداری می کنند به آن می گوییم ترس از مسئولیت اجتماعی !
 وارن فارل

خاطرات آدم فضایی

در سیاره ما مازوت سوزی نیست
در سفرم به زمین یک چیز عجیبی که مشاهده کردم آلودگی هوا بود. 
خوشبختانه در سیاره ما کارخانه و مازوت سوزی و این حرف ها نداریم 
اما در ســیاره زمین هوا بخاطر دود و آلاینده ها بسیار آلوده بود همین 
باعث تنگی نفس زمینی های بیچاره می شد. البته یک بار به یک زمینی 
که نمی دانست من آدم فضایی هستم )چون فقط برای ماموریت و سفر 
به زمین سیستم ظاهری ام مثل زمینی ها شده بود( گفتم: درسته که 
آلودگی هوا چیز وحشــتناکیه. اما آلودگی هوا و مازوت سوزی برای 
سیستم تنفسی من مشکلی ایجاد نمی کنه! بیچاره آن زمینی از حرف 
من حیرت زده شــد و گفت: »پس تو یا آدم نیســتی یا آدم فضایی 
هستی«؟ گفتم بله من آدم فضایی هستم. باز ازحرف من حیرت زده تر 

شد و گفت: حتما دیوانه هستی!

دیالوگ جعلی 

شاید خوشــبختی چیزیه که باید فقط در جستجوش باشیم و هرگز 
بهش نرسیم، بابات که هر چی دنبال خوشبختی دوید به اون نرسید 

امیدوارم تو برسی!
در جستجوی خوشبختی - گابریل موچینو

وعده دولت برای افزایش سرعت اینترنت در کشور، گلایه مردم را به وزیر منتقل کردیم

مردم: دست شما درد نکنه، خیلی زحمت کشیدید
چرا کم کشیدید؟ چرا ویلا ندادید...!

گردآورنده: امیرحسین ذاکری

طنز

در خبرها آمده بود: مجموعه شعر »نامه ای به آسمان« محمدرضا 
شفیعی کدکنی هنوز موفق به دریافت مجوز نشر نشده. 

مدیرکل دفتر توســعه کتاب و کتابخوانی وزارت ارشاد گفته بود: 
جلسه هیئت نظارت برای بررسی این کتاب برگزار می شود البته بعدا 
هم این مســائل حل و فصل شد اما اگر نمی شد پیشنهاد میدادیم 
بررسی اشعار کدکنی را به مجلس یا حتی مجمع تشخیص مصلحت 

بسپارند!

خبر ویژه

پیوستن مریخی ها به چالش صادق بوقی

آو آو ... آو آو...
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آفتاب یزد: برخاف ســال های دور که ســن ابتــا به بیماری ها 
ازجمله سرطان، دوران کهنسالی و سالمندی بود، این روزها نتایج 
تحقیقات نشان می دهد، سبک زندگی بر سامت ساکنان زمین تاثیر 
می گذارد و جدا از آن که زنان و مردان در چه سن و سالی هستند، 
ممکن اســت متاثر از عوامل مختلف به یکــی از انواع بیماری های 
مهلک قرن مبتا شــوند. ســرطان روده، یکی از همین بیماری ها 
اســت که ســن ابتا به آن، به زیر ۵۰ ســالگی رسیده، هرچند به 
قول متخصصان این نوع ســرطان یک بیماری نجیب و قابل درمان 
است. درباره دلایل کاهش سن ابتا به سرطان روده به زیر ۵۰ سال 
می توان گفت که ســبک زندگی امروزی مهم ترین دلیل بروز این 
بیماری است. زندگی ماشینی امروزی و کاهش تحرک، پیاده روی، 
ورزش، مصرف غذاها و میوه های فیبردار و جایگزین شدن غذاهای 
پرچرب، سیگار و فســت فودها باعث افزایش ابتا به سرطان روده 
شده اســت. مراقبت از خود، عاوه بر این که یک مسئولیت فردی 
است، مســئولیتی اجتماعی نیز محسوب می شود، چراکه جامعه با 
حضور افراد ســالم می تواند در مسیر رشــد و توسعه حرکت کند. 
مراقبت از خود، شــامل رعایت قواعد ســاده رفتاری در ارتباط با 
خواب، وزن بــدن، رژیم غذایی، ورزش، امتناع از مصرف دخانیات، 
الکل و داروها، انجام معاینات پزشــکی دوره ای، ایمن سازی، اتخاذ 
تدابیر پیشــگیری از بیماری ها و در نهایت، محدود کردن بیماری 
و پذیرش درمان آن برای بازگشــت و حفظ تندرستی است. افراد 
بســیاری هستند که مراقبت از خود را نه تنها نمی شناسند بلکه آن 
را باور ندارند و گمان می کنند بدن موظف است به صورت خودکار 
به وظایف خود در حفظ سامتش عمل کند لذا به همین دلیل به 
عائم اولیه بیماری ها بی توجهی کرده و زمانی به پزشــک مراجعه 
می کنند که مراحل درمان بیمار با دشواری های قابل توجهی مواجه 
می شود یا بیماری اصا قابل درمان نیست. وجود خون در مدفوع، 
تغییر اجابت مزاج، کاهش وزن، کم خونی، دل درد یا خســتگی از 
شایع ترین عائم ابتا به سرطان روده است و فرد با ماحظه حتی 

یکی از این عائم باید به پزشک مراجعه کند تا تحت معاینات اولیه 
و درمــان قرار گیرد. عوامل ژنتیک نیز در بــروز این بیماری موثر 
اســت، اما تعداد مبتایان این بیماری بر اثر این عامل بســیار کم 
اســت. نکته قابل توجه درباره بیماری هایی که منشأ ژنتیک دارند، 
آن است که بروز بیماری در یکی از اعضای خانواده به معنای ابتای 
دیگران نیست، اما افراد خانواده باید ۱۰ سال قبل از سن فرد مبتا، 
تحت معاینات پزشکی قرار گیرند. پولیپ ها توده های خوش خیمی 
هستند که در جدارهای روده، معده، بینی و رحم تشکیل می شوند 
و سرطانی نیستند، اما متخصصان می گویند در صورتی که پولیپ 
روده در مراحل اولیه برداشــته نشود و رشــد کند، می تواند محل 
تجمع ســلول های سرطانی شــود. کولونوســکوپی بهترین روش 
بیماری یابی اســت که در ۹۰ درصد مواقــع، پولیپ هایی که زمان 
کولونوسکوپی مشاهده می شوند، خیلی راحت و ساده با کمک پنس 
برداشته می شوند و مشکلی هم برای فرد به وجود نمی آید، اما اگر 
بیمار دیر مراجعه کرده باشد یا پولیپ برداشته نشود و اندازه آن به 
حدود دو سانت برســد، در آن صورت زنگ خطر به صدا درمی آید 
و لازم اســت، فرد تحت عمل جراحی قرار گیرد. تحقیقات نشــان 

می دهد، ســن، جنس، نژاد و موقعیت جغرافیایی در ایجاد و شیوع 
بیماری ها از جمله ســرطان در جوامع نقش دارند. ســرطان روده 
بیماری شایع در کشورهای توســعه یافته است و سن ابتا به این 
بیماری در کشــورها ۵۰ تا ۷۵ سال است. افراد سالم از ۵۰ سالگی 
باید برای معاینات اولیه به پزشــک مراجعه کنند و تا ۷۵ ســالگی 
این معاینات را هر ســال یکبار انجام دهند. بعد از این ســن دیگر 
انجام معاینات بیماری یابی ضروری نیســت و فقط فرد در صورت 
مشاهده عائم باید به پزشــک مراجعه کند. بیماری سرطان روده 
در میان آقایان بیش از خانم ها دیده می شود و شیوع سبک زندگی 
غربی در میان ایرانی ها و ماشینی شدن زندگی در شهرهای بزرگی 
همچون تهران و... موجب شده است، تعداد مبتایان سرطان روده 
رو به افزایش باشــد. به همین دلیل توصیه ما به هموطنانمان آن 
است که به سبک زندگی خود و اقدامات پیشگیرانه توجه بیشتری 
داشته باشند. کشورهای توسعه یافته سه تا پنج برابر کشورهای در 
حال توسعه مانند ایران، بیمار مبتا به سرطان دارند، اما رشد تعداد 
این بیماران در هر ســال به صفر نزدیک می شود در حالی که رشد 
بیماری در کشور ما رو به افزایش است تا آنجا که سرطان رتبه سوم 
مرگ ومیر در ایران را به خود اختصاص داده اســت. ســرطان روده 
در میان سایر سرطان ها جزو بیماری های نجیب محسوب می شود 
و در صورت مراجعه در مراحل اولیه، قابل درمان اســت. اگر فردی 
متوجه وجود خون در مدفوع خود نباشد، با برخی راهکارها می تواند 
نســبت به وجود این بیماری مطلع شود. خون یکی از عامت های 
مهم تشخیص بیماری است. در آزمایش های دوره ای که فرد انجام 
می دهد این موضوع قابل تشــخیص است، ضمن آن که کم خونی 
نیز یکی دیگر از مواردی اســت که با کمــک آن، می توان بیماری 
را تشخیص داد. متاسفانه به همان میزان که سرطان مری و معده 
به دلیل بهبود وضعیت بهداشــت و رفاه مردم رو به کاهش اســت، 
ســرطان روده در حال افزایش و موثرترین راهکار پیشگیری از آن، 

تغییر سبک زندگی است.

تفاوت شركت های مديريت صادرات 
با شركت های تجاری صادراتی

ادامه از صفحه اول:
آن ها همچنین تمام اســناد مربوط به صــادرات و وظایف اداری را 
انجام می دهند و ســهم تولیدکنندگان در این زمینه را به حداقل 
می رســاند. شــرکت های مدیریت صادرات به ویژه برای بنگاه های 
کوچک و متوسط که فاقد منابع یا تخصص برای ایجاد دپارتمان های 
صادراتی خود هســتند، ســودمندند. با مشــارکت با شرکت های 
مدیریت صــادرات، بنگاه های کوچک و متوســط می توانند بدون 
سرمایه گذاری های اولیه و هزینه های مداوم موردنیاز برای عملیات 
صادرات داخلی، به بازارهای جهانی دسترسی پیدا کنند. شرکت های 
مدیریت صادرات به بنگاه های کوچک و متوســط، تخصص بسیار 
ارزشــمندی در جهت یابی پیچیدگی های تجارت بین المللی ارائه 
می دهنــد و اطمینان حاصل می کنند که آن ها با مقررات مربوطه، 
تعرفه ها و رویه هــای گمرکی مطابقت دارنــد. آن ها همچنین به 
بنگاه های کوچک و متوسط کمک می کنند تا از اشتباهات پرهزینه 
اجتناب کنند و خطرات احتمالی مرتبط با فروش خارج از کشــور 
را به حداقل برســانند. عاوه بر این، شرکت های مدیریت صادرات 
می توانند به بنگاه های کوچک و متوسط کمک کنند تا روابط قوی 
با شرکای خارج از کشور، توزیع کنندگان و مشتریان ایجاد کنند و 
موفقیت بلندمدت را در بازارهای خارجی تسهیل کنند. به طورکلی، 
شــرکت های مدیریت صادرات با ارائه تخصص، منابع و پشتیبانی 
موردنیاز برای ورود و گســترش موفقیت آمیــز تولیدکنندگان به 
بازارهای خارجی، به ویژه بنگاه های کوچک و متوسط، نقش حیاتی 
در تســهیل تجارت بین المللی ایفا می کنند. شرکت های مدیریت 
صادرات تولیدکنندگان را قادر می ســازند تا در حین رسیدگی به 
پیچیدگی های تجارت بین المللی، ساده سازی فرآیندهای صادرات، 
کاهــش ریســک ها و به حداکثر رســاندن دسترســی جهانی، بر 

شایستگی های اصلی خود تمرکز کنند.
بنگاه های کوچک و متوســط با موانع و مشــکات مختلفی برای 
فعالیت در زمینه صادرات مواجه هستند. این موانع را می توان به سه 
دســته داخلی، خارجی و عملیاتی تقسیم کرد. موانع داخلی شامل 
نداشتن دانش کافی از بازارهای جهانی، عدم تمایل به حضور در بازار 
جهانی، غیرتخصصی بودن فعالیت های صادراتی و نداشتن توانایی و 
قابلیت های لازم است. موانع خارجی شامل نرخ ارز، بوروکراسی در 
سازمان ها و عدم حمایت دولت است. موانع عملیاتی نیز شامل تهیه 
اســناد صادراتی، تاخیر در پرداخت ها و محدودیت های حمل ونقل 
می شــود. وجود این موانع باعث می شــود که بسیاری از بنگاه های 
کوچک و متوســط از حضور در بازارهــای صادراتی اجتناب کنند. 
شــرکت های مدیریت صادرات با ارائه خدمات تخصصی می توانند 
به این شــرکت ها کمک کنند تا این موانع را پشت ســر بگذارند و 
از مزایای صادرات بهره مند شــوند. مزایا اســتفاده از شــرکت های 
مدیریت صادرات شامل کاهش ریســک و هزینه، صرفه جویی در 
زمان و دسترســی به بازارهای جدید اســت. معایب استفاده از این 
شــرکت ها نیز می تواند شامل کاهش کنترل تولیدکننده بر عوامل 
مرتبط با صادرات محصولات، کاهش حاشیه سود و افزایش قیمت 

نهایی محصول باشد. شرکت های مدیریت صادرات باید تاش کنند 
با ارائه خدماتی باکیفیت و مقرون به صرفه، اعتماد بنگاه های کوچک و 
متوسط را جلب کنند، همچنین این شرکت ها باید به تولیدکنندگان 
کمک کنند تا کنترل بیشتری بر عوامل مرتبط با صادرات محصولات 

خود داشته باشند.
شــرکت های مدیریت صادرات می توانند به دو روش اصلی فعالیت 
کنند: بعضی از شرکت های مدیریت صادرات شبیه یک نمایندگی 
)Agent( عمل می کنند به طوری که در یک بازار حضور پیدا می کنند 
به دنبال جذب مشتریان خارجی هستند ولی با نام خود صادرکننده 
اصلی فعالیــت می کنند. فاکتورها به نام خــود تولیدکننده صادر 
می شود و به تولیدکننده در تمامی مراحل و جزئیات انجام صادرات 
کمک می کند، در این حالت صادرکننده خود ریسک عدم پرداخت 
پول را می پذیرد و ممکن است قیمت را به تولیدکننده پیشنهاد دهد 
ولی در این حالت تصمیم و قیمت نهایی توسط تولیدکننده گرفته 
می شــود. در سایر موارد شرکت های مدیریت صادرات همانند یک 
توزیع کننده عمل می کنند. در اغلب موارد شرکت مدیریت صادرات 
به مثابه یک توزیع کننده انحصاری می باشد به طوری که محصول را از 
تولیدکننده با یک قیمت ثابت و توافقی می خرد و سپس به مشتری 
خارجی با قیمت موردنظر خودش می فروشد. در این حالت شرکت 
مدیریت صادرات خود مسئول صدور فاکتور و پذیرش ریسک عدم 
پرداخت می باشد. در این موارد تولیدکننده هیچ کنترلی بر قیمت 

صادراتی ندارد حتی ممکن است مشتری خارجی را نیز نشناسد.

۲( شرکت های تجاری صادراتی
 شــرکت های مدیریت صادرات نباید با شرکت های تجاری صادراتی 
)Export Trading Companies( کــه معمولاً به دنبال پیدا کردن 
مشتریان خارجی هستند و هیچ تعهدی به صادرکننده خاصی ندارند 
اشتباه شوند. تعهد در قبال حفظ رابطه بلندمدت با تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان ماهیت شرکت مدیریت صادرات را از سایر واحدهای 
تجاری متمایز می نماید. به عنوان بخشــی از این تعهد شرکت های 
مدیریت صادرات درزمینه ارتقای ارزش افزوده می کوشند که این خود 
یعنی زمینه های غیر از بازاریابی بین المللی را نیز پوشش می دهند. 
شرکت مدیریت صادرات خدمات را در راستای شناسایی و انگیزش 
)Transaction-creating Activities( تقاضای بازارهای بین المللی 

و همچنین نحوه پردازش و پاسخ صحیح به تقاضای بازارهای خارجی 
)Physical Fulfillment Activities( و به عبارتی تسهیل تجارت 
خارجــی به بنگاه های تولیدی - صادراتی ارائه می دهد که درنتیجه 
بنگاه هــای اقتصادی از ورود به بازارهای جهانی منتفع می شــوند و 
شرکت مدیریت صادرات هم از ایجاد رابطه بلندمدت بین صادرکننده 
و خریدار ســود می برد و حاصل آن برای کشــور هم نیل به یکی از 

اهداف مهم توسعه یعنی توسعه صادرات غیرنفتی می باشد.
معاونت بررسی     های اتاق بازرگانی تهران در گزارش خود آورده است 
که شرکت تجاری صادراتی مانند یک اتحاد تجاری است که به بنگاه ها 
کمک می کند محصــولات و خدمات خود را بــه بازارهای خارجی 
بفروشند. این نوع شرکت ها به عنوان واسطه بین بنگاه ها و خریداران 
بین المللی عمل می کنند و خدمات پشــتیبانی را ارائه می دهند که 
مدیریت آن ها برای بنگاه ها دشوار یا هزینه بر است. شرکت های تجاری 

صادراتی می توانند به بنگاه ها کمک کنند تا با پیچیدگی های تجارت 
بین المللی، از جمله یافتن مشتریان، درک قوانین و مقررات مختلف 
و مدیریت لجســتیک، به راحتی دست وپنجه نرم کنند. در ازای این 
خدمات، شرکت های تجاری صادراتی اغلب از فروش هایی که ایجاد 
می کنند، کمیسیون می گیرند. شرکت های تجاری صادراتی می توانند 
توسط گروهی از بنگاه ها تشکیل شوند که همگی محصولات مشابهی 
تولید می کنند یا بنگاه هایی که در صنایع مختلف فعالیت می کنند اما 
دارای نقاط قوت مکمل هســتند. به عنوان مثال، یک شرکت تجاری 
صادراتی ممکن است توسط گروهی از تولیدکنندگان مبلمان تشکیل 
شود که می خواهند هزینه ارسال فروش به اروپا را به اشتراک بگذارند 
یا یک شرکت تجاری صادراتی ممکن است توسط یک سازنده قطعات 
الکترونیکی و یک شرکت متخصص در حمل ونقل و ترخیص کالا از 
گمرک تشکیل شود. مزایای استفاده از شرکت های تجاری صادراتی 
شامل کاهش ریسک تعهدات ضدتراست )Antitrust(، دسترسی به 

بازارهای خارجی، تأمین مالی و مدیریت لجستیک می شود.

روشن سازکلام
فتح بازارهای صادراتی تنها نیازمند ســطح مناسب تولید و کیفیت 
بالا نیســت و بازاریابی نیز می خواهد. در عــرف جهان و در نمونه 
کشورهای موفق، شرکت هایی مجزا از تولیدکنندگان وجود دارند که 
کار بازاریابی بین المللی و دیگر جنبه هــای فروش را بر عهده دارند. 
شرکت های مدیریت صادرات به شکل انحصاری عملیات تشخیص 
و گسترش بازار شــرکت ها به ویژه صادرکنندگان و تولیدکنندگان 
کوچک و متوسط را برعهده می گیرند. بنگاه های کوچک و متوسط 
با موانع و مشــکات مختلفی برای فعالیت درزمینه صادرات مواجه 
هستند. از همین رو این شرکت ها طیف وسیعی از فعالیت ها ازجمله 
تبلیغات، روابط عمومی و نمایشــگاه های تجاری و اســتراتژی های 
تبلیغاتی موثر را متناســب با هر بازار ایجــاد و اجرا می کنند. این 
شــرکت ها نمونه     هایی موفق در کشورهای بزرگ صادرکننده نظیر 
ایالات     متحده و ژاپن دارند. عمر این شرکت ها در ژاپن به ۶۰۰ سال 
می رسد و شکل مدرن آن ها در مقایسه با ایالات     متحده بیشتر دولتی 
است. همچنین این شرکت ها در ژاپن ابعادی بزرگ دارند؛ درحالی که 
در آمریکا عمدتاً شــرکت هایی با اندازه کوچک به شمار می آیند. در 
ایران تنها ۱۶ شرکت     مدیریت صادرات فعالیت دارند که هیچ کدام نیز 
بر اساس رتبه     بندی سازمان توسعه تجارت در رتبه A قرار نمی گیرند.

در ایران، سازمان توسعه تجارت ایران، شرکت های مدیریت صادرات 
را در چهار سطح رتبه بندی می کند. رتبه بندی شرکت های مدیریت 
صادرات به تولیدکنندگان کمک می کند تا شــرکت های باتجربه و 
متخصص را برای همکاری انتخاب کنند. به طورکلی در سال ۱۴۰۲ 
تعداد ۱۶ شــرکت مدیریت صادرات در ایران مورد تائید ســازمان 
 )A( توسعه تجارت بوده است که از این تعداد هیچ کدام دارای رتبه
نیستند. از ۱۶ شرکت موجود، ۱۱ شرکت دارای رتبه )D( موافقت 
اولیه، ۴ شــرکت دارای رتبه )C( مبتدی و ۱ شــرکت نیز در رتبه 
)B( فعــال قرار دارد. عمده تمرکز این شــرکت ها بر صادرات مواد 
غذایی، پتروشیمی و مصالح ساختمانی بوده است و کشورهای عراق، 
پاکستان، روسیه و امارات متحده عربی عمده مقاصد صادراتی این 

شرکت ها را تشکیل می دهند.

7گزارش

? شگفتانه؛ قبل از شب یلدا در اینترنت 
خبرهایی درباره پرداخت شگفتانه رئیس 
جمهوری به مناسبت یلدا به بازنشستگان 
بارگذاری و اطاع رســانی شــد. متاسفانه 
برخی ســایت ها خبرهای کذب در مورد 
بازنشســتگان پوشــش می دهند و تا به 
حال از ســوی هیچ مرجع قانونی به این 
گونه تخلفات رسیدگی نکرده اند و دیواری 
تمســخر  برای  بازنشســتگان  از  کوتاه تر 

نیافته اند. /علی از تهران
? آیا دریافــت هزینه بابــت ظرف غذا 
توسط رســتوران هایی که غذای بیرون بر 
دارند، قانونی است. به طور مثال بابت یک 
پرس غذای معمولــی ۱۷۰ هزار تومان از 
مشــتریان دریافت می کنند و ســود لازم 
از فروش آن عایدشــان می شــود. حال بر 
چه اساســی وجه ظرف آن را از مشتریان 
می گیرند؟ ناگفته نماند برخی رستوران ها 
هــم با ایــن کــه در محدوده ســرویس 
می دهند، کرایه آن را از مشتریان دریافت 
می کنند! گرانی ها باعث شــده فشارهای 
اقتصادی به مردم تحمیل شود. /ع، یناقرف
? رئیس جمهوری در ســفر به اســتان 
گلســتان و در مصلی شهرســتان گرگان 
ســخنان امیدوارکننده و دلگرم کننده ای 
زدند. امیدواریم حضور ایشان در این استان 
منشــا خیر و برکت و رفع مشکات آبی 
باشد. همچنین ورزشکاران و باشگاه داران 
بیشــتر مورد توجه و حمایت مســئولان 
ورزش قرار گیرند. /سیدعلی میرفندرسکی
۱۱۵3- گفته می شود فســاد در واردات 
چای یکی از بزرگترین فســاد مالی شکل 

گرفته در اقتصاد ماست!
۱۱۲۱- وزیر ارشاد می گویند کسانی مانند 
رئیس بسیج صدا و ســیما و روزنامه نگار 
کیهان و بیژن نوباوه را وارد شورای صدور 
پروانه کردم این باعث افتخار من است. ما 
هم عنوان می کنیم امید که این انتصابات 

مبارک باشد. 
۱۱3۱- مردم تهران در روزهایی که هوای 
شهر بسیار آلوده است از مسئولان ناامید 
می شوند و چشم و امیدشان به باد و باران 
است! فقط باد و باران می تواند این آلودگی 

را از بین ببرد یا کاهش دهد. 
۱۱۰۱- آنقدر قضیــه واردات چای بغرنج 
است که رئیس سازمان چای در مورد این 
تخلف مالی در حوزه واردات چای بی سابقه 

است! 
۱۱۱۰- رئیس جمهــور محترم می گویند 
رشــد اقتصادی یک دهه تعطیل بود. اما 
در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۱۴ درصد رشد 

اقتصادی داشتیم! حیرت انگیز است!
۱۰۱۵- حمله ســایبری بــه جایگاه های 
سوخت رسانی مشکات فراوانی برای مردم 
ایجاد کرد. این اتفاقی است که سال قبل 
هم افتاد و مردم را به دردســر انداخت. آیا 
می توان جلوی حمات سایبری را گرفت؟ 
۱۰۱۱- خواستم عرض کنم زمان و فرصت 
چراغ سبز عابر پیاده در حد فاصل تقاطع 
خیابان فردوســی و خیابــان قرنی خیلی 
کوتاه است. به 3 دقیقه نمی رسد. لطفا به 

این موضوع توجه شود. با سپاس الطافی 
۲۲۵۲- انتخاباتی که در آن اکثریت از یک 
طیف خاص و مشخص با تفکرات یکدست 
وجود داشته باشند آیا یک انتخابات رقابتی 

است؟ خدایی قضاوت کنید! 
۲۲۵۴- چرا کشــور چین در جشــنواره 
فیلم خود جلوی اکــران یک فیلم ایرانی 
را گرفت؟ آنها سانســور و محدودیت های 

شدیدی دارند؟ 
۲3۰۲- چــرا برخی از آقایــان تریبون دار 
آنقدر که از حجاب می گویند به مشکات 
ریشــه ای جامعه و مشکات زندگی مردم 
نمی پردازند؟ آنهــا باید زبان گویای مردم 

باشند. 
۲3۱۵- حضــور همان میزان اندک بانوان 
در ورزشــگاه در بــازی دربــی امیدوارانه 
بود اما باید زمینه حضور بیشــتر زنان در 

استادیوم ها فراهم شود. 
۲3۲۰- جامعــه ما در شــرایط فعلی نیاز 
به یک جامعه متنوع با ســایق متفاوت و 
مجلس متنوع از سایق می خواهد. مردم 
باید حس کنند که نظر آنها مهم اســت. 
نگاه مســئولان باید متوجه سایق مردم 

بشود. 
۲۲۱۰- مســئولان این مشــکل را جدی 
بگیرند. خانوارهای فقیر در حال متاشی 
شدن هستند. شــعار ندهند برای اقتصاد 
کشور و اقتصاد طبقه ضعیف باید کارهای 

اورژانسی صورت بگیرد. 
۲۲۱۵- صــادرات ما در برابــر واردات ما 
چقدر اســت؟ درآمدزایی کشــور چقدر 
است؟ شاخص های پیشرفت اقتصادی مان 
در کجاهاســت؟ ارزش پول ملــی ما در 

جهان چه جایگاهی دارد؟! 
۲۲3۵- بســیاری از مــردم در تنگنــای 
اقتصادی زندگی می کنند آن وقت عده ای 
ثروتمند پولدار مرفه بی درد با خودروهای 

لاکچــری خود در خیابان ها بــه مردم پزُ 
می دهند. قرار نبود این همه فاصله طبقاتی 

شکل بگیرد. 
۲۲۴۱- فســادهای نجومــی مثل تیری 
شلیک شده به اعصاب و امید مردم است. 
اصا سوءمدیریت ها با این فسادها بیشتر 
مشخص می شــود. مردم اینها را از چشم 

مدیران نظارتی می بینند. 
۲۲۵۰- چــرا برخی افراد کــه تریبون و 
مقامی هم دارند اما اقتصاددان نیســتند 
نظریه اقتصادی می دهند حتی برای دولت 
تز اقتصادی می دهند؟ این کار کارشناسان 

خبره است. 
۲۱۰۵- الان بهتریــن اقتصادهای منطقه 
متعلق به کشــورهای عربی مثل امارات و 
عربستان است. سرمایه گذاری های عجیبی 

کردند و پیشرفت های چشمگیری دارند. 
۲۱۱۰- برخی مردم و کارشناسان معتقدند 
وجود فســادهای اقتصادی در نتیجه عدم 
نظارت کافی است. به نظر سوءمدیریت هم 

در این موضوع ها نقش دارد. 
۲۱۲۰- سوءاســتفاده گران قیمت آجیل 
شــب عید را تا سقف ۱ میلیون تومان هم 

بالا بردند. چقدر بازار صاحب دارد؟! 
۲۱۴۱- کارگــری کــه ۷ میلیون حقوق 
می گیرد ۵ یــا ۶ میلیون اجاره خانه بدهد 
لابد باید بــا باد و هوا زنده بماند و زندگی 
کند وگرنه با چنیــن درآمد و هزینه های 

ناتراز نمی شود زندگی کرد! 
خودروهــای  واردات  احتمــالا   -۲۱۵۰
کارکرده یک شــوی تبلیغاتــی پیش از 
انتخابات مجلس باشد وگرنه مفید به فایده 

نبوده و تأثیری در بازار خودرو نداشته. 
۲۰۰۹- با آنچه که از تصمیمات مسئولان 
مشــاهده می شــود نباید انتظار افزایش 
حقوق متناســب بــا تورم داشــت. چون 
خدایی نکرده افزایش حقوق طبقه ضعیف 

باعث افزایش تورم می شود. 
۲۰۱۰- تا زمانی که سرمایه گذاری اساسی 
از پایــه فوتبال مــا انجام نگیــرد اوضاع 
ما همین اســت که فعا وجــود دارد. در 
سرمایه گذاری های اساسی و برنامه ریزی از 
رقبای خود در منطقه خیلی عقب هستیم. 
۲۰3۱- در صادرات پسته، زعفران، فرش 
و برخــی اقام دیگر رتبــه اول جهانی را 
نداریم برخی کشــورها مثــل چین از ما 
پیشی گرفتند. در حالی که نیاز شدید به 

تقویت صادرات غیرنفتی داریم. 
۲۰۴۵- چرا به داد ملوانان و لنج داران بندر 
گناوه نمی رســند؟ مدتهاست با طرح های 
جدیــد دولــت دچار مشــکل شــده اند. 
محدودیت هایــی که برای آوردن کالاهای 
همراه ملوانان یا ته لنجی ها در نظر گرفتند 
به اقتصاد این منطقــه لطمه می زند. این 

طرح باعث رواج بیکاری می شود. 
۲۰۵۰- آقایانی که سالها در مورد قیمت ها 
گفتنــد حباب اســت چرا ایــن حباب ها 
نمی ترکند؟ چند سال باید حباب قیمت ها 

را تحمل کنیم؟ 
۱8۱۵- این کار درســتی نیســت گاهی 
برخی ســرمربیان فوتبالــی از مصاحبه با 
خبرگزاری ها و خبرنگاران امتناع می کنند. 
این بی احترامی به رســانه است. در همه 

جای دنیا به رسانه ها احترام می گذارند. 
۱۹۰۱- در برخی از رســانه ها این سوال 
مطرح می شــود یا مدعی اند هیچ کدام از 
قوا لایحــه حجاب را گردن نمی گیرند. آیا 

چنین چیزی اساسا صحت دارد؟!
۱۹۱۰- مگر خالص سازان می گذارند جایی 
برای رقبا حتی رقبای اصولگرای نزدیک به 
خود وجود داشته باشــد که بگذارند پای 

اصاح طلبان هم انتخابات باز شود؟ 
۱۹۲۱- اگر فرآیند یکدست سازی همین 
طــور مناصب و قدرت ها ادامه یابد چیزی 
جز سوءمدیریت و نارضایتی حاصلی از آن 

نخواهد بود! 
۱۹۴۰- پیشرفت ها را باید در کشورهایی 
مثل قطر، امارات و عربســتان مشــاهده 
کــرد که حتــی در دل کویر کشــاورزی 
هم می کننــد. تبدیل به قدرت های بزرگ 

جهانی شده اند. 
۱۵۱۰- آقــای کوشــکی نماینده مجلس 
می گویند روند لایحه حجاب شائبه دست 
بردن در متن مصوبــه را تقویت می کند. 
هیچ کــدام از قــوا این لایحــه را گردن 

نمی گیرد! 
۱۵۲۱- اگر در مجلس آینده هم تعدادی 
اصاح طلب وجود داشــته باشــند بسیار 
اندک و از آن دســته اصاح طلبان گمنام 
و کم اثر خواهند بود. یک حضور نمایشی 

خواهند داشت! 
۱۶۱۰- مدیــر بنیــاد عفــاف و حجاب 
می گویند انقابی ها نباید مسئله حجاب را 
معطل انتخابات کنند! مگر موضوع حجاب 

معطل انتخابات است؟!
۱۶۴۵- حادثــه تروریســتی در راســک 
سیســتان و بلوچستان و شهادت تعدادی 
از ســربازان ملــت بســیار تلــخ و ناگوار 
بود. امیدواریم پاســخ عبــرت آمیزی به 

تروریست ها کوردل داده شود.
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نشانه های سرطان روده و راه درمان آن
دکتر محمدجعفر فرهوش - فوق تخصص گوارش و کبد

علل گردن درد متعدد اســت، ولی در کل منشــاء درد در ناحیه 
گردن یا از اجزا تشکیل دهنده ستون فقرات گردن نظیر عضات، 
مفاصل و دیســک بین مهره ای است و یا درد ارجاعی و منشا آن 
خارج از گردن است، نظیر میگرن و یا وجود آسیب ها و مشکاتی 
در ناحیه ســر. درد در ناحیه گردن گاهی می تواند نشــانه ای از 
وجود یک بیماری و مشــکل دیگر مثل »فیبرومیالژی« یا سایر 
»سندرم های درد عضانی« باشد. لذا در ارزیابی اینگونه بیماران 
محــل، مدت و کیفیت درد و ســایر عائم همــراه و این که چه 
عواملی تشــدید کننده و یا تخفیف دهنده درد گردن اســت، در 
تشخیص علت درد اهمیت زیادی دارد. چرخش های سریع گردن 
در حین ورزش هــم باعث پدید آمدن این دســته از تنش ها و 
کشیدگی ها می شود. با وجودی که همه درد های گردنی ناشی از 
آسیب دیسک های بین مهره ای نیست، ولی همیشه بعنوان عامل 
گردن درد در بزرگسالان مطرح است. این آسیب ها یا به صورت 
تدریجی و ناشی از افزایش ســن و در یک فرایند فرسایشی رخ 
می دهد و یا بصورت ناگهانی و ناشی از ضربه، تصادف و نظیر آن 
ایجاد می شود. در هر صورت میزان شیوع آسیب های دیسک بین 
مهره ای در ناحیه گردن کمتر از ناحیه کمری است. درباره عایم 

آسیب های دیســک بین مهرهای در ناحیه گردن می توان گفت 
که در تعدادی از افراد این آسیب ها می تواند بدون عامت باشد. با 
این وجود نشانه ها و عائم بالینی مربوط به فرسایش و آسیب های 
دیســک بین مهره ای در ناحیه ســتون فقرات گردن بستگی به 
میزان آســیب و میزان بیرون زدگی هسته دیسک و فشاری که 
بر ریشــه های عصبی و یا نخاع وارد می کند معمولا به 3 صورت 
و یا ترکیبی از آن ها خود را نشــان می دهد. یکی درد و خشکی 
بصورت موضعی و تنها در ناحیه گردن، دوم درد در ناحیه شانه، 
بازو، بین دو کتف و یا دســت با درجاتی از ضعف و اختال حس 
بصورت یک طرفه یا دو طرفه و سومین حالت، عایم و نشانه های 
فشار بر نخاع نظیر مشکل در راه رفتن و یا اختال در دفع ادرار 
و مدفوع. درمان آســیب های دیســک گردن به دو روش عمده 

جراحی و یا غیر جراحی صورت می گیرد. خوشبختانه اکثر موارد 
پاســخ خوبی به درمان های غیر جراحــی می دهند؛ عدم جواب 
و باقی مانــدن درد علی رغم اقدامات درمانــی حمایتی از موارد 
ارجاع بیماران به جراح اســت ولی مواردی هستند که در صورت 
وجود از ابتدا درمان جراحــی توصیه می گردد. درد و کرختی و 
خواب رفتگی دســت لزوما به معنای جراحی دیسک نیست مگر 
وجود درد غیر قابل تحمل که فعالیت های روزمره را به نحو قابل 
توجهی مختل کرده باشد و یا همراهی با ضعف در عضات دست 
و بــازو و یا همزمانی با عایم فشــاری و التهاب در نخاع گردنی. 
طیف وســیعی از درمان های غیر جراحی در دســترس است، از 
روشــهای دارویی و تزریقات گرفته تا روشهای مختلف فیزیکی، 
انواع کشــش ها، گردن بند ها و ورزش. بررسی های مختلف نشان 
داده اند کــه ترکیبی از ورزش های قدرتی و ورزش های مرتبط با 
افزایش انعطاف پذیری و بهبود دامنه حرکت گردن بخصوص در 
همراهی با سایر روش ها در بهبود درد و کاهش سطح ناتوانی در 
 اینگونه آســیب ها موثر است. به دلیل کاهش سطح کلی فعالیت 
در بیماران با دردهای انتشــاری ناشــی از آســیب های دیسک 
گــردن ورزش های هوازی هم جز برنامه های ورزشــی این افراد 
قــرار می گیرد در این خصوص با شــروع کاهش عائم دیســک 
گردن معمولا انجام فعالیت هایی نظیر شــنا، دوچرخه سواری و 
پیاده روی بامانع است ولی انجام بعضی از فعالیت ها و ورزش ها 
ممکن است مضر باشد مثل دویدن یا پریدن و ورزش های هوازی 
با شــدت بالا و یا بلند کردن وزنه های ســنگین بویژه بردن این 

وزنه ها به بالای سر.

سه نوع درد هشداردهنده 
كه نشانه ديسک گردن است

دکتر سیروس مومن زاده
فوق تخصص دردشناسی و طب درد

یادداشت



آفتاب یزد- گروه شــبکه: به تازگی وزارت بهداشــت، پیشنهاد افزایش 
۴۵درصدی تعرفه های پزشــکی را برای ســال آینده داشــته است. این 
درخواســت وزارت بهداشت در حالی است که با تورم فزاینده ای در جامعه 
روبه رو هستیم اما حقوق و دستمزدها پایین تر از تورم موجود است آنقدر 
که مردم قید خیلی از چیزها را زده اند. از جمله ســامتی شــان. در واقع 
الان هم با همین تعرفه های پزشکی و هزینه های درمان، نمی توانند به دکتر 
بروند نه اینکه نخواهند نه بلکه از پس هزینه های پزشــکی و بیمارستان ها 
بر نمی آیند. به همین خاطر اغلب مــردم به خود درمانی روی آورده اند که 
قطعا سامتشان را به مخاطره می اندازد. اما نکته دیگری هم که وجود دارد 
این اســت که برخی از پزشکان به خصوص پزشکان بخش دولتی به خاطر 
همین تعرفه های پایین تصمیم گرفته اند که کشور را ترک کنند که خود این 
معضل بزرگی اســت. در واقع میتوان گفت که تعرفه های پزشکی به پاشنه 
آشیلی تبدیل شــده که اگر بالا رود، مردم به طور کل قید سامتی شان را 
می زنند مگر مجبور شوند و اگر هم به همین منوال باقی بماند این پزشکان 
هستند که متحمل سختی های زیادی می شوند. بنابراین باید مسئولان امر 
تعرفه های پزشکی را به گونه ای قیمت گذاری کنند که هر دو طرف ماجرا در 

آن دیده شوند.

< برای سال آینده حدود ۴۵ یا ۴۶ درصد افزایش تعرفه پزشکی را مدنظر داریم
معاون درمان وزارت بهداشــت با انتقاد از ناهمخوانی تعرفه های پزشکی 
با هزینه ها و همچنین لزوم تقویت بیمه ها جهت پوشــش تعرفه ها، گفت: 
برای ســال آینده حدود ۴۵ یا ۴۶ درصد افزایش تعرفه پزشکی را مدنظر 
داریم، اما باید منتظر برگزاری جلســات مرتبط باشیم تا عدد نهایی اعام 
شود. به گزارش ایسنا، دکتر سعید کریمی درباره تعرفه های پزشکی سال 
۱۴۰۳، توضیح داد: احتمالا هفته آینده جلســه شورای عالی بیمه در این 
زمینه برگزار شود تا درصدی که در شورای معینِ آن ها بررسی شده است، 
اعام شود تا اگر تصویب شد به سازمان برنامه و بودجه ارائه شود که البته 
امیدواریم تعرفه مصوب در شــورای عالی بیمه، کمتر نشود. وی با اشاره به 
اینکه از تعرفه مصوب در شورای عالی بیمه سال قبل، نهایتا ۱۵ درصد حذف 
شــده بود، اظهار کرد: در واقع ســال قبل ۴۰ درصد افزایش تعرفه در نظر 
گرفته شده بود که تنها ۲۵ درصد آن در سازمان برنامه بودجه و در نهایت 
هیئت وزیران تصویب شــد. او تاکید کرد: با توجه به تورم امسال و آن ۱۵ 
درصد حذف شده سال قبل، به نظر می رســد افزایش تعرفه اعامی سال 
بعد نباید کمتر از ۴۰ درصد تعرفه ســال قبل باشــد. معاون درمان وزارت 
بهداشت با تاکید بر لزوم تقویت بیمه ها جهت پوشش تعرفه ها و هزینه های 
درمانی، اظهار کرد: ما حدود ۴۵ یا ۴۶ درصد افزایش تعرفه پزشکی را برای 
ســال آتی مدنظر داریم، اما باید منتظر برگزاری جلسات مرتبط باشیم تا 
عدد نهایی اعام شــود. به گفته وی، تعرفه های پزشکی به پاشنه آشیلی 
بدل شده است که اگر اصاح نشود می تواند معضل ایجاد کند. کریمی ادامه 
داد: تعرفه های پزشکی ناچیز و هزینه های درمانی بالا است و این دو عامل 
با یکدیگر همخوانی ندارند و ســبب تضعیف تدریجی خدمت می شود. اگر 
تعرفه ها اصاح نشــود و بیمه ها خوش حساب نشوند آسیب آن به درمان 

وارد می شــود. وی افزود: همه درآمد ما از بحث تعرفه و بیمه اســت و اگر 
اصاح نشــود؛ اقتصاد نمی چرخد، خدمات کم کم تحلیل می رود و پزشکان 
هم ممکن اســت به کارهای دیگر گرایش پیدا کنند. گفتنی است؛ چندی 
پیش رئیس کل ســازمان نظام پزشکی نیز با اشاره به تبعات عدم همخوانی 
تعرفه های پزشکی با هزینه ها، در عین حال از باتکلیفی وضعیت تعرفه های 
۱۴۰۳ باوجود ارسال لایحه بودجه به مجلس انتقاد کرد و پاسخ شورای عالی 
بیمه سامت در زمینه عدم برگزاری جلسه را خواستار شد. همچنین چندی 
پیش سعید کریمی، گفته بود: »الان ویزیت یک متخصص قلب در یک مرکز 
درمانی دولتی مثل همین بیمارســتان شهید رجایی، ۳۷ هزار تومان است 
که ۳۰ درصد این مبلغ هم برای بیمارستان است و با احتساب مالیات، کمی 
بیشتر از ۲۰ هزار تومان به پزشک متخصص می رسد که آن هم با تاخیر چند 
ماهه بیمه ها همراه است. در گذشته پول های ۱۰ درصد هدفمندی یارانه ها 
دست وزارت بهداشت بود که در اختیار بیماران خاص و کاهش فرانشیز و...، 
قرار می گرفت که سال گذشته تمام این بودجه را به طرح دارویاری دادند. 
از طرفی صندوق بیماری های خاص و صعب العاج ایجاد شد که دست بیمه 
است؛ بیمه هم نیازمند اسناد است و ممکن است مشکاتی رخ دهد. خوب 
است که بیمه در این بخش حضور دارد اما ما هم باید پولی برای کمک کردن 

در مواقع خاص داشته باشیم.«

< درآمد کاشت ناخن بیشتر از دستمزد جراح زانو است
از سوی دیگر رئیس مجمع عمومی ســازمان نظام پزشکی، هزینه کاشت 
ناخن را بیشتر از دستمزد جراحی پروتز زانو دانست. به گزارش مهر، یوسف 
کاظمی، با ناچیز خواندن تعرفه های پزشکی، آن را با هزینه ۴۵۰ هزار تومانی 
کاشت ناخن و دســتمزد ۴۰۰ هزار تومانی جراحی پروتز زانو مقایسه کرد 
و گفت: تعرفه گذاری یعنی اعمال قیمت تمام شــده خدمات که البته نه با 
سوءمدیریت سهوی بلکه با ســوءمدیریت عمدی، قیمت واقعی خدمات را 
در تعرفه ها اعمال نمی کنند. وی با بیان اینکه یکی از مؤلفه های تقوا همان 
اخاق مداری و معرفت است، افزود: برخی از تریبون ها به ناحق در این چند 
سال کرامت و منزلت پزشکی را مورد خدشه قرار داده اند. به عنوان نمونه 

فردی که ســال ها جامعه پزشکی را در تریبون های رسمی و ملی، به ناحق 
و با ادبیات پوپولیســتی مورد هجمه قرار می داد چند وقت پیش در کشور 
کانادا رویت شد. کاظمی با اشــاره به اینکه افزایش تعرفه ها نباید از جیب 
مردم پرداخت شود، تاکید کرد: کعبه آمال پزشک این است که رابطه مالی 
او با بیمار قطع شود. بیمه های پایه و تکمیلی همه حق بیمه را از بیمه شده 
می گیرند ولی متاسفانه در انجام تعهدات و پرداختی ها کم کاری می کنند. 

بنابراین منظور از افزایش تعرفه افزایش سهم پرداختی بیمه ها است.

< واکنش کاربران
حالا این ماجرا با واکنش های متفاوتی از سوی کاربران شبکه های اجتماعی 

روبه رو شده است.
کاربرانی در موافقت با افزایش تعرفه های پزشــکی نوشته اند: »یه صافکار 
برای رنگ ماشین بیست ســانتی دومیلیون کمتر نمیگیره. یه طا فروش 
همه هزینشو از خریدار میگیره تازه اعتصاب هم می کنه. یه لوله کش برای 
نصب سینک برای نیم ساعت کار ۵۰۰کمتر نمیگیره. یه سفر برو خارج ببین 
اونجا هزینه درمان چقدره«، »مشکل افزایش تعرفه پزشکان نیست. مشکل 
نا حقی ای اســت که دولت به حقوق بگیران می کند«، »یک جوان پزشک 
متخصص تا ده سال کاربکنه نمیتونه یک آپارتمان نقلی و یکدستگاه پراید 
بخره«، »پزشــکی عمومی خصوصی در امر درمان پزشکی )غیر از زیبایی( 
دیگه ورشکست شده و برگردوندن پزشک های عمومی به درمان خصوصی 
خیلی خیلی بعیده. کسی دیگه با این قیمت ها برنمیگرده«، »عدم افزایش 
مناسب ویزیت پزشکان به ضرر خود مردم است که پزشکان حاضر به معاینه 
درست حسابی نمی شوند. از سال ۹۷ قیمت های عمومی حدود۲۰ برابر ولی 
ویزیت پزشکان ۴ برابرشــده. یعنی ویزیت پزشکان الان یک پنجم سال 
۹۶ است. راه درســت برای کمک به مردم افزایش سهم بیمه از هزینه های 
پزشکی است. الان ویزیت پزشک متخصص آزاد۱۳۵ وبیمه ۱۰۹ هزاراست 

که حالتی مضحک دارد«
اما کاربرانی در مخالفت با افزایش تعرفه های پزشکی این چنین نوشته اند: 
»تورم ۶۰ درصد، افزایــش حقوق کارمندان ۱۸ درصــد، افزایش حقوق 
بازنشســتگان ۲۰ درصد، افزایش حقوق کارگران؟ افزایش تعرفه پزشکان 
۴۵درصد. این یعنی عدالت؟«، »همین حالا هم از پس دوا درمون برنمیایم«، 
»یکی از مسئولین بیمارستان معروف میگفت کارانه پزشک متخصص اینجا 
برای چند تا شیفت در ماه حدود ۶۰۰ میلیون هم میرسه ولی پرستارها با کلی 
شیفت کارانشون نهایت ۴۰۰ هزارتومانه«، »فقط افزایش دستمزد کارگران و 
کارمندان تورم زاســت؟! همه چیز براساس تورم باید افزایش یابد«، »پس 
لطفا پیشنهاد بدید حقوق کارمندان هم ۴۵ درصد افزایش پیدا کنه. تورم 
بالای ۵۰ درصده، افزایش قیمت کالاها به شــدت بالاست کرایه تاکسی ها 
۶۰درصد اضافه میشه نوبت حقوق کارمندان که میرسه هم از ۲۰ میکنندش 
 ۱۸درصد اونهم به صورت پلکانی و بعد چند سالیه سقف هم گذاشتند این 
نوع محاسبه حقوق فقط از عهده مدیران ایرانی بر میاد. این ها چه منطقی 
دارنــد که حقوق ها را اینجوری اضافه می کنند؟ قســم می خورم ما هم تو 

زندگیمون ناترازی مالی و ناهمخوانی پیدا کردیم«.

بازتاب یک اظهارنظر چالشی

افزایش ۴۵ درصدی تعرفه های پزشکی؛ آری یا خیر؟

پلیس ۱۱۰ 
مانع خودکشی زن جوان شد

آفتاب یــزد: یکــی از کارهــای ناپســند و 
ناهنجاری های اجتماعی پدیده خودکشی در میان 
برخی افراد ضعیف و بدون اراده انجام می شود و این 
موضوع دلایل گوناگونی دارد. به عنوان نمونه روز 
گذشته خانم ۳۸ساله ای در بررگراه امام علی)ع(، 
بلــوار نیکنام قصد خودکشــی داشــت، ماموران 
کلانتری ۱۱۰ شهدا تهران با حضور به موقع خود و 
به کاربردن تکنیک های پلیسی، مانع از خودکشی او 

شدند. /علی - خبرنگار اجتماعی

حیوان عجیبی که 
از انسان ها متنفر است!

لنگور طلایی متعلق بــه خانواده میمون های 
دنیای قدیم است و یکی از گونه های نخست 
در خطر انقراض هند است. گلدن لنگورهای 
طلایی که از دیرباز توســط بسیاری از مردم 
هیمالیا مقدس شمرده می شد، برای اولین بار 
توسط طبیعت شــناس E. P. Gee در دهه 
۱۹۵۰ مورد توجه جهان غــرب قرار گرفت. 
به گــزارش خبرآنلاین، این میمون ها صورت 
سیاه و دم بســیار بلندی دارند. پوشش آن ها 
از کــرم تا طلایی متغیر اســت. روی پهلوها 
و ســینه موهــا تیره تر و اغلــب زنگ زده اند. 
پوشــش فرزندان و ماده ها روشن تر و سفید 
نقره ای اســت. لنگورهــای طلایی در منطقه 
کوچکی در غرب آســام، هند و در دامنه های 
همسایه کوه های سیاه بوتان یافت می شوند. 
این میمون ها در جنگل های مرطوب استوایی 

زندگی می کنند.
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ماهرخ)مژده شمسایی(: وقتی چیزی میخواین 
بشکنین اول خبر کنین!

حکمت داوران)جمشید اسماعیل خانی(: قلبم 
سال هاست شکسته و کسی خبر نداره!
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بس نکته غیرِ حُسن ببِاید که تا کسی حافظ نامه 
نظر شود مقبولِ طبعِ مردم صاحب 

تفســیر: این فال به نیت کاندیداهای انتخاباتی از حافظ گرفته شده 
و وی می گوید: نکته اساسی این اســت که باید کاندیداها مقبول و 

محبوب مردم باشند!

صدمات ناشی از مصرف مشروبات الکلی
ادامه از صفحه اول:

... باید گفت که خودکرده راتدبیر نیســت یا در این مسئله لازم 
اســت نسبت به بررسی اســباب موثر این حادثه تحلیل علمی 
صورت گیرد و بر این اســاس می توان با چند مقدمه مســئله را 

واکاوی کرد:
اولاً هرچند که ارتکاب جرم یک عمل ممنوعه و مســئولیت آور 
است و قابل تعقیب کیفری بوده و سالب ضرر وزیان های مستقیم 
و طبیعی و ضروری ناشی از مصرف مشروب )بی حالی، مستی و 
سرخوشی( است ولی قلمرو این ضرر محدود به موارد مستقیم و 
عرفی است مصرف کننده بر اساس تجربه قبلی با آشنایی عرفی 
ضرر مذکور را می پذیرد و در فرضی که می دانســت با آن کالای 
معیوب، احتمال نقص عضو یا سلب حیاتش است، اغلب از مصرف 
آن خودداری می کند. دخالت تولیدکننده و تولید کالای معیوب 
به علت منفعت طلبی و برخلاف موازین فنی و ضروری آن نوعی 
فریب و تدلیس اســت. از لحاظ فقهی قاعده اقدام در تلاقی آن 
با قاعده غرور موجب تعدیل و تحدید مســئولیت اقدام کننده و 
توسعه مســئولیت غار )فریب دهنده( است. حتی مصرف کننده 
گنهکار مشــمول اطلاق این قواعد و نظرهای فقهی اســت و به 
موجب آن متضرر )المغرور( می توان به فاعل فعل زیانبار مراجعه 
کند. ثانیاً دخالت درســاخت و ترکیب در آن مواد شــیمیایی و 
غیرشــیمیایی یک تقصیر سنگین است. مداخله در امر تغذیه و 
بهداشــت نیاز به تخصص و اخذ مجوزهای خاصی است. )ماده 
۱۴ قانون مقررات امور پزشکی و دارویی و خوراکی و آشامیدنی 
)۱۳۳۴( و اقدام پنهانی تولیدکننده در ساخت کالاهای مرتبط 
با تغذیه و انسان مسئولیت را دو چندان می کند. تقصیر سنگین 
در قواعد مســئولیت مدنی در حکم عمد اســت و تولیدکننده 

نمی تواند با اعلام جهل به عواقب تولید ناســالم کالا )مشــروب 
الکلی( از مسئولیت فرار نماید در مواد ۲۹۰ و ۲۹۱ قانون مجازات 
مصادیق متعدد جنایت غیر عمد و شبه عمومی گفته شده است 
در پایین ترین وضع چنانچه جنایت به سبب تقصیر مرتک واقع 

شود )شبه عمد( محسوب می شود )بند پ ماده ۲۹۱(.
البته در قانون مقررات امور پزشــکی و دارویی و مواد خوراکی و 
آشامیدنی ماده ۱۸ در صورتی که استعمال مواد داروی منحصراً 
علت فوت باشد مجازات تهیه کننده اعدام است و در صورتی که 

یکی از علل فوت باشد مجازات تهیه کننده حبس دائم می باشد.
ثالثاً: در تحلیل تعدد اسباب هم می توان گفت که مجموع اسباب 
طولانی در تحقق این نتیجه قابل استخراج است: تولید کالا توسط 
شخص غیر متخصص یا فاقد استاندارد یا تولید کالای ممنوعه یک 
عامل مهم و اولیه اســت. فروش کالای معیوب از تولیدکننده به 
خریدار اول )عمده فروش( و به ترتیب از سوی آن ها به اشخاص 
بعدی تقصیر دیگری است )مسئولیت توزیع کنندگان کالا( و در 
آخر مصرف کالای معیوب و غیراستاندارد تقصیر دیگری است که 
هر یک نقش متعدد ایفاد می کنند. در خصوص اسباب طولی و 
نحوه تقسیم مســئولیت ماده ۵۳۵ قانون مجازات اسلامی مقرر 
می دارد کسی که تاثیر کارآور در وقوع جنایت قبل از تاثیر سبب 
یا اسباب دیگر باشد ضامن است بر اساس ماده ۵۲۶ همان قانون 
در صورت ترکیب مباشــرت و سبب عاملی که جنایت مستند 
به اوســت ضامن است چنانچه مســتند به همه عوامل باشد به 
صورت مساوی مسئولیت دارند در قسمت اخیر ماده مذکور تاکید 
دارد که در صورتی که مباشر در جنایت جهل داشته باشد سبب 
ضامن است. در این فرایند تولیدکننده یک سبب خاموش است 
که با مصرف جهالت آمیز شخص مشروب خوار این سبب )کالای 
معیوب و خطرآور برای سلامت( فعال می شود. مصرف کننده یک 
شخص مباشر است و تولید معیوب کالا یک سبب است و حداقل 

مســئولیت تولیدکننده نصف خســارات مصرف کالاست و در 
صورت اثبات جهل شارب خمر کل مسئولیت عهده تولیدکننده 
اســت. نباید تصور کرد که این شیوه حکم گذاری موجب تجری 
اشــخاص مشروب خوار اســت چرا که آن ها در صدد گناه خود 
مستحق مجازات و قابل تعقیب هستند و نکته این است که نباید 
در سایه این گناه و جرم سایر مقصرین و مسببین اصلی و کلیدی 

در ناهنجاری های هستند به فراموشی سپرده شوند.
ثالثاً بر اســاس ســایر و قانون حمایت از حقوق مصرف کننده 
مسئله قابل تحلیل اســت. به موجب ماده ۲ قانون حمایت از 
حقوق مصرف کننــدگان مصــوب ۱۳۸۸ تولیدکننده کالای 
معیــوب در اینجــا که این کالا حرام شــرعی هم هســت و 
توزیع کنندگان هریک در خدمات دهی معیوب و تولید کالاهای 
مضر مســئولیت دارند. در این قانون شــدت مسئولیت مدنی 
بیشــتر است و اثبات تقصیر کمتر شرط است براساس تفاسیر 
مختلف حقوقدانان از این ماده، مسئولیت تولیدکننده حداقل 
اساس تقصیر است یعنی اینکه فرض به گنهکاری تولیدکننده 
است مگر آنکه او ثابت کند که فاقد تقصیر در تولید بوده و همه 
موازین را رعایت کرده و چون در کشور ما تولید مخفی و فاقد 
مجوز و )حرام( یک نوع تقصیر اســت رهایی از این مسئولیت 
تقریباً ناممکن اســت. لذا با قواعد حمایــت از حقوق مصرف 
کننده، مجدداً تولیدکننده مسئولیت مدنی شدیدتر دارد. توجه 
باید کرد که وضع این قانون منافاتی با مبانی مسئولیت مدنی 
ندارد و برای حمایت بیشتر از مصرف کنندگان در مقابل کالای 
خطرناک و... چرا که گفته شــد در حقوق اســلامی اصل نیت 
و... بودن و شــخصی بودن مجازات و صرف ارتکاب یک حرام 
موجب مسئولیت مطلق وی نمی باشد. تولیدکننده کالا دارای 
یک تکلیف اضافی است بر اســاس بند ۲ ماده ۳ همان قانون 
لازم است که باید اطلاعات لازم شامل نوع، کیفیت، آگاهی های 

مقــدم بر مصرف و... در اختیــار مصرف کننده قرار دهد و ارائه 
اطلاعات نادرست که موجب فریب و اشتباه مصرف کننده شود 
ممنوع اســت )ماده ۷( این مسئولیت ها در مورد عرضه کننده 

کالا مثل تولیدکننده برقرار است )ماده ۱۹(
و در ضمن اخیراً دادگاه انقلاب کرج )البرز( در مسمومیت با الکل 
صنعتی افراد تولیدکننده که باعث مرگ ۱۷ نفر شــدند ۴نفر به 
اتهام افســاد فی الارض علیه جنایت تمامیت جسمانی افراد به 

اعدام محکوم شدند و مابقی به حبس ۵ سال محکوم شدند.

< نتیجه گیری:
در تعارض مسئولیت تولید کننده، توزیع کننده و عرضه کننده 
از یک ســو و مصرف کننده جاهل بــه کالای معیوب ممنوعه 
)مشــروبات الکلی( هر چند در قلمرو قانون عمل شارب خمر 
جرم و مســتحق مجازات اســت ولی در صورت مصرف کالای 
معیوب و ایجاد صدمه... چنانچه فاقد اطلاعات از خطرات فوق 
العاده غیر طبیعی )مثل نابینائی - قوت...( باشــد و ثابت شود 
که مصرف کالای غیر اســتاندارد موجب عوارض فوق العاده و 
غیر قابل پیش بینی شده است، تولیدکننده و سایرین مسئولیت 
مدنــی دارند و آن هــا درچارچوب موازین گفته شــده دارای 
مسئولیت هستند. هر چند از... قانونی این تحلیل قابل استنباط 
است ولی تاریخ آن در قانونگذاری های آتی می تواند امنیت ساز 
باشد و این حمایت از انسانی هرچند گنهکار، مانع آسیب های 
گســترده تر )همچون بی سرپرست شــدن فرزندان و خانواده 
شارب خمر، معلول شدن اشخاص و نیروهای کار و...( می شود 
و اشخاص سود جو و بسترســاز جرایم که صورت سازماندهی 
شده و شبکه ای فعال هستند را مسئولیت آور و ضامن می کند 
و طبیعتاً با افزایــش هزینه ها و خطرات جرایم مذکور، کاهش 

جرایم را موجب خواهد شد.

چرا ابرهای باران زا محو می شوند؟
ادامه از صفحه اول:

موسوی اعلام کرده بود که »بنده به خشکسالی های نیمه جنوبی کشور مشکوکم، استعمار 
و استکبار جهانی با تکنولوژی در شرایط اقلیمی ایران تاثیر می گذارند. سازمان هواشناسی 
ریشه این مفسده را باید کشف کند چون این میزان خشکسالی در کشور طبیعی به نظر 

نمی رسد.«
 

< آقای رئیس محیط زیست مستندات ارائه کنید
پس از اعلام شک رئیس سازمان میراث فرهنگی و گردشگری درباره ریشه خشکسالی ها، 
محمد جواد محمــدی زاده معاون وقت رئیس جمهور و رئیس وقت ســازمان محیط 
زیســت، صریحاً واکنش نشان داد و اعلام کرد که »کسانی که در مورد تاثیر استکبار بر 
خشکسالی های کشور سخن می گویند، ثابت کنند که دستکاری هایی صورت گرفته است 
و مستندات علمی ارائه دهند.«اما وی ۲ روز پس از اظهارنظر رئیس جمهور وقت درباره 
ارتباط تخلیه ابرها توسط دشمنان و خشکســالی در ایران، بدون ارائه هیچ مستنداتی 
گفت: »ابرهایی که به ســمت ایران می آیند از سوی برخی از کشورهای اروپایی تخلیه 
می شود.«محمدی زاده توضیح داده بود: »در اینکه امروزه علمی هست که با استفاده از 
آن بار ابرها را تخلیه می کنند هیچ شکی نیست. در تعدادی از کشورهای اروپایی این کار 
انجام شده. من در جلساتی که با مقامات ارشد کشورهای دیگر داشتم مثل مسئولان کشور 

ترکیه و برخی کشورهای دیگر هم این نگرانی را داشتند. بله این علم وجود دارد، در عین 
حال نگرانی هایی که در همه کشورهای جهان وجود دارد تغییر اقلیم و پدیده های نوظهور 
مثل گرد و غبار، خشکســالی، آب شدن یخ های قطبی و بالا آمدن آب دریاهاست. اینها 
پدیده هایی است که به دلیل تغییرات آب و هوا و اقلیم اتفاق افتاده است. بنابراین برخی از 
این خشکسالی هایی که نه تنها در ایران بلکه در برخی کشورهای دیگر نیز رخ داده است و 
کاهش نزولات آسمانی به علت تغییرات اقلیم است. بخشی هم به دلیل تخلیه باری است 

که برخی کشورها انجام می دهند.«
 

< کدام تخلیه ابر؟
مرحوم پروفسور پرویز کردوانی، جغرافیدان و بنیانگذار مرکز تحقیقات مناطق کویری و 
بیابانی ایران به عنوان شخصیت علمی که سال های متمادی پژوهش و تحقیق در زمینه 
خشکســالی های ایران داشته است، پیش از فوت اش در برابر طرح چنین ابهاماتی اظهار 
کرده بود:» این چه حرفی است که دشمنان ابرها را تخلیه می کنند و ابر خشک را برای ما 
می فرستند؟ دشمنان این کار را کجا انجام می دهند؟چطور می توانند صدها کیلومتر ابر را 
راهنمایی کنند؟«وی ادامه داده بود:» بارور کردن ابرها درست است اما اصول دارد همین 
طوری نیست که ابرها را صدها کیلومتر خارج از کشور ما بارور کنند و ابر تخلیه شده را 
برای ما بفرستند. باید این عمل در منطقه ای انجام شود که سیستم باروری ابر وجود داشته 
باشد.«نویسنده کتاب »خشکسالی و راه های مقابله با آن« افزود: »حتی اگر دشمنان در 
کشــورهای اطراف هم بخواهند ابرها را بارور کنند کشورهایی مثل عراق و عربستان که 

اصلاً قابلیت باروری ابر ندارند از سوی دیگر کدام کشور حاشیه ای ما، باران های شدید دارد 
که بگوییم ابرهای ما را دشمنان در آنجا بارور کرده اند تا ما باران نداشته باشیم.«مرحوم 
پروفسور کردوانی تصریح کرده بوده بود:» تخلیه ابرها از باران با تزریق »یدید نقره« به ابرها 
انجام می شود که بسیار گران قیمت است و این اتفاق در شرایط خاص دمایی، سرعت ویژه 
باد و... رخ می دهد.«وی افزوده بود: »اگر تمام این شــرایط در کنار هم با توجه به فاصله 
دشــمنان با خاک کشور ما فراهم باشد شاید یک دفعه امکان انجام تخلیه ابرها از باران 
وجود داشته باشد که آن یک دفعه هم هیچ تاثیری بر بارندگی های سالانه و شرایط عادی 
جو نخواهد داشت.«این جغرافیدان تأکید کرده بود که خشکسالی در کشور ما ریشه های 
طبیعی دارد و به هیچ وجه هیچ کشوری با هر قدرتی که باشد نمی تواند تغییر در آب و 

هوای کشورها ایجاد کند.
 

< پایان مجادله؟
بنابراین از نظر علمی جای هیچ شک و شبهه ای باقی نمی ماند که نه دست دشمنان در 
کار است و نه پدیده علمی عجیبی رخ داده.بلکه عملکرد پر از اشتباه مسئولان در ادوار 
مختلف است که سبب شده کشورمان از نظر محیط زیستی در شرایط خطیری قرار گیرد.

به طور کلی زمین دچار تغییرات اقلیمی و آب و هوایی شده و کشور ما نیز از این مقوله در 
امان نمانده است.اما تفاوت اصلی اینجاست که در کشورهای توسعه یافته اهمیت فراوانی 
به بحث محیط زیست داده شده و سعی می کنند کشور را با تغییرات جدید وفق دهند.اما 

در کشور ما به هزار و یک بهانه چنین تمهیداتی اندیشیده نمی شود.

در خبرچین امروز چند خبر دقیق موثق ارائه 
می گردد:

*آقای زاکانی شــهردار تهــران: در انتخابات 
باید همه شــهر را برای ایجاد مشارکت بسیج 
کنیم. قرار است برای همه گروه ها تبلیغ کنیم. 
یعنی چه فقط تبلیغ یــک گروه کنیم؟ همه 
بنــی آدمیم - اعضــای یکدیگریم! من خودم 
به شــخصه میروم دم خانه تــک تک رقبای 
انتخاباتی را میزنم زورکی میارمشان انتخابات! 
شــعار ما »انتخابات بدون رقیب هرگز«! از هر 
وسیله مقبول و منطقی برای شادی آفرینی در 
جامعه در هنگامه انتخابات استقبال می کنیم، 
قرار اســت لایحه »شــادی آفرینــی« هم به 
مجلس برود بدون ایراد و خطا هم باشــد که 
زود تصویب شــود، از شورای نگهبان برگشت 
نخورد تا مردم شــاد و شنگول شوند. باید یک 
حال اساسی به مردم داد تا از آن ها رای گرفت!

*یک عضو شــورای شهر: قبلا فکر می کردیم 
ســتون برخی پل های تهــران در زلزله بالای 
۶ونیم ریشــتر می ریــزد اما متوجه شــدیم 
متاسفانه ستون برخی پل ها با عبور خودروها 
چنان می لرزد انگار زلزله آمده. وای به حال آنکه 
دور از جان زلزله بیاید! پله برقی ها را که جمع 
کردیم پل ها را هــم باید جمع کرد! اصلا این 
پل ها در صورت دور از جان وقوع زلزله خودش 
سد معبر برای امدادرسانی می شود باید بساط 

سد معبرها را جمع کرد.
*معاون ســازمان ثبت گفتند: حدود ۱۷ هزار 
بدهکار مالی ممنوع الخروج شــدند. لذا جهت 
رفاه حالی این افراد تدابیری اندیشــیدیم که 
این هموطنان عزیر بدهکار از طریق شــعب 
بانک در فرودگاه بدهی خود را به علاوه جریمه 
دیرکــرد بپردازند تا بتواننــد بلیط پرواز خود 
را اوکی کنند و به ســلامت بپرند یعنی پرواز 
خوبی داشته باشند! اینان باید بدانند که نباید 
مدیون طلبکاران باشند و پرواز کنند! بال پرواز 

بدهکاران را می چینیم!
* ســخنگوی دولت گفتند: با وجود افزایش 
فروش نفت هزینه های جاری کشور را عمدتاً 
از مالیات تامین کردیم به پول خوبی هم دست 
پیدا کردیم، زیر زبانمــان هم مزه کرده! برای 
خدمتگزاری بیشــتر به مردم نیاز به افزایش 
مالیات ها داریم. ما مالیات از مردم می گیریم به 
جیب خودشان می ریزیم یعنی خرج خدمات 

به آن ها می کنیم. شک دارید از مردم بپرسید!
نکته: خبرها موثق اند فقط تحریف شده اند!

خبرچین

لایحه شادی آفرینی
به مجلس میرود

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 
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 شهرداری  دولت 

 محیط زیست

 آمار 

 نگاه 

معاون رئیسی:
 دولت پیشنهادی

 برای تعطیلی شنبه ها نداشته
معاون امور مجلس رئیس جمهوری با تاکید بر 
اینکه دولت پیشنهادی برای تعطیلی شنبه ها 
نداشته است، درباره پیشنهاد دولت به مجلس 
در خصوص تعیین دومین روز تعطیل در هفته 
گفت: پیشنهاد دولت همان تعطیلی است که 
از قب��ل برای پنجش��نبه و جمعه مطرح بوده 
است.به گزارش ایسنا، محمد حسینی معاون 
ام��ور مجل��س رئیس جمهوری در پاس��خ به 
پرسش��ی درباره اضافه شدن یک روز تعطیلی 
به تعطیلی روز جمعه گف��ت: این موضوع در 
کمیس��یون اجتماع��ی مجلس مطرح ش��ده 
ولی تصمیم گیری درب��اره آن هنوز به صحن 
مجلس نیامده است.وی با تاکید بر اینکه دولت 
پیشنهادی برای تعطیلی شنبه ها نداشته است، 
افزود: پیشنهاد دولت همان تعطیلی است که از 
قبل برای پنجشنبه و جمعه مطرح بوده است.

شهردار تهران: 
تعرفه گذاری تاکسی های 

اینترنتی برعهده شهرداری است
ش��هردار ته��ران تعرفه گذاری تاکس��ی های 
اینترنتی را برعهده شهرداری دانست و گفت: 
دوگانه ای وجود دارد و برخی از ش��رکت های 
اینترنتی از این وضعیت اس��تفاده نادرس��ت 
می کنند که در کارگروهی بررسی خواهد شد. 
به گزارش میزان، علیرضا زاکانی در پاس��خ به 
سوال میزان درباره تعیین تعرفه تاکسی های 
اینترنتی که وزیر کشور آن را بر عهده شهرداری 
گذاشته بود گفت: حتما تعرفه گذاری بر عهده 
شهرداری است، اما نگاه دوگانه ای وجود دارد 
که برخی از ش��رکت ها از این دوگانه استفاده 
نادرست می کنند. وی ادامه داد: این شرکت ها 
با استفاده از سیستم متصل به اصناف و وزارت 
صمت تلاش می کنند تا پاسخگویی خود را به 
ش��هرداری ها کاهش دهند. زاکانی گفت: قرار 
شده است تا با تشکیل یک کارگروه و شنیده 
شدن استدلال ها در دولت درباره با این موضوع 

تصمیم گیری شود.

سرنوشت فیش عمره
 افراد فوت شده چه می شود؟

معاون امور حج و عمره س��ازمان حج و زیارت 
درباره سرنوشت فیش حج عمره افراد فوت شده 
و افرادی که جزو اولویت های اعلام شده هستند 
اما قصد عزیمت به عمره را ندارند، توضیحاتی 
بیان کرد.به گزارش تس��نیم، غلامرضا رضایی 
درباره فیش عمره مفرده افرادی که طی سالیان 
گذشته به دیار باقی شتافته اند، اظهار کرد: برای 
فیش های عمره این دس��ته از اف��راد باید امور 
مربوط به انحصار وراثت انجام شود و در نهایت 
خانواده آنها درباره آن تصمیم گیری کنند که یا 
فردی از خانواده به س��فر اعزام شود یا فیش را 
به فرد دیگری واگذار کنند. وی ادامه داد: سایر 
افرادی که قص��د واگذاری )فروش( فیش های 
خود را دارند یا ب��ه دنبال دریافت فیش برای 
اعزام هس��تند نیز باید به دفاتر زیارتی سراسر 
کش��ور مراجعه کنند. معاون امور حج و عمره 
س��ازمان حج و زیارت همچنین درباره افرادی 
که جزو اولویت های اعلام شده هستند اما قصد 
عزیم��ت به عمره را ندارند، تصریح کرد: فیش 
عمره این دسته از افراد اعتبار خود را از دست 
نمی دهد و آنها می توانند با ظرفیت هایی که در 
دوره ه��ای بعدی اعلام می ش��ود برای ثبت نام 

اقدام کنند.

کدام سدها
 بیشتر از پارسال آب دارند؟

آمار بهره برداری از س��دهای مخزنی کشور تا 
دوم دی ماه بیانگر این است که از بین سدهای 
مهم )شرب � کشاورزی( کشور، ۲۶ سد بیشتر 
از سال قبل آب دارند. به گزارش ایسنا، میزان 
ورودی مخازن کل کش��ور از ابتدای سال آبی 
تاکن��ون مع��ادل ۴ میلی��ارد و ۴۶۰ میلیون 
مترمکعب بوده که در قیاس با س��ال گذشته 
ک��ه عددی معادل ۴ میلی��ارد و ۱۳۰ میلیون 
مترمکعب بوده ۸ درصد رش��د داش��ته است. 
همچنین میزان کل خروجی س��دهای کشور 
نیز نسبت به س��ال قبل با ۲۱ درصد افزایش 
مواجه بوده اس��ت. حج��م آب موجود مخازن 
اکن��ون ۱۹ میلیارد و ۹۰۰ میلیون مترمکعب 
ثبت ش��ده که این عدد نس��بت به سال قبل 
که عددی معادل ۱۸ میلیارد و هفت میلیون 
مترمکعب بوده ۱۰ درصد افزایش یافته است.

وضعیت برخی از س��دهای مهم کشور بیانگر 
این اس��ت که ۲۶ س��د نس��بت به سال قبل 
ذخی��ره آب بیش��تری دارد و حت��ی در چهار 
س��د ش��اهد افزایش بی��ش از ۱۰۰ درصدی 
ذخیره آبی نس��بت به س��ال گذشته هستیم، 
س��د کرخه استان خوزستان ۱۶۰ درصد، سد 
اکباتان، آبشینه استان همدان ۵۴۷ درصد، سد 
وشمگیر گلستان، بوستان استان گلستان و سد 
ایلام ۱۶۰ درصد بیشتر از سال قبل آب دارند.
همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کش��ور 
معادل ۴۲.۲ میلیمتر است. این مقدار بارندگی 
نس��بت به میانگین دوره های مشابه درازمدت 
)۶۳.۴ میلیمتر( ۳۳ درصد کاهش و نسبت به 
دوره مشابه سال آبی گذشته )۳۹.۶ میلیمتر( 

۷ درصد کاهش را نشان می دهد.

رئیس فراکسیون سلامت سالمندان مجلس:
شتاب سالمندی ایران 

سریع تر از شتاب مسئولان
 در حرکت است

رئیس فراکس��یون سلامت س��المندان مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه شتاب سالمندی 
خیلی سریع تر از شتاب و عکس العمل مسئولان 
در برابر پیری جمعی��ت حرکت می کند، گفت: 
تجربه و دانش سالمندان و بازنشستگان می تواند 
در اقتصاد نقش داشته باشد.محمدعلی محسنی 
بندپی در گفتگو با خانه ملت با بیان اینکه از هر 
پنج ایرانی یک نفر در ۲۰ س��ال آینده س��المند 
خواهد شد، گفت: شتاب سالمندی خیلی سریعتر 
از شتاب و عکس العمل مسئولان در برابر پیری 
جمعیت حرکت می کند، ب��رای مقابله با پیری 
جمعیت در کش��ور نباید صورت مسئله را پاک 
کنیم بلکه باید تحلیلی نسبت به برنامه های قانون 
جوانی جمعیت و حمایت از خانواده داشته باشیم، 
زمانیکه نگاه ریش��ه ای به هرم سنی ایران داشته 
باشیم، به این نتیجه می رسیم که زوجین شاید 
به ظاهر در تامین نیازهای نخستین هزینه های 
فرزندشان دچار مشکل باشند اما مسائل اقتصادی 
آنها باید به صورت مداوم حل شود.نماینده مردم 
نوش��هر، چالوس و کلاردشت در مجلس شورای 
اس��لامی با تاکید به تقوی��ت و حمایت دائمی از 
زوجین، افزود: تامین اشتغال پایدار یکی از زوجین 
باید در برابر فرزند آوری تضمین ش��ود، تا شرایط 
را به گون��ه ای فراهم کنیم که خانواده ها در برابر 
دریافت هرگونه وام بانکی حمایت هایی به واسطه 
شغل پایدار خود داشته باشند، به مرور زمان و با 
تولد فرزند دوم و سوم ثبات شغلی پدر و مادر مد 
نظر قرار بگیرد، تداوم این مس��یر می تواند راهی 
برای ممانعت از پیری جمعیت باشد.این نماینده 
مردم در مجلس یازدهم اجاره مس��کن به شرط 
تملیک را در قالب مسکن مهر و اجتماعی مسیری 
برای فرزندآوری خانواده ها دانست و اظهار داشت: 
پرداخ��ت اجاره بهای منزل به این روش ش��اید 
حدود ۸/۱حقوق دریافتی زوجین باشد و شرایط 
را برای فرزن��د آوری آنها مهیا خواهد کرد.رئیس 
فراکسیون سلامت سالمندان مجلس با تاکید بر 
اینکه طرح ها و برنامه های افزایش جمعیت باید 
نتایج مثبتی در جهت رشد آن داشته باشد، اظهار 
داش��ت: باید در اندیش��ه راه حل های ارائه شده 
افزایش جمعیت باش��یم نه فش��ار حداکثری بر 
زوجین برای فرزندآوری باشد.عضو هیئت رئیسه 
کمیس��یون بهداش��ت و درمان مجلس شورای 
اسلامی کمک های رفاهی و سلامتی را مسیری 
برای جامعه س��المند دانس��ت و تاکید کرد: اگر 
مجلس و دولت در پدیده سالمندی و بازنشستگی 
بتوانند مسئله همسانسازی حقوق بازنشستگان 
را یکبار برای همیش��ه برطرف کنن��د ما نیازی 
به کمک های رفاهی نخواهیم داش��ت، زمانی که 
تنها اصل حق��وق آنها کفاف حداقل های زندگی 
س��المندان و بازنشستگان را نمی دهد، حتی اگر 
اقدام به افزایش حقوق داشته باشیم با اصل مسئله 
دچار مشکل خواهیم بود تا چه زمانی می توانیم 
کمک های رفاهی خ��ود را افزایش دهیم؟وی با 
بیان اینکه حقوق بازنشستگان ریشه اصلی حل 
مشکلات سالمندان اس��ت، یادآور شد: اگر پایه 
حقوق سالمندان به میزان کافی فراهم شود باقی 
موضوعات از قبیل مزایا و رفاهیئت در سایه حقوق 
به خودی خود حل خواهد شد، طی نشستی که 
با جمعی از بازنشس��تگان داشتم از عدم دریافت 
پاداش اعیادی که باید به آنها تعلق می گرفت خبر 
دادند.محسنی بندپی با انتقاد از اینکه تنه درخت 
حمایت از س��المندان در کش��ور فرسوده است، 
اظهار داش��ت: هر میزان قرار باشد که رفاهیئت 
به تنه فرسوده حمایت از سالمندان متصل شود 
پاسخگوی نیاز سالمندان و بازنشستگان نیست.
رئیس فراکسیون س��لامت سالمندان مجلس با 
تاکید بر اینکه س��المندان از ظرفیت های بسیار 
بالایی برخوردار هس��تند، تصریح ک��رد: تجربه 
و دانش س��المندان و بازنشس��تگان می تواند در 
اقتصاد نقش داش��ته باش��د، به دلیل نرخ بالای 
بیکاری در کشور ما مجبور هستیم که این گروه 
را جایگزین جوانان کنیم اما در اغلب کشورهای 
توسعه یافته تلاش می شود از ظرفیت سالمندان 
بهره لازم را ببرند؛ بی تردید بسیاری از سالمندان 
و بازنشستگان توانمند هستند و همچنان توانایی 
کار ک��ردن را دارند اما عرصه ب��رای حضور آنها 
فراهم نیس��ت باید از این فرصت استفاده لازم را 
برد، هر چند به آموزش و پرورش این اجازه داده 
شد تا از ظرفیت بازنشستگان برای جبران کمبود 
معلم بهره بگیرد اما باید مسئله به تمام گروه های 

بازنشسته توانمند تعمیم داده شود.

9 اجتماعی

مدیرکل محیط زیست آذربایجان غربی با بیان اینکه برنامه داریم تا ۳ 
محصول آب بر از جمله سیب، چغندر قند و یونجه را در حوزه آبخیز 
دریاچه ارومیه حذف کنیم، گفت: سعی می کنیم تا این برنامه هرچه 
زودتر عملیاتی شود تا آرام آرام و پله پله به سمت احیا برویم!سعید 
ش��هند؛ مدیرکل محیط زیس��ت آذربایجان غرب��ی در گفت وگو با 
تس��نیم درباره آخرین وضعیت دریاچه ارومیه اظهار کرد: در مرحله 
دوم رهاس��ازی آب از س��د کانی سیب و تونل زاب به سمت دریاچه 
ارومیه، هفته گذشته با تکمیل سد سیلوه، آب از این محل با دبی ۱۰ 
مترمکعب بر ثانیه وارد رودخانه "گدار" و از آنجا هم به سمت دریاچه 
ارومیه تخلیه می ش��ود. وی ادامه داد: از این طریق مقرر اس��ت ۱۸۰ 
میلیون مترمکعب آب به پیکر دریاچه ارومیه وارد بش��ود و بر اساس 
اعلام سازمان حفاظت محیط زیست آب را در مدخل ورودی دریاچه 
ارومیه تحویل می گیریم.مدیرکل محیط زیست آذربایجان غربی بیان 
کرد: وظیفه ای که سازمان حفاظت محیط زیست در این موضوع دارد، 
همکاری با آب منطقه استان برای ممانعت از برداشت های غیرمجاز 
آب در مس��یر انتقال است. سیاست ستاد احیای دریاچه ارومیه این 
اس��ت که زمانی رهاسازی انجام ش��ود که فصل کشاورزی نباشد و 
کش��اورزان آب را در مسیر برداشت نکنند اما بازهم به این دلیل که 
این منطقه یک منطقه کشاورزی محور است بعضاً کشاورزان یخ آب 
زمس��تانی را به مزارعش��ان می دهند! شهند تأکید کرد: با این وجود 
ما پاسگاه محیط بانی شهید هاشمی را فعال کردیم و همکاران ما در 
شیفت های ۲۴ س��اعته و بدون تعطیلی بر عدم انحراف آب نظارت 
می کنند همچنین از طریق نصب دوربین های مداربسته نیز شرایط را 
کنترل می کنیم. وی در پاسخ به این سوال که آیا رهاسازی تنها ۱۸۰ 
مترمکعب آب که حجم بسیاری ناچیزی برای دریاچه ارومیه است آن 
هم در شرایطی که بارش ها مناسب نیست، ضروری بوده است، گفت: 
اولویت بعد از شرب، تأمین حقابه محیط زیستی است و قطعاً ستاد 

احیای دریاچه ارومیه و وزارت نیرو پس از بررسی هایی که انجام دادند 
به این نتیجه رسیدند که شرایط برای رهاسازی حقابه مناسب است. 
پیگیری های سازمان حفاظت محیط زیست باعث این رهاسازی شد 
هر تالاب و دریاچه حقابه ای دارد که باید رهاس��ازی ش��ود. مدیرکل 
محیط زیس��ت آذربایجان غربی با اشاره به کاهش بارش های حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه گفت: امس��ال پیش بینی می شد که بارش های 
خوبی داشته باشیم اما متأسفانه این امر محقق نشد و حتی نسبت به 
س��ال گذشته ۲ درصد کاهش بارش و نسبت به میانگین بلند مدت 
کاهش ۴۸ درصدی بارش ها را داشته ایم؛ با این وجود و در این شرایط 
بسیار سخت، رهاسازی اتفاق افتاد و ما هم پیگیری می کنیم تا حداکثر 
نیاز آبی دریاچه ارومیه که قابل تامین است، رهاسازی شود. شهند با 
اشاره به شرایط مطلوب تالاب های اقماری دریاچه ارومیه توضیح داد: 
ما حدود ۱۱ تالاب اقماری و فصلی در دریاچه ارومیه داریم که سال 
گذشته خوش��بختانه اتفاق خوبی رقم خورد و حداکثر نیاز آبی این 
تالاب ها رهاسازی شد و بسیار شرایط خوبی داشتیم و علیرغم کاهش 
بارندگی در کل کشور امسال هم بر اساس تصمیمات گرفته شده، این 
روند ادامه خواهد داشت تا انشالله تالاب های اقماری دریاچه ارومیه که 

از دو هفته پیش هم آبگیری آنها شروع شده، وضعیت خوبی داشته 
باشند.وی بیان کرد: بیش��تر پروژه های سخت افزاری نجات دریاچه 
ارومیه تقریباً تمام شده و تا پایان سال تمام پروژه ها عملیاتی خواهد 
ش��د؛ از سال آینده سیاست ستاد و برنامه هایش در حوزه کشاورزی 
خواهد بود. اس��تان های آذربایجان ش��رقی، غربی و کردستان که در 
حوزه آبخیز دریاچه ارومیه هس��تند همگی کشاورزی محور هستند 
که این موضوع بر وضعیت دریاچه ارومیه به ش��دت تاثیر گذاش��ته 
اس��ت. مدیرکل محیط زیس��ت آذربایجان غربی گفت: اقناع سازی، 
فرهنگ س��ازی، آموزش کشاورزان و اس��تفاده از سیستم های نوین 
آبیاری و کشاورزی همچنین جلب مش��ارکت کشاورزها در دستور 
کار س��تاد ملی است و امیدواریم بتوانیم با اس��تفاده از این روش ها 
حقابه بیش��تری را ب��رای دریاچه تامین کنیم. ش��هند تصریح کرد: 
موضوع با اهمیت دیگر، اصلاح الگوی کش��ت است؛ این الگو در طی 
سالیان گذشته تغییر کرده و از کاشت انگور به سمت سیب و باغات 
با درختان هسته دار رفته است لذا برنامه داریم تا ۳ محصول آب بر از 
جمله سیب، چغندر قند و یونجه را حذف کنیم و محصولاتی که با 
شرایط آب و هوایی منطقه سازگار بوده و به آب کمتری نیاز دارند را 
جایگزین کنیم. وی ادامه داد: از س��ال آینده وزارت جهاد کشاورزی 
مکلف است این برنامه را ارائه دهد و مورد تصویب ستاد قرار بگیرد؛ 
ما هم در سازمان حفاظت محیط زیست سعی می کنیم تا این برنامه 
هرچه زودتر عملیاتی شود تا آرام آرام و پله پله به سمت احیا برویم! 
معیشت مردم مستقیماً به بحث کشاورزی وابسته است لذا این کار 
باید با همراهی مردم و همس��ویی کشاورزان صورت گیرد. مدیرکل 
محیط زیست آذربایجان غربی با بیان اینکه برای رهاسازی حقابه باید 
بارش ها مناسب باشد،  خاطرنشان کرد: امیدوارم که خداوند متعال نیز 
باران و برف رحمتش را بر ما ببارد تا وضعیت آب شرب و هم محیط 

زیست و کشاورزی در منطقه رو به بهبود برود.

مدیرکل محیط زیست آذربایجان غربی:

قصد اصلاح الگوی کشت داریم تا آرام آرام 
به سمت احیای دریاچه ارومیه برویم! 

 معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: ساخت شهربازی در لویزان فعلا 
در حد حرف است و باید طرح آن نوشته و ضرورت انجام این کار بیان شود سپس در مراجع مختلف 
تایید و تصویب ش��ود.در پی اعلام ش��هرداری تهران مبنی بر س��رمایه گذاری برای ساخت بزرگترین 
شهربازی پایتخت در جنگل های لویزان، معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
گفت: به هیچ وجه اجازه قطع جنگل های لویزان را نمی دهیم.به گزارش ایسنا اواخر آذرماه بود که نوید 
خاصه باف مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری تهران از سرمایه گذاری 
برای ساخت بزرگ ترین شهربازی پایتخت در جنگل های لویزان واقع در منطقه ۴ به ارزش ۲۲ هزار 
میلیارد تومان خبر داد و گفت: مطالعات این پروژه در حال انجام است و به دنبال اخذ مجوز از سازمان 
منابع طبیعی هستیم.نقی شعبانیان به مذاکره شهرداری تهران با منابع طبیعی در این زمینه اشاره و 
اظهار کرد: دو هفته قبل جلسه ای شهرداری تهران با ما داشت. صحبت هایی مطرح و قرار شد طرح 
خود را برای بررسی ارائه کنند، ولی هنوز ما طرحی ندیده ایم.معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور خاطرنشان کرد: ساخت شهربازی در لویزان فعلا در حد حرف است و باید طرح 
آن نوشته و ضرورت انجام این کار بیان شود سپس در مراجع مختلف تایید و تصویب شود. بعد از آن 
برای اجرا به دنبال عرصه ای باشند البته صد در صد اجازه این کار در جنگل داده نخواهد شد چرا قطع 
درختان جنگل ها ممنوع است.وی اضافه کرد: شهرداری تهران یک عرصه را برای ساخت شهربازی در 
نظر دارد و هنوز از آن بازدید نکرده ایم.شعبانیان در پایان تاکید کرد: به هیچ وجه به ساخت شهربازی 
در عرصه های جنگلی به ویژه جنگلکاری دست کاشت مجوز و اجازه قطع درختان جنگل های لویزان 
را نمی دهیم. عرصه انجام این کار نه تنها نباید عرصه جنگلی باشد بلکه مرتعی دارای پوشش گیاهی 
درجه یک هم نباشد. شهرداری تهران در جریان است که ساخت شهربازی در عرصه جنگلی شدنی 

نیست .

دبیر قرارگاه اجتماعی کلانش��هر تهران با اش��اره به اینکه باید اقتصاد کف خیابان را صفر کنیم 
و کمک کنیم کودک خیابانی خودش مجبور ش��ود که از این چرخه خارج ش��ود. احمد احمدی 
صدر در گفت وگو با ایس��نا، با اشاره اینکه مقوله کودک کار و خیابان تعریف های متعددی دارد، 
اظهار کرد: کودک کار به کودکی گفته می ش��ود که در کارگاه های صنایع و ش��غل های خانگی 
و موضوعاتی که با درآمد مرتبط اس��ت کار می کنند که در قانون حمایت از اطفال، بخش��ی را 
مشخص کردند که افراد ۱۵ تا ۱۸ سال به عنوان نوجوان کار محسوب شوند، اما کودک خیابان، 
کودکی اس��ت که در س��ر چهارراه ها و میادین مش��اهده می کنیم. وی در خصوص اینکه وجود 
ای��ن ک��ودکان در خیابان ها چه آس��یب هایی را در پی دارد؟ افزود: اگر اقتص��اد کف خیابان که 
کودکان را از ش��هرهای دور به مرکز شهر می کش��اند، وجود نداشته باشد آیا این کودک کار که 
توس��ط مافیایی به این جا کش��یده شده باز هم به سر چهارراه ها می رود؟ مسئله کودک خیابان، 
آسیب های متعددی دارد و آن کودک نعمت های کودکی، شخصیت، عزت و کرامت نفس که به 
رش��د او می کند را از دس��ت می دهد.آسیب دیگر خطراتی است که همواره برای آنها وجود دارد 
از جمله درگیر ش��دن با بزهکاران و مواد مخ��در و خلاف های دیگر. وی ادامه داد: کودک وقتی 
آمد در خیابان و س��رچهار راه، س��ود جویان بهره خودش��ان را خواهند برد. آیا ما دوست داریم 
این کودکان آینده س��ازان کش��ور باشند، عزتشان حفظ شود، اس��تعدادهای خود را بشناسند و 
وارد بزه نش��وند؟ وی با بیان اینکه باید اقتصاد ک��ف خیابان را صفر کنیم و کمک کنیم کودک 
خیابانی خودش مجبور ش��ود که از این چرخه خارج شود، تأکید کرد: متأسفانه جماعتی داریم 
به نام »کاس��بان آسیب« فرصت هایی در شهر هس��ت که برای سودجویان مناسب است. درآمد 
چند ده میلیون تومانی کودکان خیابانی قطعاً در ماه به جیب س��ودجویان می رود و باید جلوی 

این امر گرفته شود.

 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران 
ضمن انتقاد از عقب ماندگی شدید شهرداری در عمل به وعده های 
ارائه شده در زمینه توسعه، نوسازی و بازسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی پایتخت در س��ال ۱۴۰۲ گفت: در ۹ ماه ابتدایی امسال، 
فقط حدود ۷ درصد از بودجه س��الیانه مصوب شورا برای اورهال 
قطارهای مترو به صورت وضعیت تبدیل شده و در سامانه کنترل 
پروژه به ثبت رسیده است.به گزارش ایلنا، با وجود این که پیش 
از آغاز س��ال ۱۴۰۲ و حتی در ماه های ابتدایی امسال، مسئولان 
مدیریت ش��هری پایتخت تاکید داشتند که با توجه به پیش بینی 
اعتبارات مناسب برای توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی در مصوبه 
بودجه امسال شهرداری توسط ش��ورای اسلامی شهر تهران، در 
سال ۱۴۰۲ شاهد تحول محسوس وضعیت این ناوگان بخصوص 
در حوزه اتوبوسرانی خواهیم بود و براساس وعده مدیران شهری، 
قرار بود در س��ال جاری حداقل یک هزار و ۵۰۰ دستگاه اتوبوس 
جدید وارد ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت ش��ود و همچنین 
براس��اس برنامه ریزی های انجام ش��ده، بنا بود که در طول س��ال 
جاری صدها اتوبوس بازس��ازی و ده ها رام قطار مترو اورهال شود 
و به ناوگان اتوبوس��رانی و قطار ش��هری پایتخ��ت بازگردد، ولی 
مطابق آمارهای ارائه ش��ده توسط »سید جعفر تشکری هاشمی«، 
رئیس کمیس��یون عمران و حمل ونقل ش��ورای ش��هر، با وجود 
گذشت ۹ ماه از شروع سال جاری، شهرداری به قسمت اندکی از 
وعده های حمل ونقلی خود امسال عمل کرده است. به نحوی که 
طبق گزارش��ی که تشکری هاشمی هفته گذشته در صحن علنی 
پارلمان ش��هری پایتخت قرائت کرد، از ابتدای فروردین تا پایان 
آذر ۱۴۰۲، تنها حدود ۲۹۵ دس��تگاه اتوب��وس جدید به ناوگان 
حمل ونقل عمومی تهران اضافه ش��ده و ب��رای حدود ۴۰ درصد 
بودجه توس��عه خطوط متروی تهران قرارداد بس��ته شده است؛ 
همچنین براس��اس این گزارش، در ۹ ماه ابتدایی امس��ال، فقط 
ح��دود ۱۵ درصد از اعتبارات پیش بینی ش��ده در مصوبه بودجه 
سالیانه شهرداری تهران برای بازسازی واگن های مترو اختصاص 
یافته و طی این مدت، تنها ۱۳ رام قطار درون ش��هری و ۲ واگن 
دوطبقه خط ۵ مترو اورهال شده اند. ضمن این که از ابتدای سال 
جاری تاکنون فقط کمتر از ۱۳ درصد از بودجه پیش بینی ش��ده 
برای بازس��ازی اساس��ی اتوبوس ها به کار گرفته شده و تنها ۱۶۵ 
دس��تگاه اتوب��وس قدیمی از طری��ق اورهال به ن��اوگان پایتخت 
بازگشته است. آمارهای دیگری ارائه شده توسط رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای ش��هر تهران نیز به شکل مشابهی از 
عقب ماندگی ش��دید مدیریت ش��هری تهران در عمل به تکالیف 
گوناگون تعیین شده برای شهرداری در حوزه حمل ونقل عمومی 
در مصوبه بودجه ۱۴۰۲ حکایت دارد و در چنین شرایطی سوال 
مهم این اس��ت که با توجه به اظهارات مسئولان مدیریت شهری 
پایتخت مبنی بر این که درآمدهای شهرداری در سال جاری هم 
مانند سال گذشته، مازاد بر بودجه مصوب بوده است، چرا پس از 
گذشت بیش از ۹ ماه از شروع سال ۱۴۰۲، شاهد فاصله زیاد بین 
وعده های ابتدایی مدیران شهرداری تهران با میزان تحقق عملی 

آنها هستیم؟پاس��خ این پرسش را از سید جعفر تشکری هاشمی 
جویا ش��دیم و او نیز توضیح داد: وقتی ش��ورای ش��هر ردیفی را 
برای امر مشخصی در بودجه سنواتی مدیریت شهری به تصویب 
می رساند، در گام نخس��ت، معاونت برنامه ریزی شهرداری تهران 
ب��ا واحد زیرمجموعه مدیریت ش��هری که قرار اس��ت آن کار را 
انجام دهد، موافقتنامه امضا می کند و س��پس عملیات تخصیص 
بودج��ه به آن واحد انجام می ش��ود. بع��د از تخصیص بودجه نیز 
واحد مجری طرح موظف اس��ت که قراردادهای مربوط به اجرای 
آن کار را با بخش ه��ای عمومی یا خصوصی ذی ربط منعقد کند 
و برنامه ه��ا را به گونه ای پی��ش ببرد تا بودجه مرب��وط به اقدام 
ی��ا پروژه مد نظ��ر در مهلت قانونی مربوطه یعنی تا پایان س��ال 
شمسی جذب ش��ود و تکلیف تعیین شده از مجرای قانونی یعنی 
انعقاد قرارداد با شرکت های واجد شرایط و رعایت قانون معاملات 
یعنی انجام مزایده یا مناقصه طب��ق آیین نامه معاملاتی، اجرایی 
ش��ود. وی افزود: بررسی گزارش های ثبت شده در سامانه کنترل 
پروژه ش��هرداری تهران نشان می دهد که بخش زیادی از تکالیف 
تعیین ش��ده در مصوبه بودجه ۱۴۰۲ مدیریت شهری پایتخت، با 
وجود گذش��ت بیش از ۹ ماه از شروع سال جاری همچنان روی 
زمی��ن مانده اس��ت؛ به عنوان مث��ال، از ۲ ه��زار و ۱۴۰ میلیارد 
تومان بودجه تعیین ش��ده برای اورهال ن��اوگان مترو، تنها برای 
۸۸۰ میلی��ارد توم��ان از آن ق��رارداد منعقد ش��ده و فقط ۱۷۴ 
میلی��ارد تومان یعن��ی حدود ۷ درصد از بودجه پیش بینی ش��ده 
به صورت وضعیت تبدیل شده و در سامانه کنترل پروژه به ثبت 
رسیده است که این مسئله عملا نوعی عقب ماندگی نگران کننده 
در حوزه بازس��ازی اساس��ی قطاره��ای مترو را نش��ان می دهد.

تش��کری هاش��می با بیان این که در یک س��ال گذشته، مدیران 
شهری پایتخت بارها ش��عار داده اند که سال ۱۴۰۲، سال تحول 
حمل ونقل عمومی تهران خواهد بود، اظهار داش��ت: با وجود این 
که در طول نزدیک به یک س��ال گذشته، بارها چنین وعده هایی 
را از زبان مدیران ارش��د ش��هرداری ش��نیده ایم، ولی مش��اهده 
می کنیم که در بس��یاری از موارد مربوط به توس��عه، نوسازی یا 
بازس��ازی ناوگان حمل ونقل عمومی تهران، هنوز هیچ قراردادی 
منعقد نش��ده یا در م��واردی نظیر اورهال قطاره��ای مترو، تنها 
حدود ۷ درصد از بودجه مصوب پس از گذش��ت ۹ ماه از ش��روع 

س��ال، در سامانه کنترل پروژه ثبت شده اس��ت. این اتفاق البته 
صرفا مربوط به اورهال قطارهای مترو نیس��ت و بررسی ها درباره 
بازس��ازی ناوگان اتوبوسرانی نیز نش��ان می دهد که کمتر از ۱۳ 
درصد بودجه س��الیانه مصوب، به صورت وضعیت تبدیل ش��ده و 
در س��امانه به ثبت رسیده است.عضو شورای اسلامی شهر تهران 
ادامه داد: با وجود این که مس��ئولان شهرداری تهران وعده داده 
بودند که در س��ال جاری حداقل یک هزار و ۵۰۰ اتوبوس جدید 
را از مس��یر تولید داخل وارد ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت 
خواهند کرد و با وجود این که اعتبارات پیش بینی شده در بودجه 
س��الیانه مصوب شورا حتی کفاف خرید بیش از این مقدار را هم 
می دهد، ولی در ۹ ماهه نخس��ت سال ۱۴۰۲ فقط ۲۹۵ اتوبوس 
نو وارد ناوگان اتوبوسرانی پایتخت شده است؛ به عبارت دیگر، در 
س��ه چهارم ابتدایی سال جاری، شهرداری تهران به کمتر از یک 
پنجم تعهد خود در زمینه خرید اتوبوس از تولیدکنندگان داخلی 
عمل کرده اس��ت؛ البته مس��ئولان مدیریت شهری عقب ماندگی 
در ای��ن حوزه را به گردن اتوبوس س��ازان داخلی می اندازند، این 
در حالی است که شهرداری تهران ابتدا باید توان تولید داخل را 
به صورت دقیق بررس��ی می کرد و بعد درباره تعداد اتوبوس های 
جدیدی که می تواند امس��ال وارد ناوگان اتوبوس��رانی کند، وعده 
می داد.وی همچنین خاطرنش��ان کرد: بستن قرارداد برای خرید 
اتوب��وس از تولیدکنندگان داخلی نیازی به منابع مالی س��نگین 
ندارد و شهرداری تهران می تواند در همان ماه های نخست سال، 
قراردادهای لازم را ببندد و حداکثر ۲۵ درصد از مبلغ را به عنوان 
پیش پرداخت به شرکت های تولیدکننده بپردازد، تا آن شرکت ها 
فرآیند تولید را ش��روع کنند و در بازه زمانی منطقی و براس��اس 
آنچه در مفاد قراردادها ذکر می ش��ود، اتوبوس های مربوطه را به 
شهرداری تحویل دهند، اما به نظر می رسد بروکراسی های اداری 
پیچیده و طولانی مدیریت ش��هری و ش��اید جدی نبودن برخی 
مدی��ران در اجرایی کردن مصوبات ش��ورا در ح��وزه حمل ونقل 
عمومی، باعث روی زمین ماندن بخش زیادی از تکالیف شهرداری 
در این حوزه در س��ال جاری شده است.رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل ش��ورای شهر با اش��اره به وضعیت بحرانی کمبود و 
فرس��ودگی ناوگان حمل ونقل عمومی ته��ران گفت وقتی ناوگان 
مترو، اتوبوس، وَن، تاکس��ی و….  همگی با کمبود و فرس��ودگی 
ش��دیدی مواجه هستند، مدیران شهرداری باید مسائل مربوط به 
تامین وس��ایل نقلیه را خیلی جدی تر پیگی��ری کنند و اقدامات 
مرب��وط به این ح��وزه را درگیر بروکراس��ی های اداری و پیچیده 
موج��ود در ش��هرداری نکنند. به عبارت دیگر، تس��ریع در انجام 
ای��ن امور، نیاز به جدیت و قاطعیت و انجام کار جهادی توس��ط 
مدیران حوزه حمل ونقل شهرداری تهران دارد؛ البته نمی توان در 
این زمینه شخص مشخصی را مقصر دانست، زیرا اساسا در دوره 
کنونی مدیریت ش��هری پایتخت، ش��اهد تعویض پیاپی مدیران 
ح��وزه حمل ونقل بوده ایم، به نحوی ک��ه می توان گفت تغییرات 
مکرر مدیریتی، کمر سیس��تم حمل ونقل ش��هر تهران را شکسته 

است.
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رئیــس اتاق بازرگانی ایران و چین از فروش نفت ایران به چین در 
قالب سیاست نفت در برابر پروژه خبر داد و پیش بینی کرد ارزش 
مبادلات غیرنفتی ایران و چین در پایان سال ۱۴۰۲ به حدود ۳۰ 

میلیارد دلار برسد.
مجیدرضا حریری، رئیس هیئت مدیره اتاق بازرگانی و صنایع ایران 
و چیــن از تقویت یوان در تجارت ایران گفت و توضیح داد: در پی 
سفر رئیس جمهور به چین در اسفند سال گذشته معاملات تهاتری 
و معامله با یوان در تجارت میان ایران و چین رشد یافت. البته فعلا 

در ابتدای این مسیر هستیم اما با سرعت خوبی پیش می رویم.
وی افزود: پیش از این نیز در تجارت با چین یوآن دریافت می کردیم 
اما اتفاقی که الان می افتد این است که ترکیب این مدل از معاملات 

سازماندهی می شود.
حریری در ادامه بــه افزایش تمایل برزیلی ها به یوان در تجارت با 
ایران اشاره کرد و گفت: رئیس جمهور کنونی برزیل با آمریکا تضاد 
فکری دارد. البته تمایل به استفاده از یوان در معاملات خارجی تنها 
به برزیل محدود نمی شود و اکنون عربستان، روسیه، امارات و عراق 
هم در ازای بخشــی از نفتی که به چین می فروشند یوان دریافت 
می کند. ارزش روابط تجاری بین چین و روســیه به بیش از ۲۰۰ 
میلیارد دلار در سال می رسد و بخش زیادی از این تبادلات مالی با 

یوآن و تهاتر کالا انجام می شود.
رئیس اتاق بازرگانــی ایران و چین اظهار کرد: پیش از این ترتیب 
اهمیت انــواع ارز در مبادلات تجاری جهان به ترتیب دلار آمریکا، 
یورو، ینِ و پس از اینها یوان بود اما حالا یوان جای ینِ را گرفته و 

سومین ارز رایج در تجارت جهانی به شمار می آید.
حریری ادامه داد: با این حال تصور اینکه کاهش وابســتگی تجارت 

ایران به دلار و جایگزین شــدن آن با یوآن می تواند ثبات ارزی را در 
کشور افزایش دهد و از سرعت کاهش ارزش پول ملی بکاهد، اشتباه 
است. مزیت تجارت با ارزهایی غیر از دلار این است که ایران می تواند 

از فشار تحریم های آمریکا در تراکنش های مالی بین المللی بکاهد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین در ادامه از تبادلات تجاری ایران 
با چین در قالب سیاست نفت در برابر پروژه یاد کرد و گفت: ایران 
چند قرارداد در این زمینه با چین امضا کرده است، نمونه ای از این 
قراردادها قرارداد مربوط به ســاخت استادیوم ورزشی در تهران به 
دست چینی ها است. در توســعه فرودگاه امام خمینی نیز همین 
ســازوکار در دستور کار قرار دارد و امیدواریم در توسعه نیروگاه ها، 

بنادر و راه ها نیز بتوانیم از همین سیاست استفاده کنیم.
وی اضافه کرد: توجه داشــته باشید کشورهای دارنده ذخایر نفتی 
در رقابت با یکدیگر بر ســر یافتن مشتری هستند و این رقابت در 
آینده سخت تر می شود؛ با سیاست پروژه در برابر نفت ایران می تواند 

یقین حاصل کند در تمام سال هایی که پروژه در حال انجام است، 
می تواند چین را به عنوان مشتری نفتی خود حفظ کند. برای خرج 
کردن درآمدهای نفتی نیز هیچ کجا بهتر از توسعه زیرساخت های 

کشور نیست.
حریری در ادامه شرحی از آخرین وضعیت تجارت دو کشور ارائه و 
اظهار کرد: در سال ۲۰۲۳ قیمت نفت نسبت به سال ۲۰۲۲ کاهش 
پیدا کرده و با توجه به اینکه بخش زیادی از صادرات غیرنفتی ایران 
شامل محصولات تولیدی بر پایه نفت می شود، کاهش قیمت نفت 
می توانست به کاهش ارزش صادرات ایران بینجامد، اما این اتفاق در 
سال ۲۰۲۳ که روزهای پایانی آن را سپری می کنیم نیفتاد و ایران 
توانست با رشد وزن صادرات به چین ارزش صادرات به این کشور 
را در سال ۲۰۲۳ در حدود سال ۲۰۲۲ میلادی نگه دارد. همچنین 
پیش بینی می شود ارزش مبادلات غیرنفتی ایران و چین در پایان 
سال ۱۴۰۲ به حدود ۳۰ میلیارد دلار برسد، از این رقم حدود ۱۳ 
میلیارد دلار ارزش صادرات ایران به چین و حدود ۱۷ میلیارد دلار 

ارزش واردات چین به ایران است.
به گزارش ایلنا؛ حریری در پایان به همکاری اندیشــکده ای ایران و 
چین نیز اشاره ای داشت و گفت: این امر به شکل گیری رویدادی دو 
روزه با حضور نخبگان ایرانی و ۲۰ نفر از نخبگان چینی در وزارت 
خارجه انجامید. در این نشست شاهد گفت وگوهای اندیشکده ای نه 
گفت وگوی دیپلماتیک بودیم. برگزاری این رویداد نشان داد که در 
روابط بین ایران و چین جای گفت وگوی مردم با مردم خالی است 
و غالب روابطی که تاکنون شــکل گرفته در میان دولتمردان بوده 
اســت. تقویت پیوندهای دوستی بین دو ملت می تواند پیوندهای 

همکاری را نیز توسعه دهد.

رئیــس کل گمرک ایران با بیان اینکه صادرات کشــور در ۹ ماه 
ســالجاری با احتســاب نفت، برق و خدمات فنی و مهندسی به 
۶۳ میلیارد و ۹۷۰ میلیون دلار رســید، گفت: در این مدت ۱۰۱ 
میلیــون و ۹۰۴ هزار تن کالا به ارزش ۳۶ میلیارد و ۴۳۰ میلیون 
دلار به خارج از کشور صادر شده که به لحاظ وزنی ۲۶.۴۸ درصد 

افزایش داشته است.
گمرک ایران برای نخســتین بار اقدام به انتشــار تجارت خارجی 
کشــور با احتســاب آمار صــادرات نفت، بــرق و خدمات فنی و 

مهندسی در دولت سیزدهم کرد.
»محمــد رضوانی فر« رئیس کل گمرک ایران با تشــریح عملکرد 
گمرک، گفت: صادرات کشــور در ۹ ماهه ســالجاری با احتساب 
نفت، برق و خدمات فنی و مهندســی و به استثنای آمار صادرات 

تجارت چمدانی به ۶۳ میلیارد و ۹۷۰ میلیون دلار رسید.
وی بــا قدردانی از همکاری وزارتخانه هــای نفت، نیرو و صنعت، 
معــدن و تجارت در ارائــه آمارهای مرتبط اظهار داشــت: برای 
نخســتین بار اســت که آمار صادرات نفت، برق و خدمات فنی و 
مهندســی همراه با صادرات کالاهای غیر نفتی از ســوی گمرک 
منتشر می شود که این اقدام دولت در جهت شفافیت در عملکرد 

تجارت خارجی است.
رضوانــی فر گفت: میزان صادرات نفت در ۹ ماهه امســال به ۲۶ 
میلیارد و ۴۶۰ میلیون دلار رسیده است. به گفته وی در ۹ ماهه 
سال جاری میزان صادرات از محل خدمات فنی و مهندسی ۷۸۰ 

میلیون دلار و برق ۳۰۰ میلیون دلار بوده است.
رضوانی فر با اشــاره به اینکه حجم تجارت تجارت خارجی کشور 
)مجموع واردات و صادرات( در ۹ ماهه امســال با رشد ۷ درصدی 
بالغ بر ۱۱۲ میلیارد دلار رســید، گفت: با احتساب صادرات نفت 

خام، خدمات فنی و مهندسی و برق، شاهد بالغ بر ۱۵٫۵ میلیارد 
دلار مازاد تجارت خارجی در این مدت هستیم. رئیس کل گمرک 
ایران در خصوص میزان صادرات غیرنفتی بدون احتســاب نفت، 
برق و خدمات فنی و مهندســی در ۹ ماهه ســال جاری، اظهار 
داشــت: در این مدت ۱۰۱ میلیون و ۹۰۴ هزار تن کالا به ارزش 
۳۶ میلیارد و ۴۳۰ میلیون دلار به خارج از کشــور صادر شده که 
به لحاظ وزنــی ۲۶٫۴۸ درصد افزایش و از حیث ارزش ۶۸ صدم 

درصد کاهش داشت.
رضوانی فر سه قلم عمده کالاهای صادراتی در ۹ ماهه سال جاری 
را گاز طبیعی مایع شده با ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار، پروپان 
مایع شده با ۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار و متانول با یک میلیارد 
و ۷۰۰ میلیــون دلار اعلام کرد و افــزود: در بین ۱۰ قلم عمده 
کالاهای صادراتی بیشترین رشد ارزشی به ترتیب به گاز طبیعی 
مایع شده، گازهای نفتی و هیدروکربورهای گازی شکل مایع شده، 
محصولات نیمه تمام از آهن یا از فولادهای غیر ممزوج و بیشترین 
کاهش در بین اقلام عمده کالای صادراتی به پروپان مایع شــده، 

میله های آهنی یا فولادی و بوتان مایع شده اختصاص داشت.
معاون وزیر اقتصاد در خصوص کشورهای عمده طرف های معامله 
برای مقصــد کالاهای صادراتی ایران گفت: چین با ۱۰ میلیارد و 
۳۰۰ میلیون دلار، عراق با ۶ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار، امارات 
متحده عربی با ۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار، ترکیه با ۳ میلیارد 
و ۳۰۰ میلیارد دلار و هند با یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار پنج 

کشور عمده مقصد صادراتی کالای ایرانی بودند.
رضوانی فر با بیان اینکه در ۹ ماهه سال جاری ۴۸ میلیارد و ۴۲۰ 
میلیون دلار کالا وارد کشــور شده است که با رشد ۱۲٫۲۹ درصد 
همــراه بود، افــزود: از مجموع واردات، ۶۰ میلیــون دلار به برق 

اختصاص یافت. وزن کالاهای وارداتی در این مدت ۲۸ میلیون و 
۷۰۰ هزار تن بوده است که ۶ درصد رشد داشت.

بــه گفتــه وی ذرت دامی بــا ۲ میلیــارد و ۸۰۰ میلیون دلار، 
گوشی های تلفن همراه با ۲ میلیارد دلار و دانه سویا با یک و نیم 

میلیارد دلار سه قلم عمده کالاهای وارداتی در این مدت بودند.
رئیس کل گمرک ایران اضافه کرد: در بین ۱۰ قلم عمده کالاهای 
وارداتی به لحاظ ارزشــی، طلا به اشــکال خام، قطعات منفصله 
اتومبیل های سواری و گوشــی تلفن همراه هوشمند از بیشترین 
افزایش و دو محصول برنج و گندم از بیشــترین کاهش برخوردار 

بودند.
رضوانی فر گفت: ۵ کشــور عمده طرف معاملــه واردات با ایران، 
شامل امارات متحده عربی با ۱۵ میلیارد دلار، چین با ۱۳ میلیارد 
و ۷۰۰ میلیــون دلار، ترکیه با ۵ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون دلار، 
آلمــان با یک میلیارد و ۶۰۰ میلیــون دلار و هند با یک میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون دلار بوده اســت. وی در خصوص متوســط ارزش 
گمرکــی هر تن کالاهای صادراتی غیر نفتی و وارداتی در ۹ ماهه 
ســال جاری اظهار داشت: متوســط ارزش گمرکی هر تن کالای 
صادراتــی با ۲۱٫۴۸ درصد کاهش به رقم ۳۵۸ دلار و متوســط 
ارزش گمرکــی هر تن کالای وارداتی بــا ۵٫۸۹ درصد کاهش به 

رقم ۱۶۸۳ دلار رسید.
به گزارش میــزان؛ رضوانی فــر در خصوص صــادرات کالاهای 
پتروشیمی در ۹ ماهه سال جاری افزود: در این مدت ۳۸ میلیون 
و ۲۰۰ هزار تن کالاهای پتروشیمی به ارزش ۱۵ میلیارد دلار به 
خارج از کشور صادر شده که به رغم افزایش ۲۶٫۵۲ درصدی در 
وزن، بــه دلیل کاهش قیمت های جهانــی این محصول به لحاظ 

ارزشی ۱۱٫۸۴ درصد با کاهش مواجه بود.
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در ششــمین نشست کمیســیون کشاورزی و 
صنایع تبدیــل اتاق تهران چنین عنوان شــد 
که به رغم کاهش ۷.۲درصــدی ارزش واردات 
کالاهای اساســی، ارزش کل واردات در هشت 
ماهه ۱۴۰۲ با رشد ۱۲.۴ درصدی روبه رو شده 
و این روند نشــان دهنده آن اســت که افزایش 
واردات مربــوط به کالاهایی غیــر از کالاهای 
اساسی بوده و درآمد ارزی بیشتر صرف کالاهای 

غیراساسی شده است.
در ابتدای این جلسه، فاطمه علیزاده، کارشناس 
معاونت بررسی های اقتصادی اتاق تهران به ارائه 
گزارشــی از وضعیت واردات کالاهای اساســی 
طی ۸ماهه ســال جاری پرداخت و گفت: طی 
هشت ماهه ۱۴۰۲، میزان واردات کشور نسبت 
به مدت مشابه سال قبل از حیث وزنی با افزایش 
۴.۳ درصــدی به ۲۴.۷ میلیــون تن و از حیث 
ارزشی با افزایش ۱۲.۴ درصدی به ۴۲.۲ میلیارد 
دلار رسیده است بررسی ارزش واردات کالاهای 
گمرکی بر حسب نوع مصرف نشان می دهد که 
در هشــت ماهه نخســت ۱۴۰۲، بالغ بر ۸۷.۱ 
درصــد از ارزش کل واردات گمرکــی به گروه 
کالاهای واسطه ای و سرمایه ای مورد نیاز تولید 
و ســرمایه گذاری اختصاص یافته و تنها ۱۲.۹ 
درصــد از واردات گمرکــی را واردات کالاهای 

مصرفی تشکیل می دهد.
او در ادامه گفت: بررســی جزییات واردات طی 
این مدت حاکی از آن است که در هشت ماهه 
ابتدای سال جاری ۲۰ قلم کالای اساسی به وزن 
۱۵.۷ میلیون تن و به ارزش ۱۰.۶ میلیارد دلار 
وارد کشور شده که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته با حدود ۱.۳۴ درصد کاهش در وزن و 

۷.۱۸ درصدی در ارزش مواجه شده است.
علیزاده با بیان اینکه در میان کالاهای اساسی، 
واردات گوشت قرمز سبک گرم )۲۵.۸ درصد(، 
کود شــیمیایی )۱۰۹.۴۶ درصد(، جو )۶۹.۰۳ 
درصد(، انــواع بذر )۵۹.۳۳ درصد( و گوشــت 
قرمز سرد ســنگین )۳۴.۷۸ درصد(، بیشترین 

افزایش را از نظر ارزش نســبت به مدت مشابه 
سال قبل داشته اســت، ادامه داد: واردات چای 
خشک، برنج، شــکر خام، گوشت مرغ و گندم 
در این مدت به لحاظ ارزش بیشترین کاهش را 
در بین کالاهای اساسی به خود اختصاص داده، 
به طوری که ارزش وارداتی این پنج قلم نسبت به 
مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۵۷.۶۹ درصد، 
۵۳.۸۹ درصــد، ۵۱.۹۸ درصد، ۴۸.۱۱ درصد و 
۴۶.۲۰ درصد کاهش داشته است. همچنین به 
رغم کاهش ۷.۲ درصدی ارزش واردات کالاهای 
اساسی، ارزش کل واردات در هشت ماهه ۱۴۰۲ 
با رشــد ۱۲.۴ درصدی روبه رو شده است. این 
امر نشان دهنده این است که این افزایش واردات 
مربوط به کالاهایی غیر از کالاهای اساسی بوده 
و درآمد ارزی بیشتر صرف کالاهای غیراساسی 

شده است.
او با بیان اینکه ۱۲ کالای اساســی خوراکی در 
بین ۲۰ کالای اساسی مورد بررسی، از نظر وزنی 
بیش از ۵۰ درصد از محصولات وارداتی کشور 
در هشت ماهه نخست ســال جاری را به خود 
اختصاص داده اســت، گفت: این زنگ خطری 
برای تامین امنیت غذایی کشور در آینده بوده 
و توجه و حمایت بیشتر از تولید این کالاها در 

داخل را می طلبد.
به گزارش ایلنا؛ بر اســاس گــزارش او، در بین 
۲۰ کالای اساسی مورد بررسی، سه کالای اول 
وارداتی ایران به لحاظ ارزشــی و وزنی افزایش 
یافته که نشان می دهد وابستگی کشور به بازار 
جهانی در این سه کالای استراتژیک افزایش و 
کمبود آن ها در داخل کشور تشدید شده است. 
همچنین قیمت هرتن کالای وارداتی در هشت 
ماهه ۱۴۰۲ به ۱۷۰۸ دلار رسیده است که از ۲۰ 
قلم کالای بررسی شده، ۶ کالا شامل لاستیک 
سنگین، گوشت قرمز سرد سنگین، گوشت قرمز 
سبک گرم، سموم تکنیکال شیمیایی، گوشت 
مرغ و انواع بذر با متوسط قیمت بالاتری نسبت 

به قیمت واحد کل واردات، وارد کشور شده اند.

وزیر راه وشهرسازی از تکمیل فاز دوم بندر شهید 
بهشــتی خبر داد و گفت: تکمیــل پروژه ریلی 
زاهدان به چابهار به ارزش این بندر خواهد افزود.
مهرداد بذرپاش، وزیر راه وشهرسازی، در حاشیه 
جلســه هیئت دولت با اشــاره به اینکه یکی از 
مهم ترین پروژه های کشــور توسعه بندر شهید 
بهشتی چابهار است، اظهار کرد: ۸۱۰۰ میلیارد 
تومــان با بخــش خصوصی قرارداد بســتیم و 

عملیات اجرایی آن آغاز شد.
وی همچنیــن از آغاز برخی از پروژه ها در بندر 
شــهید بهشتی خبر داد و گفت: در روز گذشته 
همچنین حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان پروژه به 

بهره برداری رسید.
بذرپاش با تاکید بر اینکه فاز دوم بندر شــهید 
بهشتی به کنسرسیوم شــرکت های داخلی با 
محوریت شرکت های حمل ونقل دریایی واگذار 
شــده اســت، اعلام کرد: در تلاش هستیم فاز 
دوم این پروژه به وسعت ۴۰ هزار هکتار هر چه 

سریع تر آغاز شود.
وزیر راه وشهرســازی درباره اهمیت بندر شهید 
بهشــتی گفت: این بندر ارزش بالایی در حوزه 
ترانزیــت کالا دارد، اما با تکمیــل پروژه ریلی 
زاهدان به چابهار به ارزش این بندر خواهد افزود 
و دسترســی ما را به آب های آزاد بین المللی را 

افزایش خواهد یافت.

وی همچنیــن به تکمیل پــروژه ریلی زاهدان 
به چابهار اشــاره کرد و گفت: بزرگترین پروژه 
ریلی در تاریخ کشور این پروژه است که تلاش 
می کنیم تا اواخر سال آینده این پروژه به طول 

کامل به بهره برداری برسد.
وزیر راه وشهرسازی در ادامه افزود: این پروژه با 
کوه های سختی مواجه بوده اما ۳۹ رشته تونل 

در این مسیر به بهره برداری رسیده است.
اســتان  در  راه ســازی  دربــاره  بذرپــاش 
سیستان وبلوچســتان اظهــار کــرد: ۲ هزار و 
۱۰۰ کیلومتــر پــروژه راه ســازی در اســتان 
سیستان وبلوچستان به بهره برداری رسیده و یا در 
حال اجرا است و با اجرای این پروژه ها، این استان 

به کارگاه بزرگ راه سازی تبدیل شده است.
وی همچنین از بهره برداری محور دوم ترانزیتی 
آستارا به کشور آذربایجان خبر داد و اعلام کرد: 
این پــروژه در روزهای آینده بــه بهره برداری 
خواهد رسید و بار ترافیکی این منطقه را کاهش 

خواهد داد.
به گزارش میزان؛ وزیر راه وشهرســازی از رشد 
بیــش از ۴۰ درصدی در حــوزه حمل ونقل در 
ســال ۲۰۲۳ میلادی نســبت به سال گذشته 
خبر داد و گفت: این آمار براساس اعلام معاون 
نخست وزیر کشور آذربایجان که مسئول کمیته 

مشترک است، اعلام شده است.

اکنون ظرفیت ذخیره ســازی گاز در کشور در 
حدود ۳.۴ میلیارد متر مکعب است، یعنی تنها 
۱.۷ درصد از کل مصرف و به عبارتی تنها یک 

شانزدهم متوسط دنیا.
در جغرافیای کشــورمان کــه گاز اصلی ترین 
حامل انرژی قلمداد می شــود و با ســهم ۷۰ 
درصدی از ســبد سوخت کشــور، جایگاهی 
بی بدیل داراست و به رغم اینکه دومین دارنده 
ذخایر متعارف جهان هستیم، اما با محدودیت 
در تولید، ناترازی موجود همه ســاله تشــدید 
می شــود که یکی از قطعات مهــم جورچین 
مدیریت مصــرف گاز و از ضروریات تاب آوری 
شــبکه توزیع، تامین گاز از محل ذخیره سازی 

زیرزمینی است.
اکنون ظرفیت ذخیره ســازی گاز در کشور در 
حدود ۳.۴ میلیارد متر مکعب است، یعنی تنها 
۱.۷ درصد از کل مصرف و به عبارتی تنها یک 

شانزدهم متوسط دنیا.
آنچــه در این میان مورد اذعــان وزارت نفتی 
هاست، عقب ماندگی در این حوزه است و دلیل 
آن هم نبود ســرمایه گذاری اذعان می شود در 
عین حال که راهکار جلوگیری از افت فشار هم 
هست به مانند آنچه زمستان سال گذشته در 

منطقه شمال شرق رخ داد و مردم آن منطقه 
در دمای منفی بیست درجه گازشان برای چند 

روز قطع بود.
بــه هرحــال وعده هــای بهبود وضــع فعلی 
ذخیره ســازی گاز طبیعی که در قانون بودجه 
سالجاری هم به آن اشاره شده یکی از مسائلی 
اصلی حوزه انرژی کشــور است و محقق شدن 
عدد و رقم ها، در کنار یک اولویت است؛ تامین 

گاز بخش خانگی.
البته برخی کارشناسان، سرنخ ماجرا را به یک 
تصمیم در دولت های قبــل مربوط می دانند؛ 
انحلال شرکتی که کار اصلی اش، ذخیره سازی 

گاز در کشور بود.
به گــزارش برنا؛ کلام آخر هم اینکه فعلا روی 
کاغذ ناترازی، حالا حالاها، ادامه دار خواهد بود 
و بر اســاس سند تراز گاز مصوب شورای عالی 
انرژی، پیش بینی شده اســت تا سال ۱۴۲۰، 
کشور در ۴ ماه ســرد سال دچار کسری ۶۱۶ 
میلیون متر مکعبی گاز طبیعی در روز باشــد 
و همین امر فارغ از مســائل اقتصادی، امنیت 
انرژی کشــور را دچار مخاطره خواهد کرد اما 
شــاید افزایش ذخیره سازی، یک نسخه باشد 

برای اینکه این شعله ها همچنان آبی بسوزد.

یک کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه دستیابی به رشد اقتصادی 
تعیین شــده در برنامه هفتم توســعه نیازمند توجه ویژه به اقتصاد 
دریامحور اســت، گفت: قوه قضائیه می تواند با ایجاد زیرساخت های 

نرم افزاری و سخت افزاری به تحقق این امر کمک کند.
اقتصاد دریامحور که در ادبیات جهان از آن به اقتصاد آبی یاد می شود 
به معنای استفاده هر چه بیشــتر از ظرفیت ها و منابع دریایی است. 
به گفته کارشناســان اقتصادی، توســعه اقتصاد دریامحور در نهایت 
موجب تولید ناخالص داخلی می شــود و به رشد اقتصادی جوامعی 

که دسترسی به دریا و منابع آبی دارند، کمک به سزایی خواهد کرد.
در همین راستا در تاریخ شــانزدهم آبان ۱۴۰۲ رهبر معظم انقلاب 
جهت بهره مندی هر چه بیشــتر از این ظرفیت، سیاســت های کلی 

توسعه دریامحور را در چندین محور صادر کردند.
در بند ۳ سیاست های صادر شده به تسهیل و توسعه سرمایه گذاری 
و مشارکت داخلی و خارجی با ایجاد زیرساخت های لازم نرم افزاری و 
سخت افزاری )حقوقی، اقتصادی، زیربنایی و امنیتی( اشاره شده است.

همچنین در بند ۷ این ابلاغیه به توســعه همکاری های اقتصادی، 
تجاری و ســرمایه گذاری در طرح های بزرگ مقیاس و دانش بنیان 
زیرســاختی، تولیدی و خدماتی با کشــورهای همســایه و سایر 
کشــورها به منظور بهره گیری از ظرفیت های دریایی و حضور مؤثر 
در معابر بین المللی و دســتیابی بــه موقعیت قطب های منطقه ای 

اشاره شده است.
به گفته کارشناســان اقتصادی دستیابی به اهداف موردنظر نیازمند 

همکاری قوای سه گانه و دستگاه های ذی ربط است.

< ابلاغ بخشنامه سازمان ثبت اسنادواملاک کشور 
         در اجرای سیاست های کلی توسعه دریامحور

در همین راســتا در تاریخ دوم دی ســال جاری رئیس سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور طی بخشنامه ای به ادارات کل ثبت، با تاکید بر 
تحقق بند )۳( سیاست های کلی توسعه دریامحور گفت: تحقق موارد 

بند یادشده از اولویت های سازمان ثبت است.
بابایی همچنین با اشاره به بند بالا گفته است که جذب سرمایه گذاری 
خارجی و ایجاد بســتر الکترونیک خدمات ثبتــی، کد فراگیر اتباع 
خارجی، تسهیل و حمایت از ثبت هوشمند تاسیس و تغییرات انواع 
شرکت های تجاری خصوصاً شــرکت های دانش بنیان از اولویت های 

سازمان ثبت است.
به گفته رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور، همچنین تعیین 
نام اشخاص حقوقی، تأســیس و انتقال شعبه شرکت های داخلی و 
خارجی، انتقال اقامتگاه قانونی و ارائه خدمات برخط مدیریت شناسه 

ملی اشــخاص حقوقی در مناطق ســاحلی و آزاد تجــاری از دیگر 
اولویت های سازمان ثبت اسناد و املاک کشور است.

< تمام دستگاه ها باید پای کار توسعه اقتصاد دریامحور باشند
در همیــن رابطه محســن حاج محمدی، کارشــناس اقتصادی در 
گفت وگــو با میزان اظهار کرد: تمام دســتگاه ها باید عملکرد خود را 
براساس سیاســت های ابلاغی تعیین و در این چارچوب مسیر خود 

را طی کنند.
به گفته وی، اگر حوزه حاکمیتی و قوای سه گانه بتوانند نقش خود را 
به خوبی ایفا و برنامه های راهبردی میان مدت و بلندمدت را به درستی 
برنامه ریزی و اجرایی کنند، کشور می تواند از ظرفیت سواحل و دریا 

بیش از پیش بهره مند شود.
حاج محمدی قوه قضائیه را یکی از ارکان تاثیرگذار در توسعه اقتصاد 
دریامحور دانست و گفت: برای تحقق این امر نقش سازمان ثبت اسناد 

و املاک پررنگ تر است.

< نقش ویژه سازمان ثبت اسناد و املاک در اخذ اسناد مالکیت کاداستر دریایی
به گفته این کارشناس اقتصادی، سازمان ثبت اسناد و املاک می تواند 
در ایجــاد زیرســاخت های لازم نرم افزاری و ســخت افزاری به لحاظ 
حقوقی، اقتصادی، زیربنایی، توســعه کاداســتر دریایی و جانمایی، 
تثبیت و صدور صددرصدی اسناد مالکیت کاداستری و به روزرسانی 

اطلاعات مالکیتی نقش ویژه ای داشته باشد.
وی در ادامه افزود: اگر به این بخش که نیازمند بودجه مناسب است 
توجه ویژه نشود سازمان ثبت اسناد و املاک قادر به ایفای نقش خود 

نخواهد بود و باید در ردیف بودجه به این امر توجه کرد.
حاج محمدی همچنین اظهار کرد: ســازمان ثبت و اسناد می تواند با 

تسهیل و تســریع در تبادل الکترونیکی اطلاعات بین این سازمان و 
دستگاه های متولی بسترهای لازم را توسعه دریامحور فراهم کند.

به گفته این کارشناس اقتصادی اقدام سازمان ثبت نشان می دهد که 
قوه قضائیه برای پیشبرد اهداف اقتصادی کشور در کنار سایر ارگان ها 
ایستاده و در تلاش است که اقتصاد کشور در مسیر درست حرکت کند.

< توسعه و توجه به زیرساخت ها توسط دولت
وی در ادامه به نقش دولت در راستای توسعه اقتصاد دریامحور اشاره 
کرد و افزود: برای دســتیابی به اقتصــاد دریامحور دولت باید توجه 
ویژه ای به موضوع توســعه دریا و بندر داشته باشد تا بتواند براساس 
زیرساخت های حاصل شده، تحقق سیاست های مورد نظر را با سرعت 

بیشتری پیش ببرد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به سهم و دسترسی مناسب ایران به 
منابع آبی و دریایی، گفت: یکی از مناسب ترین و آسان ترین روش های 
حمل ونقل در دنیا مدل آبی اســت که ایران از دیرباز از این ویژگی و 

سهم برخوردار بوده است.
حاج محمدی با تاکید بر اینکه برای استفاده هر چه بیشتر از ظرفیت 
دریا باید گام های موثرتری برداشــته شود، اعلام کرد: سرمایه گذاری 
داخلی برای توســعه این امر کافی نیســت و باید سرمایه گذارهای 
خارجی جذب شوند و برای تحقق این امر باید شرایط مناسب و امن 

اقتصادی را برای سرمایه گذاران فراهم کنیم.
وی با اشاره به بند ۲ سیاست های ابلاغی گفت: بر اساس این بند سهم 
اقتصاد ایران از اقتصاد دریا باید ۲ برابر آمار فعلی باشد و پیشرفت در 

این حوزه باید با ظرفیت های ایجاد شده تسریع یابد.

< فاصله معنادار ایران از اقتصاد دریامحور
حاج محمدی با تاکید بر اینکه ایران از اقتصاد دریامحور فاصله بسیار 
معناداری دارد، اظهار کرد: برای رفع این مشــکل باید سیاست های 
دریامحور برنامه توســعه هفتم توســط قوه مقننه و مجلس شورای 
اسلامی به صورت مناســب و منطبق با سیاست های کلی ابلاغ شده 

مصوب شود و در راستای این امر تسهیل گری لازم صورت پذیرد.
وی یکی از راه های توسعه اقتصاد دریامحور را کشاورزی در حوزه دریا 
دانست و اظهار کرد: دولت می تواند برای توسعه شیلات و بهره مندی از 
محصولاتی که نیازمند آب شیرین و شور هستند به این امر توجه کند.

بــه گزارش میزان؛ این کارشــناس اقتصادی در ادامــه افزود: حوزه 
دانش بنیــان باید به این امر ورود کنــد و برای بهره مندی از آب های 
شــور و شیرینی که در پهنای دریا قرار دارد از ظرفیت دانش بنیان ها 

استفاده کند.

نقش قوه قضائیه در توسعه دریامحور؛

از به روزرسانی اطلاعات و نقشه ها 
تا تسریع در صدور اسناد مالکیت کاداستر دریایی

رئیس کل گمرک ایران:

مجموع صادرات کشور در ۹ ماه به ۶۳.۹ میلیارد دلار رسید

توسعه زیرساخت ها با سیاست نفت در برابر پروژه

تجارت ایران و چین به ۳۰ میلیارد دلار می رسد

درآمد ارزی بیشتر صرف کالاهای غیراساسی شده است

فاز دوم بندر شهید بهشتی چابهار احداث می شود

ناترازی در ذخیره سازی گاز، چالش اصلی امنیت انرژی کشور
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دنیای اقتصاد: از رشد مالتوزین  تا رشد سولو-سوان
در دوران قب��ل از انقلاب صنعتی، 
جوامع بش��ری با روش های سنتی 
کش��اورزی و دام��داری ب��ه تامین غ��ذا و معاش 
می   پرداختند و از این رو تولیدات آنها نسبت مستقیمی 
با زمین   های زراعی و حیوانات داش��ت. هنگامی که 
جمعیت به حدی می   رسید که غذای تولیدشده دیگر 
کفاف جمعیت را نمی   داد، انسان   ها رفته   رفته به لحاظ 
بدنی ناتوان می   ش��دند و بر اثر قطحی یا ویروس و 
باکتری، جمعیت زیادی از بین می   رفتند. با کاهش 
جمعیت، مجددا سرانه   غذای تولیدشده کافی می   شد 
و این جمعیت به تولیدمثل می   پرداخت تا زمانی که 
 مجددا به حد آس��تانه   محدودیت های غذا برسد و

 این چرخه ادامه داشت. این مدل رشد که به مدل 
رشد نمایی نیز معروف است، اولین بار توسط »رابرت 
مالتوز« اقتصاددان انگلیسی در قرن هجدهم بیان 
ش��د و نه تنها توضیح   دهنده   رشد جمعیت و تولید 
غذا در جوامع بش��ری بود، بلکه رش��د جمعیت در 
جوامع حیوانی و کلونی   های حشرات را نیز توضیح 
می   داد. اگر ب��ه آمارهای موجود از جمعیت جوامع 
مختلف، از ایران گرفته تا کشورهای اروپایی در قبل 
از انقلاب صنعتی نگاه کنیم، مشاهده می شود که 
خبری از »رشد جمعیت« نیست و جمعیت همواره 
در س��طح تقریبا ثابتی باقی بوده است. این سطح 
به واسطه   میزان دسترسی هر جامعه به زمین   های 
زراع��ی و حیوانات و منابع جنگلی و دریایی تعیین 
می   شد و بش��ر نقش چندانی در تغییر آن نداشت. 
جالب آنجاست که قرن هجدهم، علاوه بر پرورش 
نوابغی همچون رابرت مالتوز، آغاز انقلاب صنعتی نیز 
به   شمار می رود. انقلاب صنعتی در اواخر قرن هجدهم 
پدید آمد که طی آن، فناوری های صنعتی در خدمت 
بشریت و رفاه او شروع به رشد کردند و محصولات 
صنعتی پدی��دار ش��دند. فناوری ه��ای صنعتی و 
مدیریتی نیز روز   به   روز تکمیل   تر و پیچیده   تر شدند 
و ب��ر هم   افزایی این ترکیب افزودند که امروزه از آن 
به عنوان »بهره   وری« یاد می شود. این فرآیند تولیدی، 
جوامع بشری را نسبت به جوامع حیوانی برتری داد 
و مفهوم تنازع برای بقا کمابیش از بین رفت و بازی 
با جمع صفر میان انسان   های ماقبل انقلاب صنعتی، 
جای خود را به بازی با جمع مثبت به انسان صنعتی 
داد. دو قرن پس از رابرت مالتوز، در قرن بیس��تم و 
در س��ال ۱۹۵۶، »رابرت سولو« آمریکایی، در کنار 
»ترور سوان« اس��ترالیایی، نخستین اقتصاددانانی 
بودند که توانس��تند مدل جدید رشد اقتصادی را 
در دوران پساانقلاب صنعتی در چارچوب اقتصاد و 
ریاضیات بیان کنند. گفته می شود سولو این مدل 
را در قالب یک طرح تحقیقاتی با اعتبار پژوهش��ی 
از س��وی دولت ایالات متحده به دس��ت آورد. در آن 
هنگام، جنگ س��رد بین شوروی به عنوان نماینده   
اقتصادهای سوسیالیستی و ایالات متحده به عنوان 

نماینده   اقتصادهای سرمایه   داری در اوج خود بود.
رشد اقتصادی شوروی و بلوک شرق که البته عمدتا 
براساس وزن تولیدات و نه ارزش اقتصادی آنها بود، 
به گواه آمار بسیار بالا بود و این مسئله، موجب نگرانی 
در ایالات متحده شده    بود؛ تا جایی که برای مطالعه   
پدیده رشد اقتصادی در شوروی و پیش بینی زمان 
اتمام آن بودجه پژوهش��ی تخصیص دادند. س��ولو 
توانست پیش بینی کند که بازده سرمایه در دوره   های 
ابتدایی رش��د اقتصادی بس��یار بالاست، اما هرچه 
انباشت سرمایه افزایش می   یابد، از بازده آخرین واحد 
سرمایه گذاری نیز کاسته می شود. چنین سازوکاری 
موجب می ش��ود که در نهایت، کش��ورها به نقطه   
تعادلی مانا در زمان برس��ند که در آن، رشد سرانه   
تولید در آنها صفر می شود. اگرچه این مدل بعدها 
تکمیل و تصحیح ش��د، اما سرآغاز فهم جدیدی از 
رشد اقتصادی شد که در دوره   پساانقلاب صنعتی 
به وجود آمده است و در آن، بشر می   تواند با انباشت 
سرمایه از یک سو و افزایش بهره   وری   های صنعتی و 
مدیریتی و حاکمیتی از سوی دیگر، به هم   افزایی   های 
بالات��ری از ترکیب نهاده   های تولید دس��ت یابد و 
این چنین، شرافت مادی خود را بر سایر مخلوقات 

به اثبات برساند.

اعتماد: زیان تقسیم بندی های ناصواب
اعضاي یک جامعه به مثابه مسافران یک 
کشتي، تشکیل شده از اقشار مختلف و 
افرادي با فرهنگ ها، زبان ها، آیین ها و اندیشه هاي 
متفاوت که در دریا ش��ناورند و باهم به سوي یک 
هدف یعني س��احل آرامش در حرکتند. س��اکنان 
کشتي در مواجهه با خطرها و چالش ها، باید به هم 
بپیوندند و با همکاري، تعامل و مس��ئولیت پذیري، 
کشتي را به سمت ساحل هدایت کنند. اگر مسافران 
کشتي براي رسیدن به ساحل باهم تعامل نکنند، 
ممکن است کش��تي غرق شود. تعامل و همکاري 
بین مسافران در شرایط اضطراري در میان توفان ها 
و امواج بلند بسیار حائز اهمیت است. اگر هر عضو 
بخواهد به طور مستقل عمل کند و هماهنگي لازم 
را با سایر اعضا نداشته باشد، فرآیند نجات و انتقال 
به ساحل بسیار دشوارتر خواهد بود. در واقع، تعامل 
و همکاري بین مسافران کشتي در شرایط اضطراري 
یک عامل کلیدي براي حفظ امنیت و نجات همه 
طرفین است و کس��ي در میان توفان ها از فرعیات 
نمي پرس��د. ولي متاسفانه چنین نگاهي به مسائل 
و بحران ها در جامعه ما کمتر مش��اهده مي ش��ود. 
تقسیم بندي هاي ناصواب اجتماعي اثرات مخربي بر 
اقتصاد، سیاس��ت، آموزش و روح جمعي یک ملت 
داش��ته و بدون شک برخوردهاي ناصواب و تقسیم 
جامعه ب��ه دو گروه خودي و غیرخودي مي تواند به 
س��قوط اجتماعي ختم شود. این نوع تقسیم بندي 
و تفکر غیرسودمند و منفعلانه را مي توان در موارد 
مختلفي مانند تقس��یم جامعه بر اساس اعتقادات 
دیني، جنس��یت، اندیش��ه هاي سیاس��ي، طبقه 
اجتماعي و... مشاهده نمود. این نوع تقسیم بندي هاي 
غیرسازنده به تعاملات اجتماعي، اعتماد و همبستگي 
آسیب مي زند و باعث از بین رفتن ارتباطات مثبت 
میان افراد و سبب به وجود آمدن تفاوت ها، تبعیض ها 

و تعارضات اجتماعي مي ش��ود. طرف��داران گروه ها 
ممکن است به اندازه کافي با یکدیگر تعامل نکنند، 
عقاید یکدیگر را نپذیرند و حتي به خشونت متوسل 
شوند. این نوع تقسیم بندي ها سبب ایجاد تفکرات 
»م��ا« و »آنها« مي ش��ود و اجتم��اع را به دو طرف 
متضاد تقسیم مي کند. ضدیت ها و دیوار کشیدن ها 
فرصت هاي شغلي، تحصیلي و اجتماعي را محدود 
مي کند و باعث عدم دست یابي به عدالت اجتماعي 
مي شود. تقسیم بندي  جامعه به خودي و غیر خودي 
در جامعه باعث تشدید نفرت و تنش هاي سیاسي 
شده و تضعیف س��اختارهاي دموکراتیک، کاهش 
حق��وق اجتماعي و آزادي هاي ش��هروندان و ایجاد 
اختلافات سیاسي افراطي و تنش هاي فزاینده را به 
دنب��ال دارد و همچنین از بین بردن فضاي رقابتي 
را سبب مي ش��ود. با کنار زدن مخالفان و منتقدان 
سیاس��ي و محدود کردن فرصت ها تضعیف نظام 
سیاسي و س��اختارهاي دموکراتیک و به دنبال آن 
محدودیت دسترسي به منابع و فرصت ها، بر افراد و 
گروه هایي که تحت محدودیت قرار مي گیرند تاثیر 
منف��ي مي گذارد و باعث عدم توازن قدرت ش��ده و 
تمایل جامعه به س��وي ریاورزي سیاسي و مذهبي 
افزایش مي یابد. همچنین در چنین جامعه اي انگیزه 
براي رعایت قوانین و مقررات کاهش مي یابد و کشور 
در یک وضعیت بي نظمي قرار مي گیرد و نافرماني هاي 
مدن��ي در جامعه افزای��ش مي یاب��د.در حوزه هاي 
اقتصادي محدودیت هاي اجتماعي کاهش اعتماد 
و هم��کاري براي رونق اقتصادي، افزایش ریس��ک 
سرمایه گذاري و افزایش بیکاري را به همراه آورد. یا 
در حوزه آموزش تحصیلات و فرصت هاي آموزشي به 
گروه هاي خاص محدود مي شود و این امر تفاوت هاي 
غیرعادلانه در دسترس��ي به تحصیلات و امکانات 
آموزشي و غیرمتوازن شدن بازار کار و خروجي نظام 
آموزشي را رقم مي زند. پس ضرورت دارد با استفاده 
از ظرفیت هاي قانوني موجود و ظرفیت س��ازي در 
زمینه هاي اجتماعي، سیاسي و پذیرش پلورالیسم به 
عنوان عوامل مهم و تاثیرگذار در توسعه و پیشرفت 
جامعه به سمت افزایش مشارکت اجتماعي، سیاسي 
حرکت کنیم و با استفاده از ظرفیت احزاب  منتقد، 
گروه هاي سیاسي، سازمان هاي مردم نهاد، رسانه ها و 
شنیدن صدا و نظرات مخالف و منتقد شرایطي فراهم 
شود تا مردم احساس مالکیت و تعلق به جامعه داشته 
باشند و براي ارتقاي سطح نوآوري، خلاقیت، بهبود 

کیفیت زندگي و توسعه جامعه خود کمک کنند. 

همشهری: چگونگی پاسخ ایران 
 به جنایت صهیونیست ها

درشرایط کنونی تحولات منطقه 
و همچنین سرزمین های اشغالی، 
نکته قابل توجه این است که چنین اقدام هایی نوعی 
فرافکنی ازسوی تل آویو با هدف خلاصی از بحرانی 
اس��ت که این روزها با آن دست به گریبان هستند. 
امروز این رژیم  در داخل س��رزمین های اشغالی به 
دام افتاده و برای رهایی از چنین وضعیتی، به دنبال 
ایجاد مناطق جدید درگیری است تا به واسطه آن، 
دولت های استکباری حامی را درگیر جنگ در غزه 
کند تا بلکه مفری برای خروج از بحران بیابد. نکته 
اینجاس��ت که برآیند 80روز مقاوم��ت مردم غزه و 
گروه های مبارز فلسطینی، ازجمله حماس و جهاد 
اسلامی، شکست نظامی کامل این رژیم را به نمایش 
گذاشته است؛ موضوعی که نمایانگر ناکامی سنگین 
تل آویو در اجرایی س��ازی ادعای نابودی دوهفته ای 
حماس اس��ت. صهیونیس��ت ها ادعای ناب��ودی و 
آواره کردن م��ردم غزه را مطرح می کردند  اما امروز 
ویرانه های غزه به کمینگاه هایی برای هدف قرار دادن 
سربازان متجاوز صهیونیس��ت و انهدام تجهیزات و 
تانک های  آنان تبدیل شده اس��ت. آمار حیرت انگیز 
کشته ها و انهدام خودروهای نظامی صهیونیست ها در 
غزه مهر باطلی بود بر تصویرسازی اسطوره ای آنان از 
قدرت نظامی شان. نکته دیگری که در این زمینه باید 
مورد توجه قرار گیرد، عقب نشینی محسوس آمریکا 
طی روزها و هفته های اخیر از موضع حمایتی پیشین 
خود از تل آویو است. برخلاف روزهای نخست جنگ 
در غزه که آمریکایی ها اقدام های گسترده ای را برای 
پشتیبانی از رژیم صهیونیستی به منظور ادامه عملیات 
نظام��ی در غزه به عمل می آوردند، ازجمله ارس��ال 
ناوهایش��ان به منطقه، اکنون شاهد عقب نشستن 
آنان از موضع حمایتی پیش��ین هس��تیم. اکنون 
دیگر واشنگتن نیز نمی تواند موضع دفاعی گذشته 
را از تل آویو داشته باش��د ولو اینکه از ابزار وتو برای 
کاهش فشارهای جهانی علیه رژیم صهیونیستی در 
س��ازمان های بین المللی استفاده کند.موضوع مهم 
دیگر، خیزش ضدصهیونیستی امروز در محورمقاومت 
اس��ت. اکنون ش��اهدیم که در کشورهای مختلف 
ازجمله عراق، س��وریه، یمن، لبنان و... علیه مواضع 
رژیم صهیونیستی و حامیانش اقدام های عملی مؤثری 
انجام می شود که آنان را به ستوه آورده  است. موضع 
قهرمانانه یمنی ها در حمایت از مردم مظلوم فلسطین 
ش��اهدی براین مدعاست. از یک سو باید بالاگرفتن 
بحران ه��ای داخل��ی در دولت رژیم صهیونیس��تی 
را مدنظر قرار داد و از س��وی دیگر شاهد گسترش 
کشمکش ها درون کابینه نتانیاهو هستیم. همچنین 
اختلاف های سیاسیون و نظامیان صهیونیست بالا 
گرفته است. دراین  میان بحران های اقتصادی تل آویو 
نیز مزید بر علت ش��ده تا این گزاره اثبات شود که 
آنان از مس��یر نظامی دس��تاوردی در غزه نخواهند 
داشت و تداوم این راهبرد کابوس جنگ فرسایشی 
را ب��رای تل آویو پررنگ تر از گذش��ته کرده  اس��ت. 
بنابراین اقدام هایی مانند ترور مستشار نظامی ایران 
در سوریه، که به منظور مقابله با تروریسم و به دعوت 
دمشق در این کشور حضور داشته، به این امید انجام 
می شود که به واکنش  ایران و درگیر شدن با آمریکا و 
دیگر دولت های غربی حامی تل آویو در جنگ منجر 
شود. نکته محوری این است که قطعا باید به چنین 
اقدام هایی در زمان مناسب، پاسخ مقتضی داده شود. 
در ش��رایط کنونی تحولات منطقه و سرزمین های 
اشغالی، موضع جمهوری اسلامی این است که ورود 

به یک اقدام مستقیم، شاید کمی زود باشد. 

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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چندی پیش، جشنی به میزبانی پارک ملی علوم و فناوری های هنر 
و صنایع فرهنگی و موسس��ه هنرمندان پیشکسوت وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اسلامی برگزار ش��د. جش��نی که میهمانانش هنرمندان 
پیشکسوت بودند. یک دورهمی صمیمی که برخی آن را بزرگترین 
میهمانی خانوادگی هنرمندان پیشکسوت توصیف می ¬کنند. دیر 
س��الی است که موسس��ه ای به نام هنرمندان پیشکسوت به همت 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامی ایجاد ش��ده تا حامی و پشتیبان 
اعضایش باشد. کسانی که در عرصه هنر مو سفید کرده ¬اند و عمر 
گذراندند. هنرآنلاین به همین بهانه با برخی از پیشکسوتان هنرمند 
به گفتگو نشسته تا سطح رضایت آنها را از عملکرد وزارت ارشاد در 

این خصوص را جویا شود.

<  رفاقت های ماندگار
سعید امیرسلیمانی بازیگر سینما، تلویزیون و تئاتر در مورد عملکرد 
موسس��ه پیشکسوتان وزارت ارش��اد گفت: موسسه پیشکسوتان تا 
ام��روز هر آنچه که از دس��تش بر می آمده انجام داده اس��ت. من از 
نزدیک ش��اهد تلاش آنها بوده ام. امس��ال نیر موسسه جان تازه ای 
گرفته است. تدارک سفرهای متعدد برای اعضا مانند سفر به شیراز 
و شمال بخشی از اقدامات خوب این موسسه وابسته به وزارت ارشاد 
است. امیرسلیمانی در خصوص این سوال که پیشکسوتان چه توقعی 
از مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد دارند، گفت: همین که تا الان از 
ما حمایت و توجه کرده اند تشکر می کنم. ما هیچ توقعی از این نهاد 
نداریم، جز اینکه تا زمانی که در این دنیا نفس می کشیم، همچنان از 
ما حمایت کنند. وی در بیان ضرورت وجود این موسسه گفت: این 
موسسه نه تنها برای من بلکه برای تمام هنرمندان پیشکسوت احترام 
قائل می شوند و این برخورد بسیار نیکو است. این بازیگر پیشکسوت 
در ادامه گفت: ما در جمع پیشکسوتان هنرمند حسی از یک خانواده 
را داریم، دوستی هایی که شکل گرفته است و ارتباطات دنباله داری 
که باعث ش��ده تا این خانواده بزرگ احساس تعلق بیشتری به هم 
پیدا کنند. سلیمانی در پاسخ به این سوال که هم اکنون مشغول چه 
کاری هس��تید، گفت: فیلم سینمایی »خجالت نکش« یک سریال 
هشت قس��متی است که یک فیلم س��ینمایی هم از آن در آمده و 
همچنان برای پخش نمایش خانگی مش��غول فیلمبرداری هستیم. 
یک مجموعه ۱۵ قسمتی هم برای فیلیمو قرار است شروع کنم که 

احتمالا تا آخر احتمالا درگیر آن هستم.

<  حمایت های دلگرم کننده 
منوچه��ر آذری بازیگر تئاتر و تلویزیون گف��ت: گردهمایی ها و هم 
نشینی هایی که به همت وزارت ارشاد شکل می گیرد، بسیار ارزشمند 
اس��ت. همین قدر که این فرصت فراهم می شود تا هنرمندان دیدار 
تازه کنند و از کسالت های بازنشستگی دور شوند بسیار اهمیت دارد. 
موسس��ه هنرمندان پیشکس��وت و همه آن هایی که از این موسسه 
حمایت می کنند، قابل س��تایش اند و به ش��خص از همه کسانی که 
این ش��رایط را فراهم کرده اند، تشکر می کنم. آذری در ادامه گفت: 
رضایت من از وزارت ارشاد به دلیل حمایت مالی نیست و ما امیدمان 
در بحث مالی به خداست. همین که وزارت فرهنگ به واسطه موسسه 
هنرمندان پیشکسوت در اعیاد مختلف یادی از هنرمندان پیشکسوت 
می کند و با یک جش��ن و گردهمایی، خانواده هنرمندان را گرد هم 
می آورد قابل س��تایش است. مراس��م های با شکوهی که همیشه با 
استقبال گرم هنرمندان رو به رو شده است. وی گفت: حمایت های 
وزارت ارشاد تنها به برگزاری جشن های مناسبتی برای پیشکسوتان 
محدود نمی شود، سفرهای دسته جمعی، حمایت از افراد از کار افتاده 
که نیاز به کمک دارند بخش دیگری از حمایت هایی است که وزارت 
فرهنگ از طریق موسسه انجام می دهد که این مسئله سبب دلگرمی 
هنرمندان ش��ده است. این پیشکس��وت تئاتر در ادامه افزود: من از 
کسی توقع ندارم و همه چیز را از خدا می خواهم. از تمام کسانی که 
تلاش می کنند تا ما هنرمندان دور هم جمع شویم و با هم دیدار تازه 

کنیم تشکر می کنم . آذری تصریح کرد: شرایط زندگی سخت شده 
است و فشار بر روی همه مردم است روی هنرمندان پیشکسوت این 

فشار حتی بیشتر است که باید مورد توجه قرار گیرند.

<  ارج نهادن به هنرمندان 
ناهید امیریان، پیشکس��وت گویندگی رادیو و دوبلور گفت: من تازه 
عضو موسس��ه هنرمندان پیشکسوت شده ام. در همین مدت کوتاه 
بهترین اتفاقی که افتاد برای آبان ماهی ها و آذر ماهی ها تولد گرفتند 
و لطفت دوستان شامل حال ما شد. همین که به پیشکسوتان احترام 
و ارج می نهند بس��یار ارزشمند است. این هنرمند دوبلور در ارتباط 
با خدمات و امکانات این موسس��ه گفت: دور را دور تعریف دوستان 
را در ارتباط با خدمات و این موسس��ه ش��نیده بودم. امکاناتی مانند 
کمیته رفاهی برای ازکار افتادگان و بازنشستگان بخشی از خدمات 
این موسسه پیشکستان هنرمند است. این موسسه تمام اعضای خود 
را می¬شناسد و به تک تک آن¬ها توجه دارد و ما در این موسسه 

حسی از یک خانواده را تجربه می کنیم.
 

<  ارائه خدمات کمک معیشتی
فریده سپاه منصور بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون درباره 
اقدامات موسسه پیشکستان هنر گفت: یکی از مهمترین خدمات این 
موسسه ارائه خدمات به افراد از کار افتاده و سالخورده است که تا امروز 
خدمات خوبی ارائه ش��ده اس��ت. وی در ارتباط با سایر خدمات این 
موسسه گفت: فراهم کردن تورهای مسافرتی¬ حتی برای آن هایی 
که توان راه رفتن ندارند بخشی از خدمات تفریحی این موسسه است. 
خدمات کمک معیشتی و حمایت از کسانی که نیاز مالی دارند برای 
اهالی بازنشسته هنر به نوعی دلگرمی است. این بازیگر تئاتر و سینما 
در ارتباط با لزوم اهمیت این موسسه گفت: وجود چنین موسساتی 
لازم و ضروری اس��ت. قبل از اینکه عضو این موسس��ه شویم حسی 
از بی پناهی داش��تیم اما امروز حس از یک خانواده را داریم و بعد از 
خدا امیدمان به موسس��ه پیشکسوتان هنر وزارت ارشاد است. سپاه 
منصور در پاسخ به این سوال که چه توقعی از موسسه پیشکسوتان 
هنر دارد، گفت: شرایط کنونی موسسه راضی کننده است و با همین 
دست فرمان ادامه دهد چرا که می توانست این موسسه اصلا نباشد 
و همین که هست و باعث دلگرمی ما هنرمندان بازنشسته می شود 

برای ما کافی است.  

 موسپیدان هنر مطرح کردند؛ 

حمایت های وزارت ارشاد از پیشکسوتان دلگرم کننده است 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 صلح میرزایی و فیلم هایی که استقبالی از آنها نمی شود

تازه های خانه هنرمندان

ق��درت الله صل��ح میرزای��ی کارگردان س��ینما با اش��اره به این 
مطلب که از آخرین س��اخته او س��ه سال می گذرد، به مشکلات 
س��ینمای کودک و نوجوان اش��اره کرد و گفت: تمام تلاش من 
به عنوان یک فیلم ساز که سال ها در آموزش وپرورش نیز فعالیت 
کردم این اس��ت که بتوان��م آثاری را در ژانر ک��ودک و نوجوان 
بسازم تا س��ینمای کودک سینمایی پررونقی شود زیرا این گونه 
س��ینمایی احتیاج به حمایت دارد و باید مسئولین و فیلم سازان 
توجه بیش��تری به س��ینمای کودک و نوجوان داشته باشند اما 
در ح��ال حاضر ما چنین اتفاقی را مش��اهده نمی کنیم. میرزایی 
خاطرنش��ان کرد: از هر ده فیلم کودکی که در س��الهای گذشته 
ساخته شده هفت یا هشت نمونه از آن ها استقبال شده است که 
دلیل این اتفاق عدم  حمایت لازم از فیلم کودک است، زمانی که 
تهیه کنندگان متوجه می شوند که آثار فرهنگی کودک و نوجوان 

حمایت نمی شوند به س��مت تولید آثاری با موضوعاتی می روند 
که محوریت آن ه��ا کودک و نوجوان نباش��د. صلح میرزایی در 
ادامه س��خنان خود تصریح کرد: »برخی مسئولین ادعا می کنند 
که از کار کودک حمای��ت می کنند اما در واقعیت به گفته خود 
عم��ل نمی کنند. در جش��نواره های ک��ودک و نوج��وان عموماً 
ده ت��ا دوازده فیلم ک��ودک حضور پیدا می کنن��د اما در هنگام 
اکران فیلم های کودک س��ینماها ع��زا می گیرند به دلیل این که 
س��ینماداران بررس��ی می کنند که یک فیلم آیا فروش می رود و 
از آن اس��تقبال می شود یا خیر. وی با اشاره به اهمیت سینمای 
کودک و نوجوان در تربیت نس��ل آینده جامعه فیلم بین و حتی 
جامع��ه هنری اظهار کرد: ما برای رش��د بهتر خانواده و کودک 
خود باید خود را مس��تلزم آن بدانیم ک��ه از فیلم های کودک و 
نوجوان حمایت کنیم و در این صورت اس��ت که س��ینما داران 

نیز از این نوع فیلم ها اس��تقبال خواهند کرد. امروزه متأس��فانه 
سازمان هایی که باید به این سینما بها بدهند هیچ گونه حمایتی 
نمی کنند. به گزارش پانا، میرزایی تصریح کرد: کودک و نوجوان 
ب��ه دلیل این که ی��ک فیلم بیان درس��تی از دغدغه های کودک 
امروز را دارد و نگاه فیلم نگاه کودک و نوجوان امروز است از آن 
حمایت می کند و به تماشای آن می نشیند و برای ارتباط گرفتن 
با کودک و نوجوان امروزی لازم اس��ت یکسری موانع از سر راه 
برداشته شود. صلح میرزایی ادامه داد: »او فیلم هایی که خودش 
می بین��د و آثاری را که ما برای او می س��ازیم و از او می خواهیم 
ببیند را با یکدیگر مقایسه می کند و در ادامه کودک ما به سمت 
فیلم هایی می رود که بیانگر دغدغه های او باش��د و این نکات در 
فیلم های ما برایش ملموس باش��د و مشخصاً محتواهایی را که از 

آن ل��ذت نب��رد را پ��س می زن��د. 

آفتـاب یزد: چهل و س��ومین برنامه »مس��تندات یکش��نبه« که 
زیرمجموعه س��ینماتک خانه  هنرمندان ای��ران به پخش فیلم های 
مستند می پردازد، به نمایش فیلم مستند »چهره هنرمندان معاصر 
ایران« به کارگردانی مهرداد متین دفتری اختصاص دارد. این برنامه 
یکشنبه ۱0 دی ۱۴0۲ از ساعت ۱۷ در سالن استاد فریدون ناصری 
برگزار می شود. پس از نمایش فیلم نیز نشست نقد و بررسی با حضور 

س��یف الله صمدیان )فیلمساز و عکاس( برگزار می شود. این مستند 
درباره عکس های مهرداد متین دفتری از هنرمندان و پروس��ه ثبت 
آن ها است. همچنین پانصد و شصت و هشتمین برنامه سینماتک 
خانه هنرمندان ایران دوش��نبه یازدهم دی ۱۴0۲ س��اعت ۱۷ به 

نمایش فیلم »وال استریت)۲(: پول هرگز نمی خوابد« به کارگردانی 
الیور استون محصول ۲0۱0 اختصاص دارد. پس از نمایش فیلم نیز 
نشست نقد و بررسی با حضور دکتر مه ناز رونقی عضو هیئت علمی 
دانشگاه و روزنامه نگار و مهرزاد دانش منتقد سینما برگزار می شود. 
مایکل داگلاس، شایالبوف، کری مولیگان و... بازیگرانی هستند که 

در این فیلم ایفای نقش کرده اند.

موفقیت دوباره گیشه ای شاهرخ خان رابعه اسکویی و کم کردن وزن در سریال »مستوران« 
بازیگ��ر  اس��کویی  رابع��ه 
باس��ابقه سینما و تلویزیون 
نق��ش »ط��لا«  ایفاگ��ر  و 
در  قبیل��ه(  )جادوگ��ر 
که  مجموعه »مس��توران« 
این روزها ب��ه لحاظ تغییر 
ظاهری به واس��طه کاهش 
وزنش بس��یار م��ورد توجه 
فضای مج��ازی قرار گرفته 
اس��ت، گفت: من به لحاظ 
جس��می وزن زی��ادی کم 
کرده ام و این دغدغه تولید 

فصل های بعدی سریال شد؛ چنانکه تهیه کننده 
»مس��توران« به من گفت »با این وزنی که کم 
کردی ما طلای ۳ را چه کار کنیم؟« اس��کویی 
در پاس��خ به اینکه »مستوران ۲« چه تفاوتی با 
»مس��توران ۱« دارد؟ خاطرنشان کرد: داستان 
»مس��توران ۲« به لح��اظ زمانی ۲0 س��ال از 
»مس��توران ۱« جلوتر رفته است؛ یعنی زمانی 
که بچه ها بزرگ شده اند و همدیگر را می بینند. 
وقتی جوان ها در این مقطع زمانی حضور دارند 
و عشق و علاقه ها شکل می گیرد قصه جذاب تر 
خواهد شد. »مس��توران« در ماهیت خود یک 
افسانه است و به هرحال در افسانه امکان وقوع 
همه چیز وجود دارد و این نکته قصه را به سمت 
جذابیت بیشتری سوق می دهد. در مدتی که از 
ش��روع پخش فصل دوم می گذرد بازخوردهای 
خوبی را گرفته ام چون ش��خصا عاش��ق افسانه 

»مس��توران«  هس��تم 
را بس��یار دوس��ت دارم 
افس��انه  دارم  عقی��ده  و 
ب��ودن این قص��ه و روند 
پ��ردازش آن در فص��ل 
دوم مخاط��ب را بیش از 
گذشته همراه می کند. او 
تفاوت های طلای  درباره 
فص��ل جدی��د ب��ا فصل 
قبل هم به ایس��نا گفت: 
نقش عجیب  اساسا طلا 
و غریب��ی برای من بود و 
اولین نقش منفی رسمی ام در قاب تصویر بود. 
کاراکتری که از طلا شکل گرفت و به وسیله من 
و کارگردان ها و روند تولید خلق ش��د، عجیب 
بود؛ چراکه در آن من باید چیزهایی را به وجود 
می آوردم که اساسا در من وجود نداشت. طلای 
فصل دوم »مستوران« ادامه همان طلاست و با 
اینکه ازدواج نکرده و بچه دار نشده اما این بچه 
را مال خودش می داند و هرکاری برای وجود آن 
انجام می ده��د. اتفاقا همین مطلب هم چالش 
بزرگ م��ن بود؛ چراک��ه در زندگی واقعی بچه 
نداشتم و در زندگی حقیقی ام شخصیتی منفی 
ندارم. در نهایت در »مس��توران ۲« طلا آدمی 
اس��ت که از ی��ک روند به رون��دی دیگر تغییر 
مسیر می دهد و به نوعی از یک گردآب به یک 
چشمه بدل می شود. چشمه عشق که به وجود 

یک انسان بسته است.

درام اجتماعی و کمدی سیاه 
تازه شاهرخ خان »دانکی« با 
یک افتتاحیه خ��وب اکران 
عمومی اش را در سینماهای 
هند آغ��از کرد. ای��ن فیلم 
با افتتاحی��ه ای ۷۳ کروری 
دلار(  میلی��ون  )ح��دود ۹ 
نمایش خود را شروع کرد. با 
توجه به تعطیلی چهار روزه 
هند در آخ��ر هفته، فروش 
»دانکی« هم برای چهار روز 
حساب شده اس��ت. به این 

ترتیب، این فیلم توانست طی چهار روز نخست 
نمایش عمومی به فروشی ۱0۲ کروری )حدود 
۱۲ میلی��ون دلار( دس��ت پیدا کن��د. »دانکی« 
سومین فیلمی است که در سال جاری میلادی 
از پادش��اه بزرگ و مسلمان بالیوود به روی پرده 
س��ینماهای این کش��ور آس��یایی رفته است. با 
وجود اس��تقبال خوب تماش��اگران از »دانکی«، 
تحلیل گران اقتصادی این رقم افتتاحیه را خوب 
و دلچس��ب ارزیابی نکرده ان��د. در حقیقت، آنها 
با مقایسه اس��تقبال عظیم و غیرقابل باور مردم 
از دو فیل��م قبلی ای��ن بازیگر »جوان/ س��رباز« 
و »پات��ان«، عقیده دارند »دانکی« نتوانس��ته با 
یک ش��روع انفجارآمیز نمایش خود را آغاز کند. 
ظاهرا تحلیلگران اقتصادی سینما، انتظار فروش 
افتتاحی��ه ب��الای ۱۵0 ک��رور را ب��رای کار تازه 
خان سرش��ناس بالیوود داش��تند. با این وجود، 

منتقدان که فیلم را بسیار 
با  پسندیده اند می گویند 
توجه به فیلمنامه سنگین 
»دانکی«،  غیرمتعارف  و 
بای��د از این ش��روع ۷۳ 
ک��روری به عن��وان یک 
ش��روع عال��ی ی��اد کرد. 
برخ��لاف  »دانک��ی« 
»پاتان« و »ج��وان« که 
ح��ال و هوایی اکش��ن و 
پرجنب  و  ماجراجویان��ه 
و جوش داش��تند، دست 
روی ی��ک معضل جدی جامعه هند گذاش��ته و 
سمت و س��وی تجاری و عامه پسند ندارد. خط 
کلی داس��تان فیلم، در ارتباط با آدم هایی است 
که برای کس��ب ی��ک زندگی بهت��ر و از طریق 
قاچاق، راهی کشور کانادا می شوند. این داستان، 
معضلات و سختی های این ش��یفتگان ورود به 
دنیای غرب و کس��ب یک زندگی سعادتمندتر 
را به ش��کلی واقع گرا به تصویر کش��یده اس��ت. 
ب��ه گ��زارش صبا، اک��ران عموم��ی »دانکی« با 
نمایش عمومی فیلمی از جنوب کش��ور هند به 
نام »سالار« همراه ش��ده، که پرابهاس ابرستاره 
جنوب هن��د را در نقش اصلی خ��ود دارد. اهل 
ف��ن می گوید یکی از دلایل ع��دم فروش کلان 
و ۱00 ک��روری افتتاحی��ه »دانک��ی«، همی��ن 
 همزمانی اک��ران عمومی این دو فیلم با یکدیگر

 است.

ارکستر موسیقی ملی ایران با موافقت مجید انتظامی و مساعدت وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کنسرت »همراه با خاطره ها« را دوباره اجرا 
می کند. این رویداد موس��یقایی ۱۴ دی ماه در تالار وحدت برگزار 
می ش��ود. در این رویداد ارکس��تر موسیقی ملی ایران با ترکیبی از 
سازهای ایرانی و کلاسیک و همراهی گروه کر بنیاد رودکی، برگزیده 
آثار مجید انتظامی از جمله سمفونی حماسه خرمشهر و موسیقی 
فیلم های از کرخه تا راین، آژانس شیش��ه ای، بوی پیراهن یوسف، 
دیوانه ای از قفس پرید، آرزوی بزرگ، ترن، دوئل، شیخ بهایی و زال 
و سیمرغ )بچه های کوه آلپ( را اجرا می کند. پیش از این کنسرت 
ارکستر موسیقی ملی ایران، طی پنج شب در آذرماه و پس از یازده 

سال دوری انتظامی از صحنه، در تالار وحدت اجرا شد./مهر  

»لی س��ان کیون« بازیگر کره جنوب��ی که در فیلم »انگل« برنده 
جایزه اسکار ۲0۲0 بازی کرده بود، صبح چهارشنبه در ۴8 سالگی 
درگذشت. پیکر بی جان او در یک ماشین در پارکی در مرکز سئول 
پیدا شد. پلیس پس از اینکه خانواده لی گفته بودند او یادداشتی 
برای خودکش��ی نوشته و اوایل روز چهارشنبه خانه را ترک کرده 
است، در جستجوی او بود. »لی« به تازگی برای مصرف غیرقانونی 
مواد مخدر تحت بازجویی پلیس قرار گرفته بود. وی ادعا کرده بود 
قربانی باج گیری ش��خص دیگری شده و صدها هزار دلار به دلیل 
اخاذی از دس��ت داده اس��ت. پلیس تاکنون ۳ بار این بازیگر را به 
اتهام اس��تفاده از ماری جوانا و سایر مواد مخدر بازجویی کرد و او 

ادعا کرد که فریب خورده است./مهر 

مینی س��ریال »ترور« در آس��تانه چهارمین سالگرد شهادت حاج 
قاس��م، از چهاردهم دی ماه از شبکه یک سیما پخش خود را آغاز 
می کند. این مینی سریال از تولیدات »مرکز سیما فیلم«، ماجرای 
ترور نافرجام حاج قاس��م در کرمان را به تصویر می کشد و اهمیت 
حاج قاسم در منطقه و شجاعت و ذکاوت فرماندهی این سردار بزرگ 
را مطرح می کند. این مینی سریال تولید »مرکز سیمافیلم« است 
که با مشارکت موسسه اندیشه شهید آوینی در 8 قسمت تهیه شده 
و از هفته آینده روز های پنج شنبه و جمعه بعد از خبر ساعت ۲۱ از 
شبکه »یک سیما« به روی آنتن می رود. حاج قاسم سلیمانی فرمانده 
نیروی قدس س��پاه پاسداران انقلاب اس��لامی به همراه ابومهدی 

المهندس، ۱۳ دی ۱۳۹8 در بغداد به شهادت رسید./میزان

 »همراه با خاطره ها« می آید »ترور« در تلویزیون»لی سان کیون« درگذشت
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شاهرود-عباسعلی حسین پور: بخش قلب بیمارستان 
امام حســین )ع( تاکنون بالغ بر ۲۵۰ عمل کرونر قلب را 
انجام داده، موضوعی که تا قبل بیماران مجبور بودند برای 

آن، رنج سفر به تهران را به جان بخرند.
دانشگاه علوم پزشکی شاهرود یکی از دانشگاه های دولتی 
ایران تحت پوشــش وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی در شهرستان شاهرود اســت. این دانشگاه با دارا 
بودن هفت معاونت و دو شــبکه بهداشــت و درمان، چهار 
دانشکده، چهار بیمارســتان، ۲۰ پایگاه امداد جاده ای یک 
پایــگاه امداد هوایــی، ۳۱ مرکز جامع ســامت و پایگاه 
بهداشــتی، ۶۴ خانه بهداشــت به مردم خدمت رســانی 
می کند. دانشــگاه علوم پزشکی شاهرود همچنین با ۱۶۰ 
هیئت علمی در ۲۳ رشته دانشگاهی در مقاطع کارشناسی، 
کارشناسی ارشد، PHD، تخصصی و پنج مرکز تحقیقاتی 
)ســه مرکز مصوب وزارت و دو مرکز مصوب دانشــگاه( و 
به طور کلی به بیش از ۵۰ درصد وسعت جغرافیای استان 
سمنان خدمات بهداشــتی درمانی ارائه می کند. مساحت 
تحت پوشــش این دانشگاه ۵۱ هزار و ۵۰۰ کیلومتر مربع 
اســت که ۲۷۰ هزار نفر در آن زندگی می کنند. با حسین 
شــیبانی رئیس دانشــگاه علوم پزشکی شــاهرود درباره 
مهمتریــن اقدامات و اتفاقاتی که در ســال جاری در این 
مجموعــه با محوریت اقدامات درمانــی رخ داده به گفتگو 

نشستیم.

 این روزها درباره جراحی قلب در شــاهرود بسیار 
صحبت می شود درباره این امر توضیح دهید.

افتتاح بخش جراحی قلب بیمارســتان امام حســین )ع( 
شاهرود در اسفند ماه ۱۴۰۰ و ارتقای آن در اسفند ۱۴۰۱ 
با بکارگیری عضو هیئت علمی با ســابقه ۲۵۰ عمل پیوند 
قلب با جذب کمک های خیران ســامت یکی از اقدامات 
ویژه دانشــگاه علوم پزشکی شاهرود بوده است. این بخش 
دارای دو اتاق عمل مجهــز به بهترین تجهیزات پایه بوده 
و نواقص تجهیزاتی آن از قبیل بالون پمپ، ســت جراحی 
عروق، ست دوم جراحی قلب باز، پروپ اکوی مری از محل 
کمک خیران تامین شــده اســت. در این مرکز تا به حال 
۲۵۰ عمــل جراحی بای پس عروق کرونر که ۱۰ مورد آن 
اورژانسی بوده را انجام داده است. این بخش همچنین ۱۲ 
 ASD عمــل تعویض و ترمیم دریچه و ســه عمل ترمیم
انجــام شــده و میزان مــرگ آن در مجمــوع قابل قبول 
بوده، گرچه در حال حاضر که بســیار کم است. همچنین 
در دســتور کار قرار گرفتن انجام عمــل جراحی قلب باز 
)CABG( به روش توتال آرتریالیزاسیون )تمام شریانی( 

از جمله برنامه های دیگر دانشگاه است.

 درباره بخش های مختلف مرکز قلب شاهرود هم 
توضیح دهید.

ما در یکســال اخیر توانســته ایم شــاهد راه اندازی بخش 
اکوی تخصصی در مرکز قلب بیمارســتان امام حسین )ع( 
و راه انــدازی بخش نورو اینترونشــن در بخش انژیوگرافی 
با حضور یک فلوشــیپ نورواینترونشــن باشیم. همچنین 
تقویت بنیه علمی و تجربی مرکز قلب شــاهرود با حضور 
یک اســتاد تمام پروفســور مه منش و یک دانشیار جدید 
از دیگر اقداماتی بود که صورت گرفته اســت. همچنین ما 
امروز بخش قلب کودکان و اطفال را هم داریم و دانشــگاه 
توانسته جذب فوق تخصص قلب کودکان و خرید سه عدد 
پروپ اکوی اطفال بــه ارزش یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
تومــان از محل کمک خیران را نیز صــورت دهد. تجهیز 
و افتتاح بخــش بازتوانی قلب و ریه بــا جذب کمک های 
خیرین شــهریور ۱۴۰۱ از جمله دیگر اقدامات مهم و ویژه 
در مجموعه دانشگاه در مقوله قلب بوده است. این بخش در 
مراکز بزرگ درمانی و عمدتاً در مراکز استان وجود دارد و 
در مرکز استان سمنان وجود ندارد و هم اکنون با ظرفیت 
بالا در حال ارائه خدمت است و خوشبختانه مورد استقبال 

خوب مردم قرار گرفته است.

 از جراحی قلب اطفال در مرکز قلب بیمارســتان 
امام حسین )ع( چه خبر؟

مرکز بزرگ قلب بیمارســتان امام حســین )ع( شــاهرود 
با حضــور فوق تخصص قلب اطفال از ابتــدای آذر ماه به 

مرکز جامع قلب تبدیل شــد. یکی از 
مهمترین اهــداف ما ایجاد مرکز قلب 
جامع بود که در شــاهرود اتفاق افتاد 
و حضور »پروفســور محمدحســین 
نجم آبادی فوق تخصص بیهوشــی و 
جراحی قلب اطفال« شروع این اقدام 
مهم است. وی با حضور در بیمارستان 
امام حسین )ع( شــاهرود و بازدید از 
امکانات مرکز قلب آن را برای جراحی 

قلب اطفال مطلوب ارزیابی کرد.
پروفســور نجــم آبــادی دارای فوق 
تخصص ژنتیک مولکولی و پزشــکی 
از آمریکا است و مدتی استادیار یکی 
از دانشــگاه های آمریکا بوده، در سال 
۱۳۷۵ بــه ایــران بازگشــت و از بدو 
تاســیس دانشــگاه علوم بهزیستی و 
توانبخشی، با راه اندازی مرکز تحقیقات 
ژنتیک آن دانشگاه، پژوهش های خود 

را ادامه داد. این دانشــمند در ســال ۱۳۹۱ در حوزه علوم 
پایه پزشــکی ایران پژوهشگر برتر شــد، و در سال ۲۰۱۳ 
 میــادی از ســوی وبگاه مرجــع و معتبــر علمی جهان 
web of Knowledge به عنوان دانشــمند برتر جهان 

معرفی شد.

 درباره این بخش بیشتر بگویید.
این بخش فقط در مراکز استان ها وجود دارد و برای بهبود 
عوارض حاصل از ســکته های قلبی بســیار مفید است و 
متاسفانه از بخش هایی است که به دلیل عدم آگاهی هرگز 
مطالبه مردم و مسئولان نیست، از طرفی با توجه به شیوع 
بســیار بالاتر دیابت در شاهرود و یزد نسبت به سایر نقاط 
کشــور تقریباً ۱.۵ برابر و اینکــه دیابت یکی از اصلی ترین 
فاکتورهای خطر برای ســکته های قلبی است و اینکه در 
کشــور ما سکته های قلبی یکی از ســه علت اصلی مرگ 
محسوب می شوند، پس راه اندازی بخش های کمک کننده 
در این مســیر یعنی راه اندازی بخش های مرکز قلب شامل 
انژیوگرافی-آنژیوپاســتی، جراحی قلب باز، اکو و بازتوانی 

برای شاهرود بسیار حیاتی است.

< شاهرود میزبان بخش »بازتوانی قلب و ریه«
شــاهرود در حالی در بخش بازتوانی قلــب و ریه میزبان 
بیماران بعد از عمل های حراجی اســت که حتی بسیاری 
از مراکز اســتان های کشور از داشــتن این بخش محروم 
هســتند. پیشــرفت های پزشــکی در چهار دهه اخیر و 
مشــخصاً بعد از پیروزی انقاب اســامی در کشورمان و 
طبیعتاً شهرستان های شاهرود و میامی زبانزد و چشمگیر 
بوده اســت بخش مهمی از این پیشرفت ها را باید مدیون 
کادر درمانی و همچنین مراقبتی از بیماران بود که شــبانه 
روز تاش می کنند. فرشــتگان زمینی که شبانه روز برای 
ســامت جامعه در تاش هســتند و بسیاری از زحمات و 
خدمــات آن ها حتی دیــده نمی شــود. دوران کرونا تنها 
گوشــه ای از این مجاهدت ها را به نمایش گذاشت تا مردم 

بیشتر با دشواری های کار پزشکی آشنا شوند.

 درباره بیمارستان میامی و دیگر زیرساخت ها هم 
توضیح دهید.

تکمیل، تجهیز و افتتاح بیمارستان ۶۴ تختخوابی شهرستان 
میامی از نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ انجــام و بهره برداری آن 
از دی ماه ۱۴۰۱ صورت گرفت. این بیمارســتان علیرغم 
کارشکنی های متعدد توسط پزشکان و پرستاران همان ها 
که با پســت میامی اســتخدام شــده بودند اما سال ها در 
شــاهرود خدمت می کردند و حتی یک بار میامی را ندیده 
بودند و بسیار دوست می داشتند که این مرکز سرپا نشود، 

در حال حاضر ضریب اشغال تخت ۳۰ درصد دارد.
این بیمارســتان در حال حاضــر دارای متخصصان قلب، 
داخلــی، زنان، اطفــال و طــب اورژانس مقیــم بوده و 
ریاســت آن بر عهده یک متخصص طب اورژانس اســت. 
از حیث تجهیــزات در مورد تخصص هــای موجود هیچ 
نقصــی ندارد. فقــط متخصص جراحی این بیمارســتان 
که ســال ها اســت با پست آنجا استخدام شــده از رفتن 

به آنجا ســر باز می زد از ابتدای شــروع بــه کار جان ۱۰ 
بیمار ســکته حاد قلبی را نجات داده اســت. آماده سازی 
ساختمان و افتتاح آزمایشــگاه ژنی مولکولی بیمارستان 
امــام حســین )ع( در آذر ماه ۱۴۰۱ با جــذب وام بانک 
جهانی، طراحی و ساخت، تجهیز و افتتاح بخش اسکوپی 
در بیمارستان امام حسین )ع( با کمک خیران، راه اندازی 
اولین آزمایشگاه تشــخیص پزشکی ژنتیک دانشگاه علوم 
 پزشکی شاهرود در ۱۴۰۱ از جمله اقدامات دیگر در حوزه 

درمان هستند.
تامین یک عدد پروپ اکوی مری بزرگســالان، ســه عدد 
پروپ اکوی اطفال، ست جراحی عروق، دو عدد بالون پمپ، 
کلیه تجهیزات بخش بازتوانــی و... از محل کمک خیران، 
تجهیز و افتتاح بخش ای سی یوی جراحی قلب باز با هشت 
تخت )دو تخت ایزوله( تجهیز و افتتاح بخش پست ای سی 
یو با شــش تخت، افتتاح ســاختمان و آغاز به کار پایگاه 
اورژانس ۱۱۵ فرومد در زمره دیگر اقدامات این حوزه است. 
راه اندازی کلینیک طب ایرانی ســنتی، راه اندازی کلینیک 
تغذیــه در کلینیک ویژه دانشــگاه، تحویل یک دســتگاه 
رادیوگرافی دندانپزشــکی، سه عدد دیالیز ATF، دو عدد 
نبولایزر برای دو بیمار CF، شــروع اجرای طرح پرســتار 
پیگیر در بیمارســتان های تحت پوشــش شروع طرح تله 
 MCMC مدیسین )دوراپزشــکی( در داشبورد اطاعات

از دیگر اقدامات انجام شده است.

 شاهد ارتقای زیر ساخت ها هم بودیم که نمونه آن 
در بیمارستان امام حسین )ع( دیده می شود.

بلــه؛ در کنــار این مســائل می تــوان به شــروع به کار 
دبیرخانه های جوانی جمعیت، سامت و امنیت غذایی، اخذ 
مجوز و تامین اعتبار برای ارتقا تاسیسات برودتی اتاق عمل 
امام حســین )ع(، اخذ مجوز و تامین اعتبار برای افزایش 
زیربنای اتاق عمل امام حسین به میزان ۳۰۰ مترمربع برای 
ارتقای بخش رختکن و اطفــال، راه اندازی بخش جراحی 
محدود بهار با مشــارکت تفاهم نامه ای بــا دریافت تعرفه 
دولتی، راه اندازی بخش جامع توانبخشــی در بهار با کمک 
 IPD بخش خصوصی وبا دریافت تعرفه دولتی و اخذ مجوز

بیمارستان بهار برای شروع توریسم درمانی اشاره کرد.
اخــذ موافقــت اصولــی جهــت خریــد یک دســتگاه 
ســی تی آنژیوگرافی )۱۲۸ اســایس( و یــک دســتگاه 
سی تی اســکن )۱۶ اســایس( افتتاح نزدیــک کلینیک 
جامع دندانپزشــکی از محل مشارکت یا خرید خدمت به 
عنوان مقدمه دانشــکده دندانپزشکی و تحویل دو دستگاه 
موتورولانــس به ناوگان حمل بیمار ۱۱۵ از دیگر کارهایی 
اســت که در یک ســال اخیر صورت گرفته اســت. انجام 
اولین عمل جراحی بــای پس کرونر در یک بیمار با نقص 
مادرزادی دکستروکاردی تولید اولین نوزاد حاصل از عمل 
میکروســکوپی مردان دربخش ناباروی بیمارستان بهار و 
پیگیــری اخذ مجوز و راه اندازی پیونــد قلب در کنار اخذ 
مجوز پت اســکن: این مجوز فقط به مراکز اســتان تعلق 
می گیرد و اعطای مجوز دی کلینیک شــفا و کمک به آن 
جهت اخذ مجوز IPD )درمان توریست( از دیگر اقداماتی 

است که در دستور کار قرار دارد.

 و این به ارتقــای خدمات هم 
انجامیده است

البته؛ افزایش تعداد ام ارای از ۳۰ تا به 
۱۰۰ مــورد در در روز و کاهش نوبت 
از یــک ماه به ۷۲ ســاعت نمونه این 
موضوع اســت. اخیراً با توجه به ارائه 
خدمات خوب و مراجعه متقاضیان غیر 
شاهرودی تعداد متقاضیان به ۱۴۰ تا 
در روز رســیده که از ظرفیت دستگاه 
ما بالاتر است و لذا سبب شده نوبت ها 
مجدد طولانی گردد همچنین افزایش 
ضریب اشــغال تخت بیمارستان های 
دانشگاه به ۷۰ درصد از دیگر مسائلی 

است که آمارها آن را تائید می کند.

 برای ارتقــای کیفیت خدمات 
چه کردید؟

جذب ۲۲ پزشــک متخصــص برای 
ارائــه خدمات درمانی در مراکز تحت پوشــش در ســال 
قبــل یکی از اقدامات بود همچنین بیــش از ۲۵۰ بازدید 
نظارتی از تمامی مراکز و مؤسســات درمان تحت پوشش( 
بیمارستان ها، مطب های پزشکان، دندان پزشکان عمومی و 
متخصص، مؤسســات درمانی، دفاتر کار از جمله کارهایی 
بود که صورت گرفت. انجام گشت مشترک نظارتی و بازدید 
از مراکز غیر مجــاز ارائه دهنده خدمات درمانی، برخورد با 
مداخله گران در امر درمان، پلمپ مراکز مذکور و ارســال 
پرونده ها بــه مراجع قضائی و حضور پزشــکان متخصص 
مقیم در رشــته های طــب اورژانس و زنــان و زایمان در 
بیمارســتان های تحت پوشش دانشــگاه نیز دنبال شد و 
ما همچنین توانســتیم شــاهد راه اندازی و تجهیز بخش 
PICU )بخش ای ســی یوی اطفال( در بیمارســتان بهار 
باشــیم. تجهیز و راه اندازی بخش CCU بیمارستان بهار 
و افزایــش تخت های بخــش ICU در بیمارســتان امام 
حســین )ع( به میزان ۴۰ درصد در کنار آنالیز کســورات 
اسناد بیمه های پایه جهت جلوگیری از ضرر و زیان مراکزو 
تهیه شــاخص های عملکردی در خصوص اقتصاد سامت و 
ســایر موارد و ارسال به مراکز همچون درصد اشغال تخت 
و متوســط اقامت بیمار و... در کنار برگزاری دوره آموزشی 
غیرحضوری مدیریت درمــان و برخورد صحیح با بیماران 
ســکته حاد مغزی و قلبی از جمله دیگر کارهایی بود که 

صورت گرفته است.
برگزاری دوره آموزشــی احیا پیشــرفته کودکان با حضور 
مدرس کشــوری برای گروه های پزشــکی، پرســتاری و 
فوریت های پزشــکی، انجام اقدامــات اصاحی به منظور 
کاهش بروز وقایع ناخواســته در بیمارستان های دانشگاه، 
تهیه و تدوین سناریوهای آموزشی از موارد وقایع ناخواسته 
و ارســال به وزارت متبوع، جمع آوری و ارسال شاخص های 
ملی پرستاری از طریق راه اندازی داشبورد اطاعاتی سامانه

MCMC، ثبــت و پایــش اطاعات کــودکان پر خطر و 
پیگیری و رعایت شایسته سالاری در خصوص تصدی تمامی 
پست های مدیریتی پرستاری )سوپروایزرها، سرپرستاران و 
...(، کارشناسان و مدیران پرســتاری ستادی دانشگاه ها از 

جمله دیگر اقدامات صورت گرفته در حوزه درمان بود.

 اگر بخواهیم چند مورد شاخص ترین کارهایی که 
صورت گرفته در بخش درمان را بگویید چه چیزهایی 

را معرفی می کنید؟
افزایش ضریب اشــغال تخت بیمارســتان های دانشگاه به 
متوســط ۶۵ درصد، انجام بیش از ۶۰۰ بازدید نظارتی از 
تمامی مراکز و مؤسســات درمان تحت پوشــش، پیگیری 
و راه اندازی مجدد کلینیک دندانپزشــکی دانشگاه، صدور 
پروانه بهره برداری بیمارســتان امام رضا )ع( میامی با ۶۴ 
تخت، بهره برداری و افزایــش بخش های تخصصی و فوق 
تخصصی به میزان ۷۵ تخت در بیمارســتان بهار و صدور 
موافقت اصولی افزایش بخش دندانپزشکی بیمارستان بهار 
و ۲۳ تخت اورژانس بســتری می تواند در زمره این موارد 
باشــد. اخذ موافقت اصولی افزایش بخش های توانبخشی 
قلــب، طب فیزیکی و توانبخشــی، ۲۵ تخــت ۱۵ تخت 
پست ای ســی یو، ۱۴ تخت آنکولوژی، ۴۰ تخت اورژانس 

بســتری در بیمارســتان امام حســین )ع( صدور پروانه 
بهره برداری درمانگاه دندانپزشــکی پارسیان( خصوصی )، 
موسسه رادیولوژی و سونوگرافی پرتو، مرکز جراحی محدود 
شفا و بهره برداری کلینیک اختال خواب دانشگاه از دیگر 
اقدامات اســت. خرید، تحویل و صدور پروانه بهره برداری 
تجهیز دو دستگاه ســی آرم در اتاق عمل بیمارستان امام 
حسین )ع( و بهار، تأیید اعضا و صدور موافقت اصولی ثبت 
دو شــرکت تعاونی بهداشتی درمانی، پیگیری در خصوص 
راه اندازی سامانه الکترونیک تریاژ در اورژانس بیمارستان ها 
)پیشــرفت ۷۰ درصد( از دیگر اقدامات می تواند باشد که 

صورت گرفته است.
تجهیز خیریه بیمارستانی جهت ارائه وسایل توانبخشی به 
بیماران از قبیل: دســتگاه اکسیژن ساز، دستگاه اکسیژن، 
ونتیاتــور، ساکشــن و ویلچر به کمــک خیرین و خیریه 
بیمارستان، اجرای طرح ســامت یار استفاده از نیروهای 
داوطلب برای ارائه خدمت به بیماران در بیمارســتان امام 
حســین )ع( و معرفی ۵۴۶ نفر بیمار خاص و صعب العاج 
و ســرطانی به بیمه سامت استان برای معرفی بیماران با 
بانک در راستای اعطای وام از دیگر کارهایی است که انجام 

شده است.

 ذکر چند نکته مهم نتیجه گیری ما باشد از این مصاحبه
*تا بحال تعدا زیادی از بیماران قلبی این دانشگاه از مرگ 
نجات یافته اند اگر منصف باشــیم این مهم با هیچ اعتبار و 
ریالی قابل قیاس نیســت و برای همین یک موفقیت باید 
دست تک تک دســت اندرکاران دانشــگاه علوم پزشکی 

شاهرود را بوسید.
*ارائــه خدمــت و افتتاح و آغاز برخــی از خدمات باید به 
ســمتی باشــد که بخش زیادتری از مردم به ویژه مناطق 

محروم با تعرفه دولتی بتوانند از آن بهره مند شوند.
*هر کاری که در حوزه سامت قرار هست انجام شود باید 
توجیه پذیر و با ســرعت و ادامه دار باشد ولی نباید از حوزه 
بهداشت و درمان غافل شد بلکه باید به شایع ترین ها توجه 

ویژه کرد.
*در شــهر دیابتی زندگی می کنیم که در آن بیماری های 
قلبی و عروقی زیاد است، طبق آمارها در شاهرود و یزد آمار 
بیماری های قلب و عروق زیاد گزارش شــده که باید فکری 
به حال آن کرد که در این راستا هم اکنون در شاهرود بطور 

متوسط روزانه یک جراحی قلب انجام می شود.
*حــوزه قلب تنها مقوله ای اســت که اگر بــه موقع اقدام 
درمانی برای آن صورت گیرد موجب نجات فرد می شــود، 
بیمارستان میامی بیش از ۲۵ بیمار قلبی را از مرگ نجات 

داده است.
*دانشــگاه علوم پزشکی شــاهرود به کاهش مرگ و میر 
مــادران و انجــام فعالیت های دانش بنیــان ورود و اکنون 

حاصل آن را هم به وضوح مشاهده می کنیم.
*همه تاش ها در راستای کاهش مرگ و میر ناگهانی قلبی، 
پیشگیری از اعزام بیمار به نقاط دیگر و تحمیل هزینه ها بر 

خانواده ها و رسیدن به تیپ دو و نهایت یک است.
*۱۵ اختراع توسط اساتید این دانشگاه صورت محقق شده 
و دو اســتاد دارای دو درصد رتبه برتــر جهان نیز در این 

دانشگاه مشغول به خدمت رسانی به مردم هستند.
*درحدود دو ســال گذشته ۲۵ پزشــک، فوق تخصص و 
پروفســور و پنج دانشــجوی خارجی جذب دانشگاه علوم 
پزشکی شــاهرود شده اند، شــش خانه بهداشت تکمیل و 
افتتاح شــده و بیش از ۶۴ هزار آزمایش تخصصی در این 
دانشگاه انجام شده است. اینها بخش کوچکی از موفقیتهای 

بزرگ این دانشگاه است.
* در شرایطی که کرونا را سپری و پزشکان فرصت ریکاوری 
پیدا نکردند شاهد ارائه خدمت خوب به بیماران شاهرودی 
بودیم و با همین امکانات موجود، دانشــگاه علوم پزشــکی 
شــاهرود در شــاخص های درمان کرونا رتبه اول تا سوم را 

بدست آورده است.
*دانشگاه علوم پزشکی شــاهرود تیپ سه با مأموریت های 
بزرگ که وزارت بهداشــت نگاه خاص به آن دارد، اســت با 
این نگاه ویژه مرکز دانشــگاه علوم پزشــکی به عنوان مرکز 
تحقیقاتی عوارض انواع واکسن کرونا انتخاب و در کنار هفت 
دانشگاه دیگر کار تحقیقاتی با نتیجه خوب صورت گرفت که 

نشان می دهد وزارت به توانمندی این دانشگاه اعتماد دارد.
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وزیر اقتصاد گفت: در ۹ ماهه امسال ۱۹ تن طا بدون پرداخت عوارض، حقوق گمرکی 
و مالیات وارد کشــور شد، در حالی که در ۹ ماهه سال گذشته عدد واردات رسمی طا 

صفر بود.
»سید احســان خاندوزی« در سومین نشســت کارآفرینان ایران در سال ۱۴۰۲ که با 
موضوع جلسه پیگیری و حذف موانع سرمایه گذاری و تولید برگزار شد، اظهار داشت: در 
سخت ترین شــرایطی که عده ای فکر می کردند که بعد از یک یا دو سه سال می توانند 
کشور را از پای در بیاورند، امسال برای سومین سال شاهد این هستیم که اقتصاد کشور 

نرخ رشد نسبتاً خوبی را تجربه خواهد کرد.
وی بیان کرد: در دولت و وزارت اقتصاد تاش می کنیم تا از فشــارهایی که در داخل و 
دستگاه های اجرایی و رویه های خسته کننده و آزار دهنده و ایجاد دافعه کننده و فاسد و 
ناســالمی که وجود دارد تا حد ممکن بکاهیم، زیرا این فشارها از یک طرف فقط منجر 
به افزایش هزینه های تولید و هزینه های مبادلاتی می شود و از سوی دیگر قدرت رقابت 

تولیدکنندگان را در برابر رقبایتان کاهش می دهد.
خانــدوزی افزود: اقتصاد ایران همواره به عنوان یــک اقتصاد نفتی به صادرکنندگان و 
تولیدکنندگان کشور گفته است که من به شما نیاز ندارم و خودم نفت تولید و کشور را 
اداره می کنم، اما روز باید یاد بگیرد اگر نگذاشتند نفت تولید کند، باید پای صادرکنندگان 

خود بایستد و با همین تولیدکنندگان و صادرکنندگان به حیات خود ادامه دهد.

< خروج دولت از بنگاه داری
خاندوزی در بخش دیگری از ســخنان خود به موضوع خروج دولت از بنگاه داری اشاره 
کرد و در این زمینه گفت: سبک کردن بار دولت از بنگاه داری است و در این زمینه نیز 
موفق شدیم برای حل این مشکل وفاقی در سطح بالای دولت و قوه قضائیه ایجاد کنیم و 
انشالله در ماه های آینده خواهید دید که این روش و فرایند معکوس خواهد شد و بخش 
بزرگی از بنگاه هایی که در اختیار بانک ها بود و دستگاه های اجرایی نیز حاضر نبودند از 

آن ها دل بکنند واگذار خواهد شد.
وزیر اقتصاد گفت: ترجیح ما در این زمینه است که تجربه گذشته تکرار نشود به نحوی 
که دوباره از سازمان تامین اجتماعی و صندوق بازنشستگی کشوری و ستاد اجرایی فرمان 
امام )ره( و سایر نهادهای عمومی کشور بخواهیم وارد عرصه مدیریت این شرکت ها شوند.

وی با دعوت از کارآفرینان، تولیدکنندگان و صادرکنندگان برای مشارکت در این زمینه 

گفت: واگذاری این شرکت ها باید به همان قیمتی باشد که فعال اقتصادی به آن اعتقاد 
دارد و این طور نباشــد که قیمت گذاری این بنگاه ها به دو برابر یا سه برابر ارزش واقعی 
قیمت گذاری شــود زیرا در این صورت حتماً فعالان اقتصادی استقبال نخواهند کرد و 
اینجا هم با صراحت می گویم، حتماً بخشــی از مدیران دولتی نیز دوست ندارند فعالان 
بخش خصوصی در این عرصه ورود کنند، اما دولت و قوه قضائیه توافق دارند که در این 
زمینه کمک و پشتیبانی کنند تا تصمیمات لازم در این زمینه با جرات و همت و همراه 

با شفافیت و پیروی از قانون اتخاذ شود.
خاندوزی با اشاره به موضوع تامین مالی بنگاه ها گفت: تاش خواهیم کرد که یک جلسه در 
حضور رئیس جمهور برگزار شود که در آن رئیس کل بانک مرکزی نیز حضور داشته باشند 
و رئیس جمهور نیز به صورت مستقیم از زبان کارآفرینان مسائل را بشنوند و اگر لازم است 

تصمیمی گرفته شود یا دستوری صادر شود، این اتفاق در این نشست رقم بخورد.

< اگر به دنبال رشد تولید هستیم تامین مالی مسئله اول کشور است
وی گفت: اگر به دنبال تولید و رشــد تولید هســتیم، مسئله تامین مالی هم به صورت 

ریالی و هم به صورت ارزی بالاخره مســئله اول کشور است و اگر وضعیت کنونی تولید 
را با پنج سال گذشته مقایسه کنیم، مشاهده می کنیم که تولید تولیدکنندگان به شکل 
محسوسی رشد داشته هرچند این ظرفیت کامل تولیدکنندگان ما نیست و خیلی بیشتر 

از این باید تولید در کشور اتفاق بیفتد.
وزیر اقتصاد درخصوص اوراق گام بیان کرد: ما در مجموعه وزارت اقتصاد سعی کرده ایم، 
مصارف اوراق گام را بالا بریم و حتی به رئیس کل ســازمان امور مالیاتی نیز گفتیم هر 
کس این اوراق که سررسید آن تا آخر سال باشد و به سازمان امور مالیاتی ارائه کند به 
عنوان مالیات از ارائه کنندگان بپذیرند تا این اوراق در دست تولیدکنندگان باقی نماند و 

جذابیت داشته باشد.
وی درباره رفع تعهد ارزی گفت: در این زمینه روش های متعددی می توان بهره گرفت، 
برای مثال سرمایه گذار خارجی در مقابل رفع تعهد ارزی خود بیاید و سرمایه گذاری انجام 

دهد و یا بدون تعیین منشاء ارز باشد بتواند راحت تر ارز را وارد کند.

< حل مشکلات فعالان اقتصادی در حوزه رفع تعهدات ارزی
خاندوزی بــا تاکید بر آمادگی وزارت اقتصاد برای حل مشــکات فعالان اقتصادی در 
حوزه رفع تعهدات ارزی گفت: آماده ایم دامنه روش های رفع تعهدات ارزی را باز کنیم و 
البته باید در نظر داشته باشیم که بانک مرکزی برای مدیریت طرفین بازار ارز و منابع و 
مصارف این بازار، نمی تواند به همه بگوید هر کسی با هر طرف دیگری تعامل کند بلکه، 
بانــک مرکزی نیز باید به جهت اطاع و اشــراف بر جریان ها بتواند نیاز تولیدکنندگان 
صنعتی را نیز تامین کند و ماحظات سیاســتگذار و حکمران نیز باید در این زمینه در 

نظر گرفته شود.
وی بیان کرد: در ۹ ماهه سال گذشته عدد واردات رسمی طا صفر بود و امسال واردات 
رسمی طا به ۱۹ تن رسیده است و دولت اعام کرد، نه عوارض و نه حقوق گمرکی و 
نه مالیاتی در این زمینه مطالبه نمی کند و شاهد هستیم ظرف مدت ۹ ماه سال جاری 

۱۹ تن طا وارد کشور شد.
به گزارش ایرنا؛ وزیر اقتصاد با اشاره به تصویب یک مصوبه در زمینه استفاده از طا برای 
سرمایه گذاری گفت: در این خصوص فقط به یک آیین نامه نیاز داشتیم که چند ماهی 
معطل بود اما قبل از حضور در نشست با بانک مرکزی تماس گرفتم و بانک مرکزی نیز 

از تصویب آیین نامه مربوطه خبر داد.

وزیر اقتصاد: 

1۹ تن طلا بدون پرداخت عوارض و مالیات وارد کشور شد
ارتباطات

علت کاهش سرعت 
اینترنت چیست؟

وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات علت کاهش 
ســرعت اینترنــت را ظرفیت پایین شــبکه 
دانست و اعام کرد: اپراتورها به علت کاهش 
درآمدهــا و افزایش هزینه ها امکان توســعه 
ظرفیت شبکه را ندارند. عیسی زارع پور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطاعات در حاشیه جلسه 
هیئت دولت در پاســخ به میزان درباره علت 
کاهش ســرعت اینترنت اظهار کرد: کاهش 
سرعت شبانه اینترنت به دلیل ظرفیت پایین 
شــبکه اســت و اپراتورها اعام کرده اند که 
افزایش  به دلیل کاهش درآمدهایشان امکان 
ظرفیت را ندارند. وی در ادامه افزود: در تاش 
هستیم از اپراتورها برای افزایش ظرفیت، در 
صورت افزایش قیمت، تعهداتی را اخذ کنیم. 
وزیر ارتباطــات و فناوری اطاعات همچنین 
گفت: به دنبال ســود اپراتور نیستیم، به دنبال 
افزایش کیفیت هستیم. اپراتورها مدت هاست 
که درخواست افزایش تعرفه دارند. زارع پور در 
ادامه افزود: برخی اپراتورها امکان حفظ وضع 
موجود را توجه به شرایطی که وجود دارد نیز 
ندارند لذا درخواســت افزایش تعرفه داشتند. 
وی تاکید کرد: اگرچه از ســال ۹۶ تعرفه ها 
تغییر نکرده، اما ســازمان تنظیــم مقررات 
شــروطی را برای افزایش قیمت مشــخص 
کرده اســت. هنوز تصمیمی گرفته نشــده 
است، اما قطعا افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه را 
نمی پذیریم. به گزارش میزان؛ زارع پور با اشاره 
به قطعی اینترنت در روزهای گذشته، اعام 
کرد: به علت ایجاد مشکل در مرکز مخابرات 
اســتقال اینترنت در تهــران دچار اختال 
شــد که این اتفاق مشــکل خاصی نبوده و 
 مخابرات نیز طی اطاعیه از مردم عذرخواهی 

کرده است.

قلب تاریخ کشور قطعا در آینده به مرکز جامع قلب شاهرود افتخار خواهد کرد

تقویت مرکز قلب شاهرود با حضور پروفسور مه منش و نجم آبادی


